
 سرمايه هاي فراري بورس به 
كدام بازارها رفتند؟

 بازار سرمايه پس از آتش بس جنگ 
اسراييل و ايران با صف هاي فروش سنگين 

بازگشايي شد و سازمان بورس ...

سرپرست دفتر بازرگانی داخلی و تنظيم 
بازار معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد 

کشاورزی از کاهش معنی دار روند...

 برنج مورد نیاز مردم 
تامین است
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  اقتصاد آب و قیمت آن بايد
 بازنگری شود

وزير نيرو با تاکيد بر اينکه روش های فناور 
برای بهره مندی از آب هزينه بر هستند، گفت: 

اقتصاد آب و به تبع آن قيمت آب...
صفحه5

سایه نفوذ؛ ضرورت بازگرداندن اتباع خارجی غیرمجاز برای امنیت ملی

سایه نفوذ؛ ضرورت بازگرداندن اتباع خارجی غیرمجاز برای امنیت ملی
   کريم حسن پور  -   در پی تجاوز ۱۲ روزه رژيم غاصب صهيونيستی به ايران، تعدادی از عوامل جاسوسی مرتبط با اين کشور تاکنون بازداشت شده اند که تعدادی از آنان اتباع خارجی غيرمجاز هستند که اين موضوع بار ديگر 

اهميت کنترل و بازگرداندن اتباع خارجی بدون مجوز را برای حفظ امنيت ملی نشان می دهد.

 همزمان با افزایش تنش ها و تجاوز نظامی رژیم اسرائیل به خاک 
ایران، دستگیری و کشف شبکه های جاسوسی وابسته به این رژیم در 
نقاط مختلف کشور بار دیگر ضرورت کنترل دقیق و بازگرداندن اتباع 
خارجی غیرمجاز را بیش از پیش نمایان کرد. حضور این افراد که اغلب 
بدون مدارک قانونی و در پوشش های مختلف وارد شده اند، تهدیدی 
جدی برای امنیت ملی، ثبات سیاسی و انسجام اجتماعی ایران محسوب 
می شود؛ بنابراین با استناد به اطلاعات رسمی و شواهد مستند، لازم است 
ابعاد مختلف این تهدید و لزوم اتخاذ سیاست های هوشمندانه و قاطع 

برای مقابله با حضور غیرمجاز اتباع خارجی بررسی شود.

  موقعيت حساس ايران در منطقه
ایران، به واسطه موقعیت جغرافیایی و اهمیت استراتژیک خود در 
منطقــه خاورمیانه، همواره در مرکز رقابت ها و نفوذهای منطقه ای و 
فرامنطقه ای قرار داشته است. تنش های روزافزون با رژیم صهیونیستی 
و دیگر بازیگران منطقه، شرایط را به گونه ای رقم زده که حوزه امنیت 

داخلی بیش از پیش نیازمند هوشیاری و اقدامات پیشگیرانه است.
یکی از این چالش ها، حضور تعداد قابل توجه اتباع خارجی غیرمجاز 
در خاک کشور است. حضوری که تاکنون آمار دقیقی برای آن اعلام 
نشده اما اظهارات برخی مقامات رسمی شمار اتباع خارجی را حدود 
چهــار میلیون و ۴۰۰ هزار نفر و اتبــاع غیرمجاز را نیز به بیش از ۲ 
میلیون نفر اعلام کردند. این وضعیت نیز حاصل ۲ دهه تجاوز آمریکا و 
همپیمانانش در کشورهای منطقه بود که منجر به آوارگی ساکنان آن 
شد.به تازگی نادر یاراحمدی مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی 
وزارت کشور در گفت وگویی اعلام کرد که بیش از ۶ میلیون و ۱۰۰ 
هزار مهاجر در کشــور حضور دارنــد. در حالی که به گفته او، تجربه 
جهانی نشان می دهد حداکثر سه درصد جمعیت هر کشور می تواند 
پذیرای مهاجران باشد.وی، زمستان سال گذشته در نشستی با سفیر 
ژاپن اظهار کرد: میزبانی و حمایت حدود چهار دهه از اتباع بیگانه به 

خصوص اتباع افغانستانی، نشان دهنده سیاست بشردوستانه جمهوری 
اســلامی ایران است. میزبانی که نه تنها مسائل اجتماعی و اقتصادی 
ایجاد کرده اند بلکه اکنون به عنوان حلقه های نفوذی بالقوه در زنجیره 

تهدیدات امنیتی نیز تبدیل شده است.

  دستگيری 3 عامل موساد در تهران
در طول ماه های گذشته، پرونده های متعددی از دستگیری عوامل 
جاسوسی وابسته به رژیم اسرائیل که اغلب از میان اتباع خارجی غیرمجاز 

بوده اند، به ثبت رسیده است.
این پرونده ها نشــان می دهد که سیستم های امنیتی دشمن، با 
بهره گیری از خلاءهای قانونی و ضعف های نظارتی در مرزها و مناطق 
داخلی، توانسته اند شبکه های جاسوسی خود را فعال کنند و از حضور 
بی ضابطه اتباع خارجی به عنوان پوشش استفاده نمایند. این وضعیت، 
ضرورت بازنگری جدی در سیاست های مدیریت اتباع خارجی و تاکید 
بر بازگرداندن افراد فاقد مجوز اقامت را مطرح می سازد؛ اقداماتی که نه 
تنها از منظر امنیتی بلکه برای حفظ انسجام اجتماعی، حقوق شهروندی 
و سلامت بازار کار نیز اهمیت دارد.پدیده مهاجرت غیرقانونی در بسیاری 
از کشورها به عنوان چالشــی پیچیده شناخته شده که می تواند در 
سطوح مختلف، از جنبه های اقتصادی گرفته تا امنیتی، اثرات مخربی 
برجای گذارد. در ایران نیز حضور اتباع خارجی غیرمجاز، بخصوص در 
مناطق مرزی و کلانشهرها، علاوه بر ایجاد مشکلات اجتماعی، فرصتی 
برای نفوذ سازمان های جاسوسی و خرابکاران فراهم آورده است.یکی 
از چالش برانگیزترین مسائل ورود و خروج این افراد به صورت قاچاقی 
و فعالیت پنهانی آنان در حوزه های خدماتی کشــور است. در چنین 
شرایطی سازمان های اطلاعاتی بیگانه از خلاء نظارت بر اتباع خارجی 
و شمار بالای غیرمجازها استفاده کرده و عوامل خود را به داخل کشور 
می فرستند. این افراد در پوشش مهاجر، کارگر یا گردشگر به جمع آوری 
اطلاعات حساس مشغول شده و اطلاعات ارزشمندی را به سرویس های 

هوای پاک بودجه 
می خواهد و زمان

سپاهان امسال در ظاهر 
ترسناک نیست

از چاقوی دسته زنجان تا 
لباس ملکه فنلاند
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 بابک زنجانی 
مجوز فعالیت 

اقتصادی 
ندارد

یکی از صنایع مادر، کلیدی و راهبردی کشــور به شــمار 
می رود؛ صنعتی با جایگاهی حســاس و استراتژیک که اهمیت 
آن ایجاب می کند نیازها، چالش ها و بحران های پیش روی آن با 
دقت و جدیت مضاعف مورد بررسی و چاره اندیشی قرار گیرد. 
بنا بر آمارهای رسمی و نظر کارشناسان، صنعت فولاد ایران از 
نظر کمی و کیفی در زمره موفق ترین صنایع کشور قرار دارد و 
توانسته جایگاه ایران را در میان ده کشور برتر تولیدکننده فولاد 

در جهان تثبیت کند.
در ســطح جهانی، وضعیــت تولید آهن و فــولاد یکی از 
شــاخص های کلیدی در ارزیابی رشــد و توســعه اقتصادی 
کشورهاســت. از آن جا که محصولات فــولادی زیربنای اصلی 
فعالیت های صنعتی به شمار می آیند، پیشرفت در این صنعت 
نقشی پیش برنده در توسعه سایر صنایع ایفا می کند. از این منظر، 
توجه و تمرکز بر صنعت فولاد، هم تراز با صنایع نفت و پتروشیمی، 
برای برنامه ریزان، سیاست گذاران و مدیران اجرایی کشور، ضرورتی 

انکارناپذیر است.
با این حال، صنعت فولاد ایران امروز با شرایط دشواری مواجه 
است. محدودیت های تأمین انرژی، از جمله کمبود برق و گاز در 
فصول سرد و گرم سال، سبب توقف یا کاهش ظرفیت تولید در 
بسیاری از واحدهای فولادی شده و به شکلی مستقیم بر بهره وری، 
رشد، توسعه و ارزش آفرینی این صنعت اثر منفی گذاشته است. 
افزون بر این، تحریم های بین المللی، محدودیت های جدی در 
تبادلات مالی و بانکی، تأمین فناوری های نوین، تجهیزات پیشرفته 
و صادرات محصولات فولادی ایجاد کرده اند که روند توسعه صنعت 

را با کندی مواجه ساخته است.
نبود یک سیاست جامع و منسجم برای هدایت زنجیره ارزش 
فولاد، از معدن تا محصول نهایی، موجب ایجاد ناهماهنگی و عدم 
توازن در بخش های مختلف زنجیره تأمین و تولید شده است. 
در کنار این، کمبود مواد اولیه، به ویژه سنگ آهن مرغوب، یکی 
دیگر از چالش های جدی این صنعت به شمار می رود. همچنین 
نوسانات نرخ ارز، نبود ثبات در فضای اقتصادی، تورم بالا و بی ثباتی 
در بازار سرمایه، تأثیرات منفی بر سرمایه گذاری و برنامه ریزی در 

صنعت فولاد گذاشته اند.
سیاســت گذاری های ناپایدار، تصمیمــات متناقض، نبود 
هماهنگــی میان نهادهای سیاســت گذار و قیمت گذاری های 
دستوری نیز از جمله عواملی هستند که تعادل و توازن در زنجیره 
تولید و بازار فولاد را بر هم زده و فشار مضاعفی بر تولیدکنندگان 
وارد کرده اند. از سوی دیگر، سرعت فزاینده تحولات فناورانه در 
صنعت فولاد جهانی، نیاز مبرم به نوســازی تجهیزات، توسعه 
زیرســاخت های فناورانه و اجرای طرح های توسعه ای را بیش 
از پیش ضروری کرده اســت تا بتوان بهره وری منابع انسانی و 

ماشین آلات این صنعت را بهبود بخشید.
در چنین شرایطی، به ویژه در دوران پس از جنگ تجاوزکارانه و 
 ـکه به حول و  شکست خورده رژیم صهیونیستی علیه ملت ایران 
قوه الهی و به برکت توانمندی های نیروهای مسلح به پیروزی ملت 
 ـتدوین برنامه ای جامع برای تحول و تقویت صنعت  ایران انجامید 

فولاد بیش از هر زمان دیگری اهمیت یافته است. 
در این مسیر، همکاری همه جانبه حاکمیت، دولت، نمایندگان 
مجلس شــورای اســلامی و فعالان بخش خصوصــی، به ویژه 
تولیدکنندگان و صنعتگران فولاد، ضروری است. تشکیل جلسات 
مســتمر و مشترک میان این بخش ها برای نزدیکی دیدگاه ها، 
تعیین خط مشی روشن و ترسیم نقشه راه توسعه صنعت فولاد، 
ضرورتی حیاتی و غیرقابل چشم پوشی است. بی توجهی و تأخیر 
در تدوین این ســند راهبردی، پیامدی جز رکود و افول در این 

صنعت نخواهد داشت.
از دولــت محترم و وزارت صنعت، معــدن و تجارت انتظار 
مــی رود با نگاهــی کلان، مســئولانه و آینده نگر، تصمیماتی 
عاجل و مؤثر برای رفــع دغدغه ها و چالش های موجود اتخاذ 
کنند. ترسیم برنامه های بلندمدت برای رفع موانع فعلی تولید، 
پیشگیری از بروز بحران هایی نظیر ناترازی انرژی و اصلاح قوانین 
و مقررات موجود در جهت تســهیل فرایند تولید و حمایت از 
 سرمایه گذاری در این صنعت، از جمله اقداماتی است که باید در

 دستور کار قرار گیرد.
گروه فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده فولاد کشور 
و بازیگری کلیدی در تمامی حلقه های زنجیره ارزش این صنعت، 
ضمن اعلام آمادگی برای مشارکت در جلسات تخصصی رفع موانع 
و چالش های موجود، بر نقش فعال خود در شناسایی ضعف ها و 
تهدیدات این صنعت تأکید می کند و امیدوار است با همدلی و 
همکاری نهادهای مسئول، شاهد رفع موانع و تسریع در مسیر 

توسعه این صنعت مهم و حیاتی باشیم.

علينقی مشايخی
  اقتصاددان

دغدغه ها، چالش ها و راهکارهای 
پيش روی صنعت فولاد

8000 تومان
صفحه03

در سال های اخير 
به خصوص طی 

هفته های گذشته 
همراه با تجاوز 
رژيم اسرائيل، 

پرونده های متعددی 
در سطح ملی 

بازتاب يافته که در 
آنها اتباع خارجی 

غيرمجاز در ارتباط 
با سرويس های 

جاسوسی دشمن 
نقش کليدی ايفا 

کرده اند.

خارجی منتقل می کنند.آمارهای رسمی و موارد متعدد بازداشت نشان می دهد که درصد قابل توجهی از 
عوامل جاسوسی کشف شده، اتباع خارجی فاقد مجوز بوده اند. از این رو، توجه به مدیریت و کنترل حضور 

این افراد، به عنوان بخشی از راهبردهای امنیتی کشور باید در اولویت قرار گیرد.

  نمونه های مستند از نفوذ و جاسوسی
در سال های اخیر به خصوص طی هفته های گذشته همراه با تجاوز رژیم اسرائیل، پرونده های متعددی در 
سطح ملی بازتاب یافته که در آنها اتباع خارجی غیرمجاز در ارتباط با سرویس های جاسوسی دشمن نقش 
کلیدی ایفا کرده اند. برخی از این موارد عبارتند از بازداشت چندین نفر در تهران و شهرهای دیگر که با ارسال 
اطلاعات مکانی سامانه های دفاع هوایی و مراکز نظامی به دشمنان خدمت می کردند. این افراد فاقد مدارک 
قانونی اقامت بودند و از مرزهای غیررسمی وارد شده بودند.همچنین دستگیری سه نفر از عوامل موساد در 
پایتخت که اقدام به جاسوسی کرده و ۲ نفر از آنها از اتباع بودند. طبق اظهارات سخنگوی پلیس ۲ نفر از 
این مزدوران لوکیشن های سازمان صداوسیما و منزل یکی از مسوولان در سعادت آباد را به سَرپلُِ هدایتی 
در آلمان از طریق واتساپ ارسال کرده بودند.فردی با تابعیت خارجی که در قالب گردشگر به کشور آمده و 
اقدام به تهیه نقشه های دقیق از سامانه های موشکی در مناطق غربی کرده بود، بدون هیچ مجوز اقامتی در 
حال فعالیت بود. یا شناسایی و دستگیری عاملانی که با تجهیزات پیشرفته پوشیدنی در شهرهای مختلف از 
اماکن حساس تصویربرداری کرده و این داده ها را به صورت برخط به سرویس های بیگانه ارسال می کردند.

این نمونه ها نشان می دهد که نحوه استفاده دشمنان از حضور اتباع غیرمجاز، پیچیده و هوشمندانه است 
و تنها با تقویت زیرساخت های اطلاعاتی و امنیتی می توان با آن مقابله کرد.

  چارچوب حقوقی و مقررات مرتبط با اتباع خارجی
یکی از چالش های اصلی در مدیریت حضور اتباع خارجی، وجود خلاها و کمبودهای قانونی است. قوانین 
مهاجرت و اقامت در ایران، با وجود مقررات مشــخص، نیازمند بازنگری و اصلاحات جدی اســت تا بتواند 
پاسخگوی پیچیدگی های امروز باشد. به خصوص در بخش هایی که مربوط به شناسایی، کنترل و بازگرداندن 
اتباع خارجی غیرمجاز است، باید سازوکارهای موثرتر و دقیق تری تعریف شود.یکی از ضعف های مهم، نبود 
سامانه های یکپارچه اطلاعاتی است که بتواند وضعیت مهاجران را به صورت برخط و لحظه ای ثبت و پیگیری 
کند. این امر باعث شده تا بسیاری از افراد بدون ثبت دقیق وارد کشور شوند و در مناطق مختلف سکونت 
داشته و در مواردی حتی شناسایی شان سال ها طول بکشد همچنین، فرآیندهای اداری برای اخراج اتباع 

غیرمجاز طولانی و پیچیده است که این موضوع خود باعث می شود مشکلات امنیتی تشدید شود.
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نه جهش، نه تولید، نه مسکن!
   مريم لطفی    -   بازار مسکن در يک سال نخست دولت چهاردهم با وجود تصويب قانون جهش توليد مسکن، همچنان با رکود شديد، توقف پروژه ها 

و مشکلات تامين مالی متقاضيان مواجه است.    

اقتصاد کلان 

بديهی است 
که ايجاد خلل در 

ارجاع کار سازمان 
نظام مهندسی، 
کاهش کيفيت 
ساختمان ها در 
سطح کشور را 

به همراه خواهد 
داشت. در صورت 
بروز چنين خللی، 
رانت بزرگی برای 
سازندگان ايجاد 

می شود؛ موضوعی 
که زنگ خطری 

جدی برای کيفيت 
ساختمان ها و 

بازار مسکن تلقی 
می شود.

 تکرار هرگونه تجاوزی 
با پاسخی قاطع تر 
و پشيمان کننده تر 
مواجه خواهد شد

 رئیس جمهور با اشــاره به ســابقه همکاری های گســترده و مبتنی بر اصول میان جمهوری اسلامی ایران و آژانس در سال های گذشته، گفت: ادامه این همکاری ها، مشروط به اصلاح 
رفتارهای دوگانه در قبال پرونده هســته ای ایران اســت. تکرار هرگونه تجاوزی نیز، با پاسخی قاطع تر و پشــیمان کننده تر مواجه خواهد شد.به گزارش به نقل از ریاست جمهوری، مسعود 
پزشکیان شامگاه چهارشنبه در تماسی تلفنی با آنتونیو کوستا رئیس شورای اروپا، درباره آخرین تحولات بین المللی، به ویژه جنگ تحمیلی ۱۲ روزه علیه ایران و نیز چشم انداز روابط میان 
جمهوری اسلامی ایران و اتحادیه اروپا به گفت وگو پرداختند.رئیس جمهور در این تماس، ضمن تبیین مواضع اصولی دولت جمهوری اسلامی ایران در مسیر تعامل سازنده و گفت وگوی 
مؤثر با جهان، بر پایبندی تهران به صلح، ثبات و امنیت منطقه ای و بین المللی، به ویژه در دوره جدید تأکید کرد.پزشکیان با تشریح اقدامات جنایت بار رژیم صهیونیستی و نقش مخرب 
این رژیم در برهم زدن صلح و امنیت جهانی، تصریح کرد: کشور ما در شرایطی هدف تجاوز رژیم صهیونیستی و آمریکا قرار گرفت که در مسیر گفت وگو و مذاکره قرار داشت و هنگامی 
که با پاسخ قاطع جمهوری اسلامی ایران مواجه شدند، ناگزیر به درخواست آتش بس شدند. بی تردید رژیم صهیونیستی بدون هماهنگی و اجازه آمریکا توان انجام چنین اقدامی را نداشت.

 بازار مســکن با گذشــت یک ســال از آغاز به کار دولت چهاردهم همچنان یکی از 
پرچالش ترین بخش های اقتصادی کشور باقی مانده است. این بخش که به طور مستقیم با 
معیشت و امنیت روانی میلیون ها خانوار ایرانی گره خورده، طی این مدت نه تنها از بحران 
مزمن خود عبور نکرد بلکه با تعمیق رکود تورمی نیز دســت به گریبان شــد. در حالی که 
مردم، به  ویژه اقشــار متوســط و ضعیف جامعه، با امید به بهبود وضعیت بازار و خانه دار 
شدن، آغاز دوره جدید دولت را دنبال می کردند، روند تحولات و تصمیمات اجرایی نشان 
داد که نه تنها تحولی رخ نداد بلکه برخی سیاست های ناکارآمد دولت های پیشین نیز به 

همان شکل ادامه یافت.

 قانونی که اجرا نشد
تصویب قانون »جهش تولید مســکن« در اردیبهشت ماه۱۴۰۰ را باید یکی از معدود 
اقدامات ساختاری و آینده نگرانه مجلس در حوزه مسکن دانست؛ قانونی که دولت ها را ملزم 
می کرد تا سالانه دست کم یک میلیون واحد مسکونی بسازند و تحویل دهند. فلسفه این 
قانون، درک عمیق از بحران کمبود مسکن، عقب ماندگی تاریخی در تولید، انباشت تقاضا 
و نیاز روزافزون جمعیت شهری به سرپناهی پایدار بود اما این قانون، باوجود الزامی بودن، 
در دولت چهاردهم عملا با نوعی بی تفاوتی یا بی برنامگی روبه رو شــد. انتظار می رفت که 
دولت جدید، پیش از آغاز رسمی کار خود، برای چنین قانون مهم و الزام آوری، برنامه ریزی 
دقیق، بودجه ریزی قابل اتکا و ابزارهای اجرایی مشخصی تدارک ببیند. با این حال، شواهد 
نشان می دهد که نه تنها این آمادگی وجود نداشته بلکه در عمل نیز نشانی از اجرای عینی 
قانون دیده نمی شود.فرزانه صادق، وزیر راه و شهرسازی دولت چهاردهم در جلسه رای اعتماد 
مجلس و حتی در سخنان پس از تصدی وزارت، بر اجرای قانون جهش تولید مسکن تاکید 
داشت. او صراحتا گفته بود: »مگر می شود بگوییم دولت قانون را اجرا نخواهد کرد؟« اما 
 آنچه در میدان عمل اتفاق افتاد، چیزی جز تعلل، فقدان برنامه عملیاتی و ادامه همان مسیر 

نیم بند گذشته نبود.

 رشد آماری يا پيشرفت واقعی؟
از منظر آمارهای رسمی، عملکرد دولت چهاردهم طی سال نخست در نگاه اول حاوی 
برخی نشانه های مثبت است. بنابر اعلام نهادهای رسمی، از زمان آغاز به کار دولت جدید 
تا پایان اردیبهشت ماه۱۴۰۴، بیش از ۸۹ هزار واحد جدید در قالب طرح نهضت ملی مسکن 
کلنگ زنی شده است؛ رقمی که رشد ۱۴/۲۴ درصدی را نسبت به دوره مشابه نشان می دهد. 
اما اگر این عدد را در کنار هدف ســالانه یک میلیون واحد بگذاریم، عمق فاصله با آنچه 
قانون خواسته و مردم انتظار دارند، آشکار می شود. به بیان دیگر، آمارهای به ظاهر مثبت 
نمی توانند بر واقعیت های ملموس بازار سرپوش بگذارند؛ واقعیت هایی که از رکود، توقف 
پروژه ها، ناتوانی متقاضیان در تامین آورده و کندی عملیات اجرایی حکایت می کنند. افزون بر 
این، همچنان دو گلوگاه اصلی طرح های حمایتی مسکن یعنی تامین تسهیلات بانکی و 
آورده نقدی متقاضیان، حل نشده باقی مانده اند. فشار مالی شدید بر خانوارها، ناکارآمدی 
در پرداخت وام ها، نبود ضمانت اجرایی برای تســهیلات و همچنین عدم تمایل بانک ها 
به همکاری موثر، باعث شــده بخش بزرگی از پروژه ها یا اصلا آغاز نشــوند یا در میانه راه 

متوقف بمانند. بسیاری از متقاضیان که امید داشتند دولت جدید گره از کار آنان بگشاید، 
حالا با بی پولی، پروژه های متوقف و سرنوشت نامعلوم روبه رو هستند.

 تهران؛ شاخص بحران مسکن
اگــر بخواهیم تنها یک شــاخص گویا بــرای ارزیابی وضعیت بازار مســکن در دولت 
چهاردهم بیاوریم، تورم مســکن در تهران کفایت می کند. براساس گزارش بانک مرکزی 
در مردادماه۱۴۰۳، تورم نقطه به نقطه مســکن در تهران به ۱۶/۸ درصد رســید. این رقم، 
با وجود کاهش جزئی نســبت به برخی دوره های قبل، همچنان بالا و هشــداردهنده بود. 
این بدان معناست که در سایه تورم عمومی، کاهش ارزش پول ملی و نبود سیاست های 
حمایتی، قیمت مسکن در پایتخت همچنان دور از دسترس اکثریت شهروندان باقی مانده 

و چشم اندازی روشن برای کاهش آن دیده نمی شود.
روند تورمی در بازار مسکن تهران نه تنها به معنای رشد غیرمنطقی قیمت هاست بلکه 
بیانگر فقدان ابزارهای کنترلی، انفعال نهادهای متولی و غلبه سفته بازی بر سازندگی است. 
همچنین نشان می دهد که دولت چهاردهم، برخلاف ادعاهای خود، هنوز موفق نشده به 
تقاضای واقعی بازار پاسخ دهد یا اعتماد عمومی به سیاست های مسکن را بازسازی کند.

 ساختارهای فرسوده و سياستگذاری های ناکارآمد
آنچه بحران مسکن در ایران را پیچیده تر می کند، تنها مساله کمبود واحد یا گرانی زمین 
نیست. مســکن در ایران گرفتار یک ساختار فرسوده، سیاستگذاری متناقض و نهادهای 
ناکارآمد است. دهه هاست که این بخش از اقتصاد، با معضلاتی همچون نبود تعادل و تناسب 
میان عرضه و تقاضا، رکود ساخت وساز، سوداگرای ملک، ضعف سامانه های اطلاعاتی و ناتوانی 
در جذب سرمایه خصوصی دست به گریبان است. متاسفانه دولت چهاردهم نیز با وجود 
شعارهای امیدبخش، نتوانسته در این ساختار فشل تغییری ایجاد کند یا حتی اراده جدی 
برای اصلاح آن نشان دهد. از سوی دیگر، اجرای طرح هایی مانند مسکن مهر یا نهضت ملی، 
بدون بازنگری در شیوه اجرا، کارآمدی نظام بانکی، بهره مندی از فناوری های نو و مشارکت 
بخش خصوصی، تنها به تکرار تجربه های شکست خورده گذشته می انجامد. به عبارتی، دولت 

چهاردهم وارث مشکلات دولت های پیشین شد اما راهکار جدیدی عرضه نکرد.

 گزارش هايی که کفايت نمی کنند
در گزارش عملکرد ۹ماهه وزارت راه و شهرســازی، به شاخص هایی چون افزایش تعداد 
قراردادهای مشارکت مدنی، رشد صدور پروانه های ساختمانی و پیشرفت فیزیکی برخی 
پروژه ها اشــاره شده است. با اینکه این موارد می توانند نشانه هایی از تحرک نسبی باشند 
اما بیشــتر، مربوط به برنامه های قبلا کلیدخورده یا انتقال یافته از دولت قبل هســتند. 
به عبارتی، این دستاوردها بیشتر نشانه »اداره روزمره« بخش مسکن  هستند تا یک حرکت 

جهشی یا تحولی!
در واقــع، آنچه در دولت چهاردهم دیده می شــود، ادامه همان روند کند و جزیره ای 
گذشــته اســت که با وجود صرف بودجه و نیروی انسانی، نتوانسته افق تازه ای در بخش 
مسکن بگشاید. حتی در برخورد رسانه ای با مساله مسکن نیز، دولت بیشتر به آمارسازی، 

    ترامپ همچنان در کانون تحولات
 به دنبــال افزایش قیمــت دلار پس از تازه ترین 
تهدیدهای تعرفه ای رئیس جمهور آمریکا و دامن زدن 
مجدد به هراس ها درباره وقوع جنگ تجاری جهانی، 

قیمت جهانی طلا کاهش پیدا کرد.
به گــزارش از رویترز، قیمت لحظه ای هر اونس 
طلا با افت ۰.۴ درصدی، به ۳۲۸۶.۲۹ دلار کاهش 
پیدا کرد. فلز زرد در آغاز به کار بازارها، به پایین ترین 
سطح از ۳۰ ژوئن تاکنون )بیش از یک هفته اخیر( 
رسید. همچنین معاملات آتی طلا نیز با کاهش ۰.۷ 

درصدی، با قیمت ۳۲۹۴.۲۰ دلار انجام شد.
فواد رزاق زاده، تحلیلگر بازار در ســیتی ایندکس 
گفت: دلار اندکی ثبات پیدا کرده و نرخ بازده اوراق 
قرضه نیــز افزایش یافته ؛ موضوعی که به نوعی به 
کاهش تقاضا برای دارایی های کم بازده همچون ین 

ژاپن و طلا منجر شده است.
شاخص دلار آمریکا پس از آنکه دیروز به سقف 
دوهفته ای خود رسید، امروز نیز ۰.۱ درصد افزایش 
یافت و این در حالی اســت که بازده اوراق ۱۰ ساله 
وزارت خزانه داری آمریکا در حوالی سقف سه  هفته ای 
خود پرســه زد و در نتیجه به کاهش تقاضای طلا 

منجر شد.
دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمریکا گفته است 
که بر واردات مس تعرفه  ۵۰ درصدی اعمال خواهد 
کــرد و علاوه بر این، به زودی به تهدیدهای طولانی 
خود مبنی بر اعمال تعرفه بر تراشه های نیمه رسانا و 

همچنین دارو، جامه عمل خواهد پوشاند.
وی دیروز هم نسبت به اعمال تعرفه ۱۰ درصدی 
بر کشــورهای عضو یا همسو با بریکس تهدید کرد. 
ترامپ پیش تر نیز به ۱۴ کشور از جمله ژاپن و کره 
جنوبی درباره افزایش تعرفه ها که قرار اســت از اول 

آگوست اجرایی شود، اطلاع رسانی کرد.
رئیس جمهوری آمریکا همچنین به رغم تهدید 
به اعمال تعرفه های بالاتر، گفته که مذاکرات تجاری 

با اتحادیه اروپا و چین نیز به خوبی پیش  می رود.
رزاق زاده می گوید که انتظار دارد طلا در کوتاه مدت 
باثبات بماند. وی برای فلز زرد سطح حمایت ۳۲۵۰ و 

مقاومت ۳۳۰۰ دلار را پیش بینی می کند.
به نوشته رویترز، سرمایه گذاران همچنین در انتظار 
صورت جلسه تازه ترین نشست فدرال رزرو هستند؛ 
نشستی که قرار است اواخر امروز درباره کاهش نرخ 
بهره برگزار شود. ترامپ به دفعات جروم پاول، رئیس 
فدرال رزرو را بابت عدم کاهش نرخ بهره مورد انتقاد 
قرار داده و ایده برکناری و انتخاب جایگزین برای وی 

را نیز مطرح کرده است.

 واريز باقی مانده سود سهام عدالت در 
تيرماه قطعی شد

پس از ماه ها انتظار، ســازمان بورس اعلام کرد 
که در صورت نهایی شــدن تســویه شرکت های 
ســرمایه پذیر، دور دوم واریز سود سهام عدالت تا 

پایان تیر ۱۴۰۴ انجام خواهد شد.
 در حالی که ماه ها از آغاز سال ۱۴۰۴ گذشته، 
بخش مهمی از سود سهام عدالت مربوط به عملکرد 
سال مالی ۱۴۰۲ هنوز به حساب سهامداران واریز 
نشده است. حالا مسئولان سازمان بورس می گویند 
که در صورت تأمین منابع از ســوی شرکت های 
بدهکار، مرحله دوم ســود ســهام عدالت تا پایان 
تیرماه واریز خواهد شد.این خبر را ولی اله جعفری، 
مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس تأیید کرده و 
افزوده است: »شرکت سپرده گذاری مرکزی مسئول 
دریافت سود باقی مانده از شرکت های سرمایه پذیر 
است و سازمان بورس با جدیت در حال پیگیری 
حقوق سهامداران است.«در اسفندماه سال گذشته، 
مرحله نخست سود سهام عدالت واریز شد، اما این 
پرداخت شامل تمام سود مصوب نبود. در آن مرحله:

سهامداران دارای برگه ۴۹۲ هزار تومانی حدود 
۷۴۴ هزار تومان دریافت کردند

سهامداران دارای برگه یک میلیون تومانی حدود 
یک میلیون و ۵۱۳ هزار تومان سود گرفتند

این مبالغ تنها بخشی از سود عملکرد ۱۴۰۲ بوده 
و اکنون بخش باقی مانده و احتمالی سود ۱۴۰۳ نیز 
تجمیع شده است. برخی برآوردها نشان می دهد 
مجموع مطالبات برخی از مشــمولان حتی از دو 

میلیون تومان نیز فراتر رفته است.
به گفته مسئولان، اگرچه بسیاری از شرکت های 
سرمایه پذیر سهم خود از سود مصوب را به حساب 
شــرکت ســپرده گذاری واریز کرده اند، اما برخی 
شرکت ها همچنان در پرداخت سود تعلل کرده اند. 
این تعلل باعث شده تسویه کامل و مرحله دوم واریز 
با تأخیر مواجه شود.سازمان بورس تأکید کرده که 
پیگیر وصول این وجوه اســت و اگر این شرکت ها 
در هفته های آینده همکاری لازم را داشته باشند، 
سهامداران می توانند تا پیش از پایان تیرماه ۱۴۰۴ 

منتظر دریافت باقیمانده سود خود باشند.
در ســال های گذشته، واریز سود سهام عدالت 
معمولاً به نیمه دوم سال موکول می شد. تنها یک بار 
در تیرماه ۱۴۰۰ بخش کوچکی از سود به صورت 
تابستانی پرداخت شــد. اگر وعده جدید سازمان 
بورس تحقق پیدا کند، این اقدام می تواند نشانه ای 
از تغییر رویکرد و حرکت به ســمت تســویه های 
به موقع تر باشد.این تحول، در صورت تداوم، می تواند 
به بازسازی اعتماد عمومی نسبت به نظام توزیع سود 
در سهام عدالت کمک کند؛ به ویژه در شرایطی که 
این سهام برای میلیون ها خانوار کم درآمد، به یکی 

از معدود پشتوانه های دارایی تبدیل شده است.
خبر قطعی شدن واریز مرحله دوم سود سهام 
عدالت تا پایان تیرماه، می تواند خبر خوشی برای 
دارندگان این ســهام باشد؛ اما همه چیز منوط به 
پرداخت تعهدات مالی شــرکت های سرمایه پذیر 
باقی مانده اســت. سازمان بورس وعده داده که در 
حال مذاکره جدی با این شرکت هاست و اگر تأخیر 
تازه ای رخ ندهد، مردم در همین تابستان، باقی مانده 

سود خود را دریافت خواهند کرد.

خبری منتشر شد مبنی بر جلسه شورای رقابت با نمایندگان وزارت صمت درباره ماجرای 
افزایش قیمت ۱۵درصدی خودرو در دوران جنگ ۱۲ روزه. از یک سو، وزیر صمت و سازمان 
حمایت می گویند افزایش قیمت خودرو مربوط به زمان جنگ ۱۲ روزه نبوده و ماجرا به قبل 
از آن بازمی گردد. شــورای رقابت هم معتقد است اگر سروقت فرآیند اعلام افزایش قیمت 
اجرا می شد ما به این ماجرا معترض نبودیم.جلسه ۷۵۸ )هفتصد و پنجاه و هشتم شورای 
رقابت( روز سه شنبه ۱۷ تیر ماه به موضوع »بررسی افزایش اخیر قیمت خودروهای داخلی 
توســط وزارت صمت از منظر انطباق با دستورالعملِ تنظیم بازار خودروی سواری شورای 
رقابت )دستورالعمل ۵۴۳ شورای رقابت(« اختصاص یافت. در این جلسه حسین فرهیدزاده، 
رئیس سازمان حمایت به عنوان نهاد تابعه وزارت صمت و نماینده این وزارتخانه حضور داشت.

ماجرای این جلسه هم به افزایش ۱۵درصدی قیمت خودرو بازمی گردد. از ۲۰ خردادماه امسال 
روند افزایش قیمت خودرو آغاز شد؛ ابتدا ایران خودرو قیمت های خود را افزایش داد و سپس 
اوایل تیرماه، در جریان جنگ ۱۲ روزه، سایپا و پارس خودرو نیز قیمت محصولاتشان را تغییر 
دادند. این تغییرات در قیمت ها بازار خودرو را تحت تأثیر قرار داد و واکنش های متفاوتی از 

سوی نهادهای مسئول و مصرف کنندگان در پی داشت.

 واکنش سازمان حمايت
حسین فرهیدزاده، رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، در یک برنامه 
تلویزیونی تأکید کرد که روند افزایش قیمت خودرو از مدت ها پیش و قبل از آغاز جنگ ۱۲ 
روزه آغاز شده و هیچ گونه تصمیم آنی یا تحت تأثیر تحولات اخیر نبوده است. به گفته او، این 
افزایش قیمت پس از بررسی های کارشناسی و فنی دقیق به وزارت صمت ارسال و با در نظر 
گرفتن ملاحظات اجتماعی، میزان افزایش به حدود ۱۵ درصد تعدیل شده است. فرهیدزاده 

تأکید کرد که تمامی مراحل به صورت قانونی و مطابق دستورالعمل ها انجام شده است.

 شورای رقابت چه می گويد؟

سپهر دادجوی توکلی سخنگوی شورای رقابت درباره جلسه ای که برگزار شدگفت: »ماجرا 
بر ســر فرآیند اجرای دستور العمل و مصوبات شورای رقابت است. اینکه می گویند شورای 
رقابت افزایش قیمت داده درست نیست بلکه شورای رقابت فقط فرآیند دستورالعمل را ارائه 

می کند و محاسبه قیمت ها با سازمان حمایت است.«
از سوی دیگر، توکلی می گوید: »بازار خودرو به جرأت دومین صنعت بزرگ کشور است که 
احتیاج به مراقبت و وقت بیشتری دارد و باید دقیق تر به مسائل خودرو رسیدگی شود چون 
صنعت و بازار خودرو، عرصه حساسی است. ماجرا فقط به افزایش ۱۵ درصد قیمت خودرو 
و اتفاقات اخیر مربوط نیست. در یکی دوسال اخیر عملکرد تنظیم گر فنی، عملکردی نبوده 
که مورد تأیید شورای رقابت باشد و ما فکر می کنیم اگر دستورالعمل ها درست و بموقع اجرا 
می شد، شرایط فعلی خودرو بهتر بود.« وی می افزاید: »صحبت شورای رقابت این است که 
دستور العمل، شرایط و قواعدی را تعیین می کند که هرکدام از بازیگرها در این فرآیند یک 
وظیفه ای دارند. مثلًا در مورد سازمان حمایت همیشه از سوی شورای رقابت تأکید کرده ایم 
به دقت و طبق آن زمانی که برایش تعیین شده، اعداد را محاسبه می کند و نامه نگاری ها را 

انجام می دهد و با اینکه یک سازمان تابعه وزارت صمت است با این حال همیشه مورد تأیید 
و تقدیر شورای رقابت بوده است. «

توکلی ادامه می دهد: »چون شورای رقابت یک سری ضوابط و قوانین را در نظر گرفته 
است و این ضوابط برای اجرا شدن است نه شکسته شدن. اگر این ضوابط به خوبی اجرا شود 

به نفع خودروساز، سهامدار و از همه مهم تر به نفع مصرف کننده است.
اولین ســؤال این است چرا تولید خودرو کاهش پیدا کرده است؟ این موضوع ریشه در 
مسائل مختلف دارد. اگر قیمت ها به زمان خودش، بموقع و به سرعت در بازه زمانی مشخص 
اعلام شود و معطل نشود این زنجیره بهم نمی ریزد. این موضوع اصلًا مربوط به این دولت 

فقط نیست بلکه در دولت قبلی هم شاهد این اتفاق بودیم.«
به گفته وی:»در این فرآیند عوامل مکرر و متعددی دخل و تصرف دارد که اجازه نمی دهد 
بازار خودرو به ثبات و آرامش برسد. وقتی چند دوره اعلام قیمت جمع شود و روال طبیعی را 
طی نکند، یک باره قیمت اعلام می شود و این درصد اعمال شده که بعد از گذشت زمان اعلام 
می شود هم بنگاه اقتصادی را راضی نمی کند و هم باعث نارضایتی مصرف کننده می شود.«

 موافق افزايش قيمت نيستيم
سخنگوی شورای رقابت در پاسخ به این سؤال که آیا شورا موافق افزایش قیمت بیشتر 
از این حد محصولات خودروسازان است نیز می گوید: »به هیچ عنوان موافق افزایش قیمت 
نیستیم. ما می گوییم اگر دستورالعمل ها بموقع و درست اجرا شود شاهد کاهش قیمت هم 
خواهیم بود. قیمت ها که مدت طولانی اعلام نشــود، بنگاه اقتصادی ضرر می کند، کاهش 
تولید داریم و عرضه کم می شود. کم شدن عرضه، باز موجب افزایش قیمت می شود. یعنی 

یک دور باطل مدام تکرار می شود.«
سپهر دادجوی توکلی، سخنگوی شورای رقابت می گوید: »این زنجیره ها باید هرکدام به 
وظایف خود درست عمل کنند؛ اگر هر کدام از نهادهای داخل این زنجیره درست عمل نکند 
کار همه دچار مشکل می شود. واقعیت این است که رویکرد شورای رقابت صلح جویانه است.«

گره کور افزايش 15درصدی قيمت خودرو

فرافکنی یا ارجاع مشکلات به دولت قبل بسنده و از پاسخگویی شفاف و واقع گرایانه 
پرهیز کرده است.

 قانون روی کاغذ ماند، بحران در ميدان
با رسیدن دولت چهاردهم به نخستین سالگرد تشکیل خود، بازار مسکن همچنان 
در وضعیتی بی ثبات، ناعادلانه و ناامیدکننده قرار دارد. آنچه از دل آمارها و واقعیت های 
عینی برداشــت می شود، این است که نه قانون جهش تولید مسکن به درستی اجرا 

شده، نه وعده ها محقق شده اند و نه چشم اندازی برای خروج از بحران وجود دارد.
به بیان ســاده، دولت نه توانســته مردم را به خانه دار شدن نزدیک تر کند و نه 
توانســته اعتماد فعالان بازار، سرمایه گذاران، سازندگان و حتی متقاضیان را جلب 
کند. اکنون زمان آن رســیده که مسوولان از فضای شعار فاصله بگیرند و به سمت 
تدوین راهبردی جامع، شفاف و مشارکت محور برای حل بحران مسکن گام بردارند. 
در غیر این صورت، یک ســالگی دولت چهاردهم نیز به تجربه ای دیگر از وعده های 

ناتمام خواهد پیوست.

 پيامد دخالت های ناکارآمد مسوولان
علیرضا محمدی، کارشناس مسکن درخصوص عملکرد دولت چهاردهم در بخش 
مسکن کشور به »جهان صنعت« گفت: آغاز به کار دولت چهاردهم با تنش همراه بود؛ 
تنشی که از سقوط بالگرد ریاست پیشین جمهوری و فضای حاکم بر کشور در آن 
زمان ناشی می شد. به نظر می رسد دولت چهاردهم، استقلال عمل کمتری نسبت به 
دولت های پیشین دارد. به عبارت دیگر دولت مسعود پزشکیان را در مقایسه با سایر 

دولت ها، می توان دولتی خنثی و کم استقلال دانست.
محمدی در ادامه گفت: فرزانه صادق در مقام وزیر راه و شهرسازی عملکرد مطلوبی 
در راستای رشد تولید و توسعه بخش مسکن کشور نداشته است. صادق در بسیاری از 
موارد و موضوعات دخالت های ناکارآمد داشته است. به عنوان مثال او ظاهرا طرفدار 
عدم ارجاع کار در سازمان نظام مهندسی ساختمان است؛ موضوعی که در قانون به 
صراحت به آن پرداخته شــده است. وزیر راه و شهرسازی باید متضمن اجرای قانون 

باشد. اما شواهد اینگونه نشان نمی دهند.
او افزود: بدیهی است که ایجاد خلل در ارجاع کار سازمان نظام مهندسی، کاهش 
کیفیت ساختمان ها در سطح کشور را به همراه خواهد داشت. در صورت بروز چنین 
خللی، رانت بزرگی برای سازندگان ایجاد می شود؛ موضوعی که زنگ خطری جدی 

برای کیفیت ساختمان ها و بازار مسکن تلقی می شود.

 لطمه ناترازی انرژی به مسکن
محمدی گفت: شعارهای افسانه گونه ای که درخصوص نهضت ملی مسکن توسط 
ریاست پیشین جمهوری بیان شدند، در دولت چهاردهم نیز پابرجا هستند؛ شعارهایی 
که قابلیت اجرایی شدن ندارند. در شرایطی که مملکت با حجم بزرگی از گرفتاری های 
گوناگون و تحریم های اقتصادی دست و پنجه نرم می کند، اجرای پروژه های مسکن 
نیازمند بودجه های کلان هستند. متاسفانه در چنین شرایطی با افزایش سالانه عدد 
کسری بودجه روبه رو ستیم.او افزود: موضوع دیگری که در این زمینه حائز اهمیت 
است، بحث ناترازی انرژی است؛ موضوعی که از دولت های پیشین به دولت چهاردهم 
به ارث رسیده است اما باید توجه داشت که ناترازی های انرژی طی یک سال گذشته 

تشدید شده و نمود آن در بازار مسکن به صورت آشکار دیده می شود.
این کارشــناس مســکن در ادامه گفت: هنگامی که کارخانجات و صنایع تولید 
ســیمان و فولاد با ناترازی انرژی روبه رو شــوند، نباید انتظاری جز افزایش قیمت 
تمام شده نهاده های مسکن را داشت. در چنین شرایطی، بازار محکوم به جهش های 

بلند قیمتی در بازه های زمانی کوتاه است.
او همچنین گفت: امروز نسبت به بسیاری از برهه های تاریخی دیگر، کمترین میزان 
تولید واحدهای مسکونی را در کشور داریم؛ مساله ای که از حکمفرمایی رکود شدید 
در بازار مسکن ناشی شده است. در چنین شرایطی، بدیهی است که سرمایه گذاران 

کمتر اقدام به سرمایه گذاری در بازار مسکن کنند.

 ميراث دولت های پيشين برای پزشکيان
محمدی بیان کرد: یک سال از عمر دولت چهاردهم می گذرد؛ سالی که برهه ای 
از آن در شرایط جنگ و بقیه آن همراه با ماجراهای گوناگون دیگر سپری شد. در 
چنین وضعیتی باید اذعان داشــت که برآمدن کاری از دســت مسعود پزشکیان و 
فرزانه صادق برای بهبود بخش مســکن کشور ممکن نبود. میراثی که از دولت های 
پیشین در بخش مسکن به دولت چهاردهم رسیده است، چیزی جز افزایش روزانه 

نرخ نهاده های ساختمانی و تداوم رکود در بخش ساخت و تولید مسکن نیست.
او در ادامه گفت: این روزها بازار اجاره در پی خروج اتباع غیرمجاز افغانستانی از 
کشور با کاهش قیمت روبه رو شده است. بازار مسکن نیز به دلیل وقوع جنگ بیش 
از پیش در رکود فرو رفته است. از آن جایی که تولید مسکن نیاز به نقدینگی دارد، 
سازندگان و تولیدکنندگان ناچار به تعدیل و کاهش قیمت های خود شده اند. البته 
باید توجه داشت که سه استان شمالی کشور از این قواعد مستثنا هستند. مخصوصا 
در شرایطی که مردم از جنگ به این نقاط پناه بردند.این کارشناس مسکن در پایان 
گفت: به طور کلی می توان گفت که دولت پزشکیان، دولتی خنثی است و از روزی 
که فعالیت خود را آغاز کرد تا به امروز، عملکرد خاصی در زمینه های مختلف نداشته 

است. البته ناگفته نماند که شرایط کشور نیز در این رابطه مزید بر علت است.

  پای لنگ خصوصی سازی صنعت خودرو/ تکليف واگذاری سهام دولت چيست؟
هیات واگذاری مقرر کرد که تعیین تکلیف زمان و نحوه عرضه سهام دولت در شرکت های ایران خودرو و سایپا پس از بررسی مجدد در کارگروه تخصصی هیات واگذاری دوباره در جلسات آتی تصمیم گیری شود.

 مصوبات جلسه چهارصد و سی و سوم هیأت واگذاری که دوشنبه ۲۲ اردیبهشت به ریاست سرپرست وقت وزارت اقتصاد تشکیل شده بود، به دستگاه های مربوطه ابلاغ شد.یکی از تصمیمات این جلسه به موضوع نحوه عرضه سهام دولت در شرکت های سایپا و ایرانخودرو بود 
که مقرر شد پس از بررسی مجدد در کارگروه تخصصی هیات واگذاری در جلسات آتی تصمیم گیری شود.همچنین درباره »برنامه زمان بندی سهام متعلق به صندوق های بازنشستگی کشوری، لشکری و تامین اجتماعی و شرکت های تابع و وابسته آنها« مصوبه هیات وزیران، این 

هیات مقرر کرد که موضوع از دستور کار خارج شود و در صورت اعلام صندوق های مذکور به منظور استفاده از ظرفیت قانون اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی سازمان خصوصی سازی اقدامات مقتضی را به عمل آورد.
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ابتکار بهبود اعتماد در بورس

   فرحناز نعمتی  -   هيأت امنای صندوق تثبيت بازار سرمايه به رياست وزير اقتصاد، مصوبه ای مهم را به تصويب رساند: »انتشار اوراق 
تبعی بيمه  سهام و اوراق تبعی تأمين مالی«. اين طرح، که تا سقف 20هزار ميليارد تومان اعتبار دارد و بيمه برای سبدهای تا 500 ميليون 

تومان است، هدفش آرام سازی بازار، بهبود اعتماد سرمايه گذاران خرد و جلوگيری از خروج سرمايه اعلام شده است؛ اما کارشناسان 
بازار با نگاهی نسبی به ماهيت و اثرات احتمالی آن، ديدگاه های متنوعی ارائه داده اند.

بهبود  پايدار در  نقش سياست گذاری   
شرايط بازار سرمايه

بازار ســرمایه نسبت به سیاســت گذاری های 
اقتصادی، مالی و حتی مقرراتی واکنشــی بسیار 
سریع و مســتقیم دارد. این واکنش زمانی سازنده 
خواهــد بود که سیاســت گذاری بــا ویژگی های 
پایداری، پیش بینی پذیری و هماهنگی میان نهادها 
همراه باشد. اما تجربه ســال های اخیر در بورس، 
نشان دهنده روندی معکوس بوده است. در چنین 
شرایطی، بازطراحی رویکرد سیاست گذاری به عنوان 
یکی از الزامات اساسی در بازسازی اعتماد و عملکرد 

بازار سرمایه مطرح می شود.
۱. سیاســت گذاری ناپایدار؛ ریشه بی اعتمادی 

در بازار
یکــی از دلایل اصلی خروج مداوم ســرمایه از 
بازار ســرمایه، تصمیماتی بوده کــه بدون در نظر 
گرفتــن تأثیــرات میان مدت و بلندمــدت اتخاذ 
شده اند. نمونه هایی مانند تغییرات ناگهانی در دامنه 
نوسان، اعمال قیمت گذاری دستوری بر محصولات 
شرکت های بورســی، نوسانات در سیاست ارزی و 
گمرکی، یا ابلاغ بخشنامه های مالیاتی، بارها باعث 
سردرگمی فعالان بازار شده اند. زمانی که فعالان بازار 
قادر به پیش بینی جهت گیری آینده نباشند، ترجیح 
می دهند سرمایه خود را به سمت بازارهای مطمئن تر 

یا حتی راکد ببرند.
۲. ویژگی هــای یک سیاســت گذاری مؤثر در 

بازار سرمایه
برای بهبود عملکرد بازار سرمایه، سیاست گذاری 

باید مبتنی بر سه اصل کلیدی باشد:
پیش بینی پذیری: اعــلام برنامه های بلندمدت 
به طور شــفاف، به فعــالان بــازار کمک می کند 
تصمیم گیری های خود را بر مبنای تحلیل منطقی 

انجام دهند.
ثبــات در اجرا: پرهیز از تغییر مداوم مقررات و 
اجرای سیاست ها تا زمان رسیدن به نتیجه ملموس، 

اعتمادآفرین خواهد بود.
هم راستایی با منافع سهامداران: تصمیمات باید 
به نحوی طراحی شوند که منافع عمومی سهامداران 
بویژه حقیقی ها مورد توجه قرار گیرد و عدالت در 

فرصت ها حفظ شود.  
۳. راهکارهای عملی برای تقویت سیاست گذاری 

بلندمدت
برای تحقق سیاســت گذاری پایدار، پیشنهاد 

می شود:
 تدوین و انتشار »نقشه راه توسعه بازار سرمایه« 
توســط سازمان بورس با افق ۵ ساله و با مشارکت 

دولت، مجلس و بخش خصوصی؛
 ایجاد شــورای هماهنگی سیاست گذاری های 
اقتصادی مؤثر بر بورس با حضور نمایندگان بانک 

مرکزی، وزارت اقتصاد، وزارت صمت و بورس؛
 پیاده ســازی نظام ارزیابی آثار سیاســت ها بر 
بازار سرمایه پیش از اجرا، مشابه رویه های ارزیابی 
زیست محیطی یا اجتماعی در پروژه های عمرانی.  

جمع بندی: بازار نیازمند آرامش سیاســت گذار 
است

اگر هدف سیاست گذار حمایت از تولید، تأمین 
مالی ســالم و افزایش مشارکت عمومی در اقتصاد 
باشد، بازار سرمایه قوی و با اعتماد، بهترین مسیر 
تحقق این اهداف اســت. اما این بازار تنها در سایه 

سیاست گذاری پایدار، قابل اتکا خواهد بود.
تغییر این روند نیاز به شجاعت در تصمیم سازی و 
تداوم در اجرا دارد. ثبات سیاستی، نقطه آغاز بازسازی 
رابطه بازار با سرمایه گذاران و یکی از عوامل حیاتی 

برای رونق اقتصادی است. 

 مبالغ پرداختی بابت بيمه عمر و زندگی از 
درآمد مشمول ماليات کسر می شود

رییس کل سازمان امور مالیاتی طی بخشنامه ای 
با تاکید بر کسر حق بیمه پرداختی بابت بیمه عمر 
و زندگی از درآمد مشــمول مالیات، لزوم بررسی 
قراردادهای این نوع بیمه ها و عدم ابطال آنها را ابلاغ 
کرد. سید محمدهادی سبحانیان معاون وزیر اقتصاد 
و رییس کل سازمان امور مالیاتی طی بخشنامه ای به 
ادارات کل امور مالیاتی کشور، دستورالعمل جدید 
رسیدگی به حق بیمه های پرداختی بابت بیمه های 

عمر و زندگی را ابلاغ کرد.

 بابک زنجانی مجوز 
فعاليت اقتصادی 
ندارد

مدیرکل روابط عمومی بانک مرکزی با رد ادعاهای جدید بابک زنجانی ابر بدهکار اقتصادی اعلام کرد که وی از بانک مرکزی و هیچ نهاد قانونی کشور مجوز فعالیت اقتصادی ندارد.
به گزارش از بانک مرکزی، مصطفی قمری وفا روز پنجشنبه در پاسخ به پیام اخیر بابک زنجانی ابر بدهکار اقتصادی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »جناب کلاهبردار و ابربدهکار به جای 
توصیه به مقامات کشور، بدهی خود به بیت المال را پرداخت کن؛ نیازی به راه حل های مشعشع شما نیست.«در ادامه این پیام آمده است: تو از  بانک مرکزی و هیچ نهاد قانونی کشور، مجوز 
فعالیت اقتصادی نداری و کمتر دروغ بگو!زنجانی چند روز پیش در شبکه اجتماعی ایکس از تاسیس ۲۰ شرکت در حوزه های مختلف اقتصادی خبر داده بود؛ وی به تازگی مدعی شده است 
که به مسئولان بانک مرکزی راهکار داده که باید تمام تراکنش های بانکی به بستر بلاکچین منتقل شود و حتی نهادهای ذی ربط نیز در این زمینه دستور کتبی به بانک مرکزی داده اند.

 ۳۰ اردیبهشت ماه امسال نیز محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی درباره آخرین وضعیت بدهی بابک زنجانی به دولت گفته بود: نیکل های بابک زنجانی در صندوق خزانه و بانک مرکزی 
است. توافق نیز این بوده که وی خودش این نیکل ها را بفروشد و طلب بانک مرکزی را بدهد. این توافق همچنان برقرار است بنابراین نیکل درباره تقلبی بودن یا نبودن آنها اطلاعی نداریم.

 بازار سرمایه پس از آتش بس جنگ اسراییل و ایران با صف هاي فروش سنگین بازگشایي 
شد و سازمان بورس بسته حمایتي ۱۲۰ هزار میلیارد توماني را اعلام کرد. هفته گذشته، دولت 
با تزریق ۶۰ هزار میلیارد تومان حمایت از بازار انجام داد. با وجود مثبت شدن شاخص در روز 
شنبه، بورس روز یکشنبه دوباره به مدار منفي بازگشت و خروج پول هاي حقیقي شدت گرفت. 
همچنین روز شنبه، دامنه نوسان صندوق هاي اهرمي توسط سازمان بورس از ۳ به ۴درصد 
افزایش یافت، اقدامي که هدف آن ایجاد تعادل بهتر در این صندوق ها  است اما تاکنون فشار 

فروش  در آنها  کاهش نیافته  است.  
رشد شاخص کل ناشي از ورود نقدینگي و اعمال بسته  حمایتي است که عمدتا در نمادهاي 
بزرگ و موثر در شاخص کل دیده مي شود، اما سایر بخش هاي بازار، به ویژه شرکت هاي کوچک 
و بازار پایه، همچنان در صف فروش قرار دارند و این روش حمایتي به صورت یکنواخت توزیع 
نشده است. همچنین، وضعیت صندوق هاي اهرمي پیچیده است و دامنه نوسان قبلي اجازه 

ایجاد تعادل نمي داد که موجب تشدید فشار فروش شده  بود.
در کنار این مسائل، خروج پول حقیقي از بازار ادامه دارد، هرچند موج اصلي فروش سنگین 
تا حدي فروکش کرده و تعادل نسبي در رفتار معامله گران برقرار شده است. این وضعیت، همراه 
با نوسانات نرخ ارز و نگراني هاي ژئوپلیتیک، به افزایش بي اعتمادي سرمایه گذاران دامن زده و 

بازار را در شرایط شکننده اي قرار داده  است.
فردین آقابزرگي، کارشــناس بازار سرمایه اعلام مي کند: رشد شاخص کل ناشي از ورود 
نقدینگي و اعمال بسته  حمایتي است که در نمادهاي بزرگ و موثر در شاخص کل خود را 

نشان مي دهد. 
او تاکید مي کند: یکي از ایرادات این روند آن است که سایر بخش هاي بازار از این حمایت 
بي بهره مي مانند. بسیاري از شرکت ها به ویژه در بازار پایه و فرابورس همچنان در صف فروش 

قرار دارند و این روش جمع آوري سهام، موثر  عمل  نمي کند.

آقابزرگي تصریح مي کند: منابع این بســته باید به صورت متعادل و منصفانه در کل بازار 
توزیع شود، چراکه نمادهاي کوچک دچار مشکل هستند. او وضعیت صندوق هاي اهرمي را 
پیچیده تر توصیف مي کند و مي گوید دامنه نوسان این صندوق ها اجازه ایجاد تعادل  نمي دهد. 
به گفته وي، مدیران این صندوق ها باید در سیاست هاي خود بازنگري کنند، چراکه در شرایط 

افزایش تقاضا، اقدام به صدور واحد مي کنند که موجب بر هم خوردن تعادل  بازار مي شود.
او تاکید مي کند: عملکرد ضعیف صندوق هاي اهرمي به فضاي پنیک در بازار دامن زده و 
انتظار دارد عملکرد مدیران براي جبران این وضعیت بهبود یابد تا شاهد متعادل شدن وضعیت 

این صندوق ها باشیم.
آقابزرگي همچنین مي گوید: بخشي از پول حقیقي از بازار خارج شده، اما موج اصلي فروش 

که صف هاي سنگین را شکل داده بود تا حد زیادي پایان یافته است. 
از نظر او، در شرایط کنوني، تعادل نسبي در رفتار معامله گران برقرار است، چراکه عمده 

سرمایه گذاراني که قصد خروج داشته اند، اقدام کرده اند. 

آقابزرگي خاطرنشــان مي کند: در صورتي که رویداد سیاســي خاصي رخ ندهد، احتمال 
ادامه روند بهبود وجود دارد، اما در غیر این  صورت، ممکن است موج جدیدي  از فروش پول 

حقیقي  رخ بدهد.
این کارشناس بازار سرمایه وضعیت نرخ ارز را نیز تحلیل مي کند و مي گوید: اکنون دلار 
آزاد در محدوده ۸۹ تا ۹۰ هزار تومان و دلار توافقي حدود ۶۹ تا ۷۰ هزار تومان قرار دارد. او 
پیشنهاد مي کند براي کنترل این اختلاف، دولت با افزایش نرخ دلار توافقي و کاهش نرخ دلار 
آزاد، گپ قیمتي میان دو نرخ را که اکنون حدود ۱۵درصد است، کاهش دهد. به زعم او، این 

فاصله بهتر است به ۱۰درصد برسد تا شرایط بازار ارز نیز به تعادل برسد.
آقابزرگي در ادامه مي افزاید: خروج سرمایه حقیقي از بازار پدیده اي است که براساس آمار 

و اطلاعات رسمي قابل  ردیابي است. 
او اشاره مي کند: در شرایط ثبات بازار، این خروج ها معمولا با ورود مجدد به صندوق هاي درآمد 
ثابت یا طلا همراه است، اما در شرایط بحراني مانند جنگ، این خروج ها شدیدتر و عقلایي  است.

او یادآور مي شود: در دوره ماقبل از جنگ ۱۲ روزه، تعطیلي غیرکارشناسي و طولاني بورس، 
واهمه اي جدید به بازار وارد کرده و ریسک دیگري را رقم زده است.  به گفته آقابزرگي، در هفته 
منتهي به ۱۱ تیر ماه، طي پنج روز کاري، حدود ۲۳ هزار میلیارد تومان سرمایه حقیقي از بازار 

خارج شده که تنها در روز چهارشنبه ۱۳ هزار میلیارد تومان آن ثبت شده است.
او تاکید مي کند: برخلاف گذشته، این منابع عمدتا به سمت سپرده هاي بانکي و بازار طلا 
و ارز هدایت شــده اند.  آقابزرگي مي گوید: این رفتار به دلیل تصور شکل گرفته از این بازارها 
به عنوان »بازارهاي امن« رخ داده، بازاري که به زعم سرمایه گذاران،  از مداخلات دستوري  و 

توقف  معاملات مصون  است. 
او این وضعیت را آسیب زا مي داند و هشدار مي دهد که نتایج منفي آن در آینده بر اقتصاد 

و بازار سرمایه هویدا خواهد شد.

سرمايه هاي فراري بورس به کدام بازارها رفتند؟

»اوراق تبعی« که در بورس با نام »اوراق اختیار فروش تبعی« شــناخته 
می شود از جمله اوراقی است که ساز و کاری مشابه با قرارداد های اختیار خرید و 
فروش دارد و از جمله ابزار هایی است که امکان بیمه کردن پرتفوی و مدیریت 
ریسک را برای افراد فراهم می کند. برای روشن شدن، به این مثال توجه کنید: 
فرض کنید یک شرکت بورسی، شروع به انتشار اوراق اختیار فروش تبعی خود 
می کند. مثلًا قیمت دارایی پایه ۲۴۴ تومان است و قیمت اعمال اوراق اختیار 
فروش در تاریخ سررسید ۲۵۸ تومان مشخص می شود. حال در سناریوی اول 
اگر در زمان سررســید قیمت ســهام این شرکت بیش از ۵ درصد )به علاوه 
قیمت اوراق( شود، سهامدار بهتر است اختیار خود را اعمال نکند. در سناریوی 
دوم اگر قیمت ســهام با افت مواجه شود یا در همین محدوده قیمتی فعلی 
بماند، فرد می تواند اوراق اختیار خود را اعمال کند و سهام خود را در قیمت 
اعمال به فروش برساند. در این صورت فرد نه تنها دچار زیان نمی شود، بلکه 
حداقل ۵ درصد سود تضمینی برای خود محقق می کند. حال در سناریوی 
سوم اگر قیمت سهم تغییری نکند سهامدار تنها باید قیمت اوراق را پرداخت 

کند و دچار زیانی از طرف سهامداری سهم نخواهد شد.
کارشناسان تأکید دارند که انتشار اوراق تبعی پیش از این نیز تجربه شده 
اســت؛ اما نه برای بیمه مستقیم دارایی سرمایه گذاران. سابقه ای که اگرچه 
مثبت بوده، اما بیمه گری ملموس و تضمینی نبود و بیمه گران حاضر به پذیرش 
ریسک این مدل نبوده اند. حالا طرحی ارائه شده که قرار است به صورت مستقیم 
پرتفوی سهامداران حقیقی را تحت حمایت قرار دهد؛ اقدامی که تا پیش از 

این بی سابقه تلقی می شد.

 چشم انداز مثبت کارشناسان
تحلیلگران ریسک و بازده معتقدند که ابزار بیمه سهام می تواند تا حد زیادی 
اعتماد سرمایه گذاران خرد را افزایش دهد و روان بخشی بازار را سرعت بخشد. 
البته برخی کارشناســان بورسی می گویند که در شرایط فعلی، حمایت های 
موجود کافی نیست و بیمه سهام با شرایط تضمینی می تواند ثبات بیشتری 
به معاملات بدهد. یک تحلیلگر ارشد نیز اظهار کرده که بیمه سهام می تواند 
بازگشــت سرمایه گذاران را تسریع کند و مانع از حرکت نقدینگی به سمت 

بازارهای غیرمولد شود.
به طور کلی برخی کارشناسان بر این نکته تأکید دارند که طرح ملی بیمه 
سهام اگر به درستی اجرا شود، مانند یک سپر روانی برای سرمایه گذاران عمل 

کرده و تا حدی نوسانات شدید را مهار می کند.
 

 نقدها و تذکرات محتاطانه
با وجود نگاه مثبت، برخی تحلیلگران می گویند که اجرای موفق این طرح 
مستلزم طراحی دقیق مکانیزم شفاف و برآورد منطقی ریسک است. همچنین 
تأکید شــده که اگر نرخ و نرخ گذاری اوراق تبعی مطابق با واقعیت های بازار 
نباشد، نه تنها حمایت مؤثر نخواهد بود، بلکه ممکن است تکمیل بازار ثانویه 

را با مشکل مواجه کند.

 ابزارهای مشتقه؛ نسخه بين المللی برای کنترل ريسک
در همین زمینه فردین آقابزرگی کارشناس ارشد بورس در گفت و گو با »ایران« اظهار کرد: »نشستی که 
هیأت امنای صندوق با محور حمایت از سهامداران، به خصوص سهامداران خرد برگزار کرد، اتفاق مثبتی 
است. از لحاظ تجربه بین المللی نیز همین ابزارها را در دنیا داریم. اختیار فروش تبعی، بومی سازی شده 
ابزارهای آپشــن اســت که قبلًا هم وجود داشته، یعنی ضمانت خرید در سررسید با قیمت مشخص. 
این ابزار، مانع افت قیمت ســهام می شــود، یا به  بیان بهتر، حس افت قیمت را از بین می برد، چراکه 
نوعی تضمین به ســرمایه گذار می دهد.« وی افزود: »اســتفاده از ابزارهای مالی مشتقه مانند آپشن ها 
)اختیار خرید و فروش( در تمام دنیا رایج اســت و یکی از مؤثرترین ابزارهای پوشــش ریسک نوسان 
قیمت محســوب می شــود. ابزار فیوچرز )آتی( نیز مکمل این ساختار است. حالا صندوق تثبیت بازار 
تصمیم گرفته که از همین ابزارها استفاده کند؛ پیشنهادی که در گذشته هم از سوی برخی اساتید و 
صاحب نظران مطرح شده بود؛ ازجمله اینکه اگر سرمایه گذارانی با سرمایه کمتر از ۱۰۰ میلیون تومان 

مقدار مشخصی ضرر کردند، بخشی از آن جبران شود.«
 

 تجربه ای که در دنيا وجود ندارد
آقابزرگی بیان کرد: »این مدل از »بیمه سهام« که محوریت آن نه اوراق مشتقه بلکه »خود سهام« 
است، در سطح بین المللی عملًا بی سابقه است. در دنیا چنین چیزی نداریم. با این حال، اعتقاد دارم 
جای رشد زیادی در حوزه آپشن ها در ایران وجود دارد، چراکه هنوز به آن سطح از بلوغ بازار، آگاهی 
عمومی و حجم معاملات نرسیده ایم.« این کارشناس بورسی تأکید کرد: »معاملات آپشن در حال حاضر 
در بازار سرمایه ایران کمتر از ۲درصد از کل حجم معاملات بورس در یک سال را شامل می شود، در 
حالی که در بازارهای مالی بین المللی، مشتقات )آپشن ها و فیوچرزها( بیش از ۵۰ درصد کل معاملات 
را تشکیل می دهند. در ایران، معاملات سهام همچنان رکن اصلی بازار است.« وی افزود: »آنچه مهم تر 

است، پایداری و تداوم اجرای چنین رویکردهایی در میان مدت و بلندمدت است.«  

 دخالت در نظام عرضه و تقاضا بجز در موارد خاص منطقی نيست
آقابزرگی ادامه داد: »اساســاً هرگونه دخالت در نظــام عرضه و تقاضا بجز در موارد خاص منطقی 
نیست. مثلًا اگر سود یک صنعت به دلایل واقعی کاهش پیدا کند، این کاهش باید خود را در قیمت 
سهام منعکس کند. راه حل درست، نه تزریق مستقیم منابع، بلکه اصلاح آیین نامه ها، ساختار معاملات، 

ترکیب دارایی صندوق ها و بهبود زیرساخت های بازار است.«
وی گفت: »برخی کارشناســان به اشــتباه معتقدند که باید یک صندوق حمایتی از بازار سرمایه 
درست شود و دولت یا وزارت اقتصاد یا هر نهاد دیگری منابع مالی تزریق کند. در حالی که در شرایط 
ریســک های سیستماتیک، بازار به شــکل طبیعی به سمت تعدیل قیمت پیش می رود و نمی توان با 
دخالت دستوری آن را متوقف کرد.«  وی گفت: »ابزار بیمه سهام در شکل واقعی و استاندارد بین المللی، 
از طریق آپشن ها و مشتقات عملیاتی می شود. یعنی سرمایه گذار می تواند موقعیت خرید یا فروش را 

روی روند آینده قیمت بگیرد. این ابزار در دنیا بسیار رایج است.«
 

 نهاد ناظر، مسئول کنترل قيمت نيست
وی تصریح کرد: »سازمان بورس و ارکان بازار، هیچ وظیفه ای در کنترل قیمت یا نوسان آن ندارند، 
اما متأسفانه در کشور ما، به  اشتباه، این وظایف از نهاد ناظر خواسته می شود. بهترین راه برای پیشگیری 
از بحران های مشابه، »افزایش سواد مالی«، »فرهنگ سازی« و »توسعه ابزارهای پوشش ریسک« است.«

آقابزرگی اضافه کرد: »اگر الزام قانونی برای درگیر شدن نهادهای مالی در حوزه آپشن ها و مشتقات 
ایجاد شود، این خودش بزرگ ترین حمایت غیرمستقیم از بازار سرمایه خواهد بود.«

 
 با کاهش سود قيمت هم تعديل می شود

این کارشناس ارشد بورسی توضیح داد: »وضعیت فعلی بازار مشابه شرایطی است که سود شرکت ها 
در حال کاهش است. وقتی درآمدها افت می کند، طبیعتاً نمی توان انتظار داشت که قیمت سهام حفظ 
شود. چون رابطه مستقیمی بین سودآوری و ارزش سهم وجود دارد. هرگونه تلاش برای حفظ قیمت 
در شــرایط افت ســود، صرفاً دســتکاری قیمتی و غیرواقعی خواهد بود.«وی تأکید کرد: »در شرایط 
فعلی، رفتار به اصطلاح هیجانی سرمایه گذاران، از نگاه من، کاملًا منطقی است. وقتی چشم انداز سود 
شرکت ها تیره است و بازار هم اعتماد خود را از دست داده، فروش و عقب نشینی کاملًا طبیعی است.«

پارازیت روی جی پی اس به تدریج به یکی از ابزارهای جدی جنگ الکترونیکی نه فقط در 
ایران، که در تمام کشــورها، تبدیل می شود. یاتا یا انجمن بین المللی حمل ونقل هوایی، اعلام 
کرده موارد فریب جی پی اس یا پارازیت در سال های ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۴ میلادی حدود ۲۲۰ درصد 
بیشــتر شده است.طی روزهای گذشته رانندگان و کاربران در ایران و به ویژه تهران، برای پیدا 
کردن مسیر دچار مشکل شده اند.  طی روزهای گذشته رانندگان و کاربران در ایران و به ویژه 
تهران، برای پیدا کردن مسیر دچار مشکل شده اند. اپلیکیشن های مسیریابی داخلی مانند »بلد« 
و »نشان« یا بین المللی مانند »ویز« به آن ها نقشه های اشتباه نشان می دهند، یا موقعیت آن ها 

را در نقطه هایی عجیب مانند ایسلند، کانادا و غرب آمریکا ثبت می کند. 
در همین راستا، زندگی بسیاری از رانندگان یا پیک های موتوری و کاربران و مردم عادی با 
سردرگمی و افزایش زمان سفر و مصرف بیشتر سوخت همراه شده است که دلیل این اتفاق 

مختل شدن شبکه جی پی اس است. 

  جی پی اس چيست و چگونه کار می کند؟ 
ماهواره جی پی اس یا سامانه موقعیت یاب جهانی سال ۱۹۷۸ راه افتاد اما تا اوایل دهه نود 

میلادی و جنگ اول خلیج فارس اهمیتش برای همه روشن نشد. 
در جریان عملیات طوفان صحرا شــن های معلق در هوا قدرت دید سربازان آمریکایی را تا 
زیر پنج متر کاهش داد. آنجا جی پی اس به سربازها کمک کرد بدون قرار گرفتن بر سر راه هم، 
مکان مین ها را شناسایی کنند و راه بازگشت به منابع آب را بیابند و جان خود را نجات دهند. 
این سیستم ابتدا فقط در اختیار نیروهای نظامی آمریکا بود و شهروندان سیگنال های ضعیف تری 

دریافت می کردند تا زمانی که عمومی شد. 
سامانه موقعیت یابی جهانی متشکل از ۲۴ ماهواره مجهز متعلق به وزارت دفاع دولت آمریکا 
اســت که اطراف زمین می چرخند و با اســتفاده از اطلاعات و داده های ریاضی به گیرنده های 
جی پی اس برای مکان یابی و حتی تشــخیص زمان کمک می کنند. اکنون تعداد ماهواره ها به 

بیش از ۳۰ افزایش یافته که دقت عمل این سیستم را بیشتر می کند. 
 گوشی هوشمند یا هر دستگاهی که گیرنده جی پی اس دارد، برای پیدا کردن موقعیت فیزیکی 
از ماهواره سیگنال می گیرد و محاسباتش را بر اساس زمان فرستاده شدن این سیگنال ها و مکان 

قرارگیری ماهواره ها انجام می دهد. 
اگر ساعت های روی این ماهواره ها به اندازه یک هزارم ثانیه دقیق عمل نکنند، شما خودتان 
را در جایی که ۲۰۰ یا ۳۰۰ کیلومتر از مکان واقعی تان قرار دارد، خواهید یافت. مثل اتفاقی که 

برای برخی شهروندان در ایران افتاده است. 
با دو روش »جمینگ« به معنای پارازیت انداختن و »اسپوفینگ« به مفهوم جعل و دستکاری 

سیگنال ها، می توان اپلیکیشن های مسیریابی را مختل کرد. 

  اختلال در جی پی اس؛ ابزار جدی جنگ الکترونيکی
در بیشتر موارد، پارازیت یا اسپوفینگ با هدف نظامی و امنیتی استفاده می شود. محدوده 
مورد استفاده هم محدود و محلی است. دلیل اصلی، منحرف کردن هواپیماهای بدون سرنشین 
یا موشک های هدایت شونده است تا نتوانند به هدفی که برای آن ها تعیین شده، اصابت کنند. 
بیشتر موشک ها و پهپادهای جدید نظامی از سیگنال رمزگذاری شده جی پی اس استفاده می کنند 
که فقط کاربرد نظامی دارد اما بعضی از پهپادهای تجسس یا موشک ها و بمب های هدایت شونده 

هنوز از سیستم جی پی اس باز و بدون کد استفاده می کنند که قابل انحراف است. 
پارازیت روی جی پی اس به تدریج به یکی از ابزارهای جدی جنگ الکترونیکی نه فقط در 
ایران، که در تمام کشورها، تبدیل می شود. یاتا یا انجمن بین المللی حمل ونقل هوایی، اعلام کرده 
موارد فریب جی پی اس یا پارازیت در سال های ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۴ میلادی حدود ۲۲۰ درصد بیشتر 
شده است. ایران برای پنهان کردن اهداف احتمالی دشمن متخاصم و در واقع منحرف کردن 
هواپیماهای بدون سرنشین یا موشک های هدایت شونده، سینگال های جی پی اس را دستکاری 

می کند تا طرف مقابل را فریب دهد. 

دليل اختلال جی پی اس در ايران چيست؟
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کشاورزی 

برنج مورد نیاز مردم تامین است
  بيتا حسن پور   -     سرپرست دفتر بازرگانی داخلی و تنظيم بازار معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی از کاهش معنی دار روند 
افزايشی قيمت برنج در فصل برداشت خبر داد و گفت: اعمال سياست های جديد دولت چهاردهم منجر به تنظيم بازار برنج داخلی و خارجی 

خواهد شد.

 واردات بی رويه برنج 
فاجعه ای اقتصادی برای 
کشاورزان رقم می زند

 نماینده مردم لنگرود در مجلس گفت: اگر دولت امسال نیز بدون در نظر گرفتن نیاز واقعی کشور، واردات گسترده برنج انجام دهد فاجعه اقتصادی برای کشاورزان رقم می زند.
مهرداد لاهوتی، با انتقاد از سیاست های دولت در حوزه واردات برنج اظهار کرد: اگر دولت دوباره به بهانه تنظیم بازار، واردات برنج را فراتر از نیاز واقعی کشور انجام دهد، همانند سال 
گذشته کشاورزان متضرر خواهند شد.وی تاکید کرد: سال گذشته نیز همین اتفاق افتاد؛ محصول ۵۵ تا ۷۰ هزار تن برنج کشاورز را با قیمت ارزان خریداری کردند و در انبارها ذخیره شد و 
به بهانه پایین آوردن نرخ برنج یک میلیون و ۸۰۰ هزار تن برنج وارد کردند.لاهوتی با اشاره به آمار تولید و واردات برنج در سال گذشته بیان کرد: در سال گذشته میزان تولید برنج در کشور 
حدود دو میلیون و ۸۰۰ هزار تن بود و در کنار آن، یک میلیون و ۸۰۰ هزار تن برنج نیز وارد شد. در حالی که نیاز مصرفی کشور به گفته خود وزارت جهاد کشاورزی حدود دو میلیون و 
۸۰۰ هزار تن است و ما حتی سرانه مصرف سه میلیون تن را قبول کنیم، باز هم یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن برنج مازاد داشتیم.وی با بیان اینکه واردات بی رویه، اقتصاد برنج کاران را فلج 

می کند، هشدار داد: اگر دولت امسال نیز این مسیر را ادامه دهد، کشاورزان با بحران اقتصادی جدی مواجه می شوند و بسیاری از مزارع برنج در شمال کشور رها خواهند شد.

 تکميل تقاطع جمهوری موجب توسعه 
فضای سبز،تسهيل ترافيک وکاهش آلايندگی

کرج - محمد رنجبرکهن:رئیس کمیســیون 
نظارت و حقوقی شورای اسلامی به همراه  مهرداد 
کیانی شهردار کلان شهر کرج از بازگشایی ترافیکی 
بخشــی از پــروژه تقاطع غیر هم ســطح میدان 

جمهوری بازدید بعمل آوردند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی مدیریت شهری 
کرج، جواد چپردار گفت: در این بازدید بر اســاس 
گزارش میدانی معاونت عمران، ریاست سازمان سیما 
منظر و فضای سبز و پیمانکار پروژه مقرر گردید 
هم زمان با تکمیل زیرگذر جنوب و شرق به غرب 
تا افتتاح نهایی پروژه که در مهلت کمتر از یک ماه 
آتی محقق خواهد شد به طراحی،کاشت و توسعه 
فضای سبز در حاشیه و معابر پروژه مبادرت ورزند.

چپردار افزود: بر اساس این گزارش که از سوی 
همکاران معاونت عمرانی شهرداری ارائه شد، تقاطع 
غیرهمسطح میدان جمهوری بصورت تقاطع سه 
سطحی است که مشــخصات مسیر بصورت زیر 

می باشد:
۱( مســیر جنوب به غــرب از بلوار جمهوری 
جنوب به بلــوار ماهان غرب بصورت زیرگذر »در 

حال تکمیل«
۲( مسیر شرق به غرب از بلوار ماهان شرق به 
بلوار ماهان غرب بصورت زیرگذر »درحال تکمیل«

۳( مسیرهای جنوب به شمال از بلوار جمهوری 
جنوب به ســمت پل شهدای روحانی و بالعکس 

بصورت همسطح »تکمیل ۹۰ درصد«
۴( مسیر غرب به شرق از بلوار ماهان غرب به 

بلوار ماهان شرق بصورت روگذر »تکمیل«
۵( مسیر غرب به شمال از بلوار ماهان غرب به 
پل شهدای روحانی بصورت روگذر »تکمیل«،شروع 

پروژه آبان ماه ۱۴۰۲
عضو کمیسیون عمران شورای اسلامی شهر بیان 
کرد: لازم است به استحضار نخبگان، خبرنگاران 
دلسوز و همراه مدیریت شهری و شهروندان فهیم 
برسانیم که مدت این پیمان ۱۸ ماه، طول زیرگذر 
۳۰۰ متر و روگذر ۴۵۵ متر بوده اســت که مبلغ 
کارکرد با پیشرفت ۹۱ درصد حدودا ۲۵۰ میلیارد 
تومان، تعدیل به کارکرد حدودا ۶۲ میلیارد تومان، 
جابجایی تاسیســات شهری، اشــجار حدودا ۴۶ 
میلیارد تومان و در کل ۳۵۸ میلیارد تومان هزینه 

طراحی، ساخت و تکمیل پروژه شده است.
چپردار ضمن تشــکر از پیمانــکار و کارکنان 
خدوم آن که با نهایت تلاش، تخصص و دلسوزی 
در طراحی، ساخت و تکمیل پروژه در موعد مورد 
توافق با شهرداری همکاری داشته اند به اهمیت 
ماندگاری این پروژه در خاطر شــهروندان و دعای 
خیر آنان برای شورا، شهرداری و مجموعه عوامل 

پیمانکاری اشاره کرد.
وی در این بازدید ویژگی متمایز پروژه را رعایت 
پیوست زیست محیطی عنوان کرد و افزود: از ۳۶۰ 
عدد اشجار معارض با اجرای پروژه فقط ۶ عدد جمع 
آوری و ۳۵۴ عدد از آن در حاشیه همان پروژه جابجا 
و بازکاشت گردیده که یقیناً افتتاح و بهره برداری 
از آن اسباب تسهیل ترافیک، رضایت مندی مردم 
از مدیریت شهری و ثبت در کارنامه درخشان این 

دوره از شورا خواهد شد.
چپردار خاطرنشــان کرد: برنامــه ریزی ما در 
شورای ششم و اقدامات جهادی مدیریت شهری 
ثابت کرد حفظ و توســعه فضای سبز مغایرتی با 
طراحی و ساخت پروژه های عمرانی ندارد و تقاطع 

میدان جمهوری مصداق بارز این ادعا خواهد بود.
در ادامه این بازدید از زیرگذر فلکه اول رجائی 
شــهر نیز بازدید صورت پذیرفت که مقرر شــد 
اشــکالات ترافیکی، اصلاح هندسی و جمع آوری 

اشجار معارض با پروژه مورد بازنگری قرار گیرد.

 تامين 30 درصدی نياز داخلی روغن 
کشور با افزايش سطح زيرکشت کلزا

 مجــری طرح دانه های روغنــی وزارت جهاد 
کشاورزی گفت که با افزایش سطح زیر کشت کلزا 
بــه ۵۰۰ هزار هکتار، می توان حدود ۳۰ درصد از 
نیاز کشور به روغن خوراکی را در داخل تامین کرد.

 سعدالله منصوری با اشاره به مزایای کشت کلزا 
افزود: این اقدام علاوه بر تامین بخشی از نیاز کشور 
به نهاده های دام و طیور، به پربارتر شدن محصول 

گندم در تناوب کشت نیز کمک می کند.
مجری طــرح دانه های روغنــی وزارت جهاد 
کشاورزی با تاکید بر اینکه ایران ظرفیت خودکفایی 
در تولید دانه های روغنی را دارد، اظهار داشــت: با 
توان خودکفایی تولید دانه های روغنی در کشور، 
امکان تامیــن نیاز داخلی به روغــن خوراکی با 
عزم و همیاری ملی وجــود دارد.وی تصریح کرد: 
اطلاع رســانی مناسب به کشاورزان درباره مزایای 
کشت کلزا و نقش آن در افزایش بهره وری گندم، 
امری ضروری است.منصوری ابراز امیدواری کرد با 
حمایت از تولیدکنندگان و توسعه کشت دانه های 
روغنی، گام های موثری در راستای خودکفایی این 

محصول اساسی برداشته شود.

مجید حسنی مقدم ،درباره وضعیت تامین و تنظیم بازار برنج 
داخلی و خارجی افزود: طبق آمارها نیاز سالانه کشور به برنج 
حدود سه میلیون و ۲۰۰ هزار تا سه میلیون و ۳۰۰ هزار تن 
برآورد می شود که این برآورد بر اساس بررسی های میدانی و 
گزارش های مرکز آمار است. به طور معمول دو سوم این نیاز از 

تولید داخل و یک سوم از محل واردات تامین می  شود.

 رشد ۶0 درصدی واردات برنج طی دو ماهه نخست 
امسال

سرپرست دفتر بازرگانی داخلی و تنظیم بازار معاونت توسعه 
بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی اظهار داشت: بر اساس گزارش 
معاونت زراعت وزارت جهاد کشــاورزی، تولید برنج امسال به 
دلیل تنش  های آبی مقداری کاهش خواهد داشــت و رقمی 
بین یک میلیون و ۶۰۰ تا یک میلیون و ۸۰۰ هزار تن پیش 
بینی شده است.وی تصریح کرد: بنابراین واردات یک میلیون و 
۵۰۰ هزار تن برنج برای جبران کســری برنج مورد نیاز کشور 
ضروری است تا بازار به تعادل برسد.حسنی مقدم اضافه کرد: 
طبق آمار گمرک در دو ماهه ابتدای امسال ۲۸۲ هزار تن برنج 
وارد کشور شد که نسبت به مدت مشابه سال گذشته که ۱۷۵ 

هزار تن بود، رشد ۶۰ درصدی نشان می دهد.

 پيش بينی تعديل قيمت برنج با شــروع فصل 
برداشت

سرپرست دفتر بازرگانی داخلی و تنظیم بازار معاونت توسعه 
بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد: برآورد سال 
گذشته میزان تولید برنج داخلی ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تن بود 
و حدود یک میلیــون و ۲۰۰ هزار تن واردات انجام گرفت؛ با 
این حساب، طبق پیش بینی  ها بازار برنج در سال ۱۴۰۳ نباید 
با کمبود روبه رو می شد اما به دلایلی همچون رشد تورم سال 
گذشته، قیمت برنج داخلی و به تبع آن بر روی نرخ غیر رسمی 

برنج وارداتی اثر گذاشته است.
وی تصریح کرد: در صورتی که سیاســت  های ما در رابطه 
با نرخ ارز ترجیحی برای برنج تغییر نکرده بود و فکر نمی کنیم 
که سال گذشته مصرف برنج افزایش چشمگیری داشته است، 
اما در زنجیره تولید تا مصرف، حلقه های مختلفی وجود دارند 

که نیازمند رصد برنج ایرانی است.
حســنی مقدم اضافه کرد: برنج ایرانــی ارقام و واریته های 
مختلفی دارد و با توجه به اقلیم مختلف، حتی در فاصله  های 

کوتاه یک رقم برنج دارای کیفیت و قیمت متفاوت عرضه می شود.
وی افزود: با این حال ستاد تنظیم بازار در اواخر سال گذشته سقف قیمت ۱۳۰ هزار تومان را برای برنج ایرانی 
اعلام کرد. این اقدام به مصرف کنندگان کمک کرد تا از قیمت تقریبی برنج مطلع شوند، بنابراین تعیین قیمت 

مصوب به عنوان یک شاخص در بازار این محصول بی تاثیر نیست.
سرپرست دفتر بازرگانی داخلی و تنظیم بازار معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی گفت: هر ساله با شروع 
فصل برداشت برنج داخلی، قیمت ها روند کاهشی به خود می گیرد که به نظر می رسد امسال نیز با وجود کاهش 

موجودی این محصول، از ابتدای مردادماه و حتی اوج برداشت در اواسط مردادماه قیمت ها در بازار تعدیل شود.
وی تصریح کرد: بنابراین دولت چهاردهم امســال برای تنظیم بازار برنج و تعدیل قیمت ها اقداماتی همچون 
حذف ممنوعیت واردات فصلی، توزیع برنج با قیمت مناسب و پرداخت معوقه ارزی واردکنندگان را در دستور کار 

قرار داد که بخشی از آن انجام شده است.
حسنی مقدم اظهار داشت: با مصوبه هیات دولت، ممنوعیت واردات فصلی برنج از اول مرداد تا ۳۰ آبان ماه هر 

سال به مدت چهار ماه برای سال جاری حذف شد تا کسری تولید برنج داخلی با واردات جبران شود.
وی افزود: برای توزیع برنج با قیمت مناسب در کمتر از یک ماه، ۶۰ هزار تن برنج وارداتی توزیع شد که از این 
میزان ۲۰ هزار تن برنج از طریق فروشگاه های زنجیره ای و ۴۰ هزار تن از طریق مباشرین موثق و قابل رصد استان  

ها توزیع شده است. این میزان علاوه بر نرخی بوده که واردکنندگان اقدام به توزیع کرده اند.
این مقام مسئول اضافه کرد: در شرایط فعلی سعی کردیم با همکاری خوب بانک مرکزی، بخش مهمی از بدهی 

واردکنندگانی که طلب ارزی داشتند پرداخت شود تا برنج بنادر سریع تر وارد بازار شود.
سرپرست دفتر بازرگانی داخلی و تنظیم بازار معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی درباره علت افزایش 
قیمت برنج وارداتی در بازار افزود: افزایش قیمت برنج وارداتی ناشی از اعمال ۱۰ درصد ارزش افزوده است؛ یعنی 

به ازای هر کیلوگرم برنج خارجی حدود ۲ هزار و ۷۰۰ تومان افزایش قیمت پیدا کرده است.
وی تصریح کرد: با توجه به شرایط موجود، همچنان قیمت ۵۸ هزار و ۹۰۰ تومان برای برنج هندی درجه یک و 
۶۶ هزار و ۳۰۰ تومان برای برنج پاکستانی در نظر گرفته شده که باید این قیمت ها در بازار مبنای عمل قرار بگیرند.

 وی پیش  بینی کرد: با برداشــت برنج جدید در مرداد ماه کاهش قیمت داشــته باشــیم و امیدواریم امسال 
قیمت  ها تعدیل شود.

 سياست خريد برنج داخلی به ازای واردات سال گذشته اعمال نشد
حسنی مقدم درباره سیاست گذشته در سال ۱۴۰۲ در بحث خرید برنج داخلی به ازای برنج وارداتی، گفت: در 
آن سال، واردات برنج به خرید برنج داخلی منوط شد که برای تحریک بازار و رکود ایجاد شده بود که این سیاست 

اعمال شد.
به گفته وی، سیاست خرید داخلی بسته به مجوز واردات فرایند جدیدی نیست، سال گذشته و امسال در رابطه 
با خرید دانه  های روغنی این کار انجام شده و می شود؛ یعنی واردکنندگان به ازای خرید دانه روغن داخلی می 

توانند با یک ضریبی مجوز واردات کنجاله، دانه روغنی یا روغن خام دریافت کنند.
وی افزود: این سیاست در سال ۱۴۰۲ برای برنج اعمال شد، اما در سال ۱۴۰۳ ادامه نیافت.

 کارسازی ۷00 ميليون دلار ارز برای ترخيص کالاهای اساسی
سرپرست دفتر بازرگانی داخلی و تنظیم بازار معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی درباره تخصیص 
یک میلیارد دلار ارز برای خرید و واردات کالاهای اساسی در پایان خردادماه امسال گفت: از ابتدای تیرماه تاکنون 
۷۰۰ میلیون دلار ارز برای تامین و خرید و واردات کالاهای اساسی کارسازی شد که این علاوه بر روند جاری تامین 

و تخصیص ارز است و بقیه این مبلغ نیز در حال انجام است.
وی اضافه کرد: در خصوص تخصیص ارز برای واردات کالاهای اساسی، مبلغی مشخص برای برنج تعیین نشده 

است، اما به گونه ای برنامه ریزی شد که تا جای ممکن واردکنندگان بدهی  های خود را دریافت کردند.

 برنج مورد نياز مردم تامين است
سرپرست دفتر بازرگانی داخلی و تنظیم بازار معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی با تاکید بر اینکه 
برنج مورد نیاز کشــور تا پایان ســال تامین است، به مردم توصیه کرد: هموطنان برای تامین برنج مورد نیاز خود 
 نگرانی نداشته باشند زیرا با تخصیص ارز انجام شده و ادامه روند آن کسری برنج مورد نیاز کشور از محل واردات

 جبران خواهد شد.

دولت چهاردهم 
امسال برای تنظيم 
بازار برنج و تعديل 
قيمت ها اقداماتی 

همچون حذف 
ممنوعيت واردات 

فصلی، توزيع برنج 
با قيمت مناسب و 

پرداخت معوقه ارزی 
واردکنندگان را در 
دستور کار قرار داد 

که بخشی از آن 
انجام شده است.

روغن خوراکی یکی از کالاهای اساسی در کشور محسوب می  شود که در روزهای 
اخیر کمبود آن در قفسه های فروشگاه ها کاملاً به چشم آمده است. بررسی های میدانی 
حاکی از مختل شــدن روند توزیع و فروش روغن خوراکی در سطح عمده فروشی ها و 
خرده فروشی هاست. چنان که برخی خرده فروشان، روغن را به صورت مشروط می فروشند 
و حتی محدودیت فروش هم قائل شده اند. مشخص نیست این محدودیت ها از طرف نهاد 
بالادستی مانند سازمان حمایت از مصرف کنندگان صورت گرفته یا خود خرده فروشان 
چنین اقدامی را در پیش گرفته اند. در عین حال، در بسیاری از فروشگاه ها، روغن خوراکی 

کمیاب و حتی نایاب شده و تنوع محصول نیز کاملاً از بین رفته است.
بازدید هــای میدانی صورت گرفته در این خصوص نشــان می  دهــد در برخی از 
فروشگاه های زنجیره ای و حتی مغازه های کوچک مصرف کنندگان با محدودیت خرید 
این محصول مواجه هستند. این در حالی است که در زمان جنگ ۱۲ روزه قیمت این 
محصول نسبت به یک ماه گذشته ۳۰ درصد افزایش قیمت داشته است. اما با وجود این، 
علاوه بر این امر فروشندگان روغن را با قیمتی بیشتر از مبلغ درج شده روی محصول 
عرضه می  کنند که همین امر نیز اعتراضاتی را به همراه دارد.همچنین پیگیری ها نشان 
می  دهد روغن های پر مصرف و ارزان که اغلب روغن آفتابگردان هستند در حال حاضر 
بســیار نایاب شــده و جای خود را به روغن های لوکس و گران همچون روغن کنجد 
داده اند. متأسفانه شرایط بازار روغن به همین جا ختم نمی شود و بازار سیاهی نیز برای 
این محصول شکل گرفته که در راستای آن برخی از مصرف کنندگان مجبور به تهیه 
روغن از این بازارها با قیمت بالا شده اند.چه اتفاقی در بازار روغن رخ داده و آیا به مانند 

گذشته برخی تولیدکنندگان روغن خوراکی دست به محدودسازی عمدی زده اند؟
 

 وضعيت بازار روغن مطلوب است
 با وجود کمبودی که در بازار روغن وجود دارد و در برخی فروشگاه ها روغن خوراکی 
نایاب شده است؛ اما دبیر انجمن صنفی صنایع روغن نباتی کشور در گفت وگو با ایرنا 
عنوان کرده که: »وضعیت فعلی بازار روغن مطلوب اســت. به طوری که در ســه ماهه 
نخســت امســال ۳۷۸ هزار تن انواع روغن خام به کشور وارد شده که نسبت به مدت 

مشابه پارسال حدود ۴۰ هزار تن افزایش داشته است.«
علیرضا شریفی می  گوید: »سالانه یک میلیون و ۴۰۰ هزارتن روغن خام مورد نیاز کشور 
از محل واردات مبادی روسیه، آمریکای جنوبی، اندونزی، اوکراین و ترکیه تأمین می  شود.«

وی اظهار کرد: »همچنین برای اینکه بازار دچار مشکل نشود، در روزهای ابتدایی جنگ 
تحمیلی اخیر طبق نشستی با حضور مقامات وزارت جهاد کشاورزی، قرار شد ظرف سه 
هفته تخصیص ارز کل کوتاژهای روغن خام زمستان ۱۴۰۳ تخصیص یابد که ارز دی ماه 

اختصاص یافت و بهمن و اسفند نیز به زودی انجام می  شود و متعاقب این قول آمار کوتاژ 
یعنی اظهار روغن  های خام وارداتی از گمرک رقم قابل توجهی افزایش خواهد یافت.«

دبیر انجمن صنفی صنایع روغن نباتی کشور با بیان اینکه امسال واردات دانه های 
روغنی  نیز قرار است افزایش یابد، گفت: »بخشی از روغن خام مصرفی کشور از محل 

دانه های وارداتی تأمین می  شود و تنها بخش کمی از محل تولید داخل است.«
 

 مشکلات روغن خوراکی ربطی به دانه های روغنی ندارد
دبیر انجمن صنفی صنایع روغن کشی ایران می  گوید: »مشکل عمده در دانه های روغنی 
این است که گویا سیاست های در نظر گرفته شده در راستای افزایش تولید نیست. به 
طوری که تخصیص ارز به دانه های روغنی حدود ۹ ماه عقب اســت. بنابراین بازار این 
محصول دچار آشفتگی شده است. علاوه بر آن ثبت سفارش واحدهای تولیدی متناسب 
با نیاز آنها صورت نمی گیرد.«محمد جعفری افزود: »همچنین در این بازار متأسفانه قیمت 
کالا را به نحوی تعیین کرده اند که واردات نسبت به تولید داخلی دارای برتری باشد یعنی 
کنجاله وارداتی را ۲ هزار تومان گران تر از مواد داخلی قیمت گذاری می  کنند. در واقع 
چنین اقدامی در جهت منافع واردکنندگان است.«وی تأکید کرد: »با توجه به تدابیری 
که کارخانه ها در این زمینه در نظر گرفته اند هنوز کمبودی در این حوزه وجود ندارد و 
کمبود روغن در بازار به علت کمبود دانه های روغنی نیست. اما با وجود این مشکلات 
احتمالاً در ماه های آینده این بازار دستخوش آشفتگی می  شود که برای جلوگیری از آن 

باید دولت تصمیمات فوری بگیرد.«
 

 عدم تمايل به عرضه روغن؟
امــا رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران از نقش برخی تولیدکنندگان در به 
هم ریختن کنونی بازار روغن خوراکی خبر داده است. رضا کنگری می  گوید: »براساس 
مصوبه جدیدی که ابلاغ شده، قرار شد قیمت روغن ۳۰ درصد افزایش یابد. اما در بازدید 
میدانی که داشتیم، متوجه شدیم میزان عرضه روغن به بازار به صورت قطره چکانی 
بوده و بازار با کمبود مواجه است. پیگیری ها نشان می  دهد برخی تولیدکنندگان تمایلی 
به عرضه این محصول به بازار ندارند و عنوان کرده اند این تولید و عرضه آن با این قیمت 
اصلاً مقرون به صرفه نیست.«رضا کنگری تأکید کرد: »اغلب فروشندگان از دو فاکتوره 
عرضه شدن این محصول معترض بودند و عنوان کردند روغن های ۱۶ کیلویی که قیمت 
آن یک میلیون و ۲۸۸ هزار تومان درج شده را عرضه کنندگان با قیمت یک میلیون و 
۶۰۰ هزار تومان در اختیار فروشنده می  گذارند. به گونه ای که یک فاکتور با قیمت مصوب 
ثبت می  شود و مابه التفاوت به نام شخص دیگری و در حساب دیگری دریافت می  شود.«

   نقش شرکت های توزيعی
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران همچنین به رد پای شرکت های توزیعی 
در محدودیت و تأمین روغن خوراکی در ســطح خرده فروشــی ها خبر می  دهد. رضا 
کنگری می  گوید: »علاوه بر آن شــرکت های توزیع اقدام به فروش کالاهای تحمیلی 
بــه بنکداران می  کنند. به این صورت که در حال حاضر در کنار روغن های آفتابگردان 
حدود ۴۰ درصد روغن ذرت را به صورت اجباری عرضه می  کنند که یک روغن گران 
و کم مصرف بوده و فروشــی ندارد.«او تصریح کرد: »شرکت های تولیدی برای توزیع 
خود باید از اتحادیه ها جواز دریافت کنند اما چنین اقدامی صورت نمی گیرد. بنابراین 
ما نیز نمی توانیم متخلفان را شناســایی کنیم تا بتوانیم نســبت به آنها اعمال قانون 
 کرده و از چنین فعالیت هایی جلوگیری کنیم تا بنکداران متضرر نشوند. زمانی هم که

 بنکداران با قیمت واقعی محصول را در اختیار مصرف کنندگان قرار می  دهند، تعزیرات 
آنها را جریمه می  کند.«

 
 تغييرات قيمتی روغن نسبت به سال گذشته

روغن خوراکی جزو کالاهایی است که با قیمت دستوری عرضه می  شود. چیزی که 
چندان خوشایند شرکت های تولیدکننده روغن خوراکی نیست. قیمت روغن خوراکی 
پس از ۹ سال ثابت ماندن، در خردادماه ۱۴۰۱ و با عملیات موسوم به »جراحی اقتصادی« 
دولت سیزدهم با حذف ارز ترجیحی مواد اولیه به یکباره افزایش قیمت ۲۳۲ درصدی 
پیدا کرد و از آن زمان شرکت های تولیدکننده روغن خوراکی، بارها به دلیل آنچه رشد 
هزینه و قیمت تمام شده می  نامند، خواستار مجوز افزایش قیمت شده اند. بررسی های 
خبرنگار »ایران« نشان می  دهد قیمت روغن آفتابگردان ۱.۵ لیتری از خرداد تا آذرماه 
سال گذشته حدود ۹۱ هزار و ۹۰۰ تومان ثابت بوده است. اما از دی ماه ۱۴۰۳ قیمت 
این محصول دستخوش افزایش شد و در حال حاضر با قیمت ۱۵۷ هزار و ۵۰۰ تومان 

در بازار عرضه می  شود.«
 

 نهاد نظارتی ورود کند
به نظر می  رسد که در ماجرای روغن خوراکی و محدودیت های مصنوعی ایجاد شده 
در بازار، نقش نهادهای نظارتی کمرنگ بوده است. اگر قرار بر آزادسازی قیمت هاست، 
بهتر است وزارت صمت یا وزارت جهادکشاورزی زودتر در این زمینه به نتیجه برسند 
و اگر قرار به تداوم وضعیت کنونی در قیمت گذاری اســت؛ بهتر است هر دو وزارتخانه 
مسئول و حتی نهادهای مرتبط با موضوع -مانند سازمان تعزیرات یا سازمان حمایت- به 

مسأله ورود کنند.

 عضو هیات علمی موسسه تحقیقات علوم دامی کشور، از اجرای برنامه ملی حفاظت، 
ثبت و ارتقای ذخایر ژنتیکی ۱۰ نژاد دام و طیور در سال جاری خبر داد.

سونیا زکی  زاده با اشاره به اهداف این برنامه افزود: این اقدام شامل حفاظت ذخایر ژنتیکی 
نژادهایی همچون گوسفند، بز، شتر، اردک، غاز و بوقلمون که در معرض خطر انقراض می 
شود.عضو هیات علمی موسسه تحقیقات علوم دامی کشور اظهار داشت: تمرکز اصلی در 
اصلاح نژاد، منابع ژنتیکی دامی بر حفط نژاد و بهبود صفات اقتصادی تولیدی، تولیدمثلی 
و افزایش ماندگاری دام  ها، ایجاد ترکیبات ژنتیکی جدید، برآورد ضرایب اقتصادی، تعیین 
اهداف و شاخص انتخاب، اصلاح نژاد گروهی دام سبک با مشارکت بهره برداران و تجزیه 
و تحلیل های مبتنی بر اومیکس Omics در صفات مهم اقتصادی )رویکردهای مبتنی بر 
هوش مصنوعی برای تجزیه و تحلیل داده  های Omics و یکپارچه  سازی و بررسی جامع 

برنامه  های کاربردی فعلی و جهت  گیری  های آینده( است.
وی تصریــح کرد: محورهای اصلی برنامــه ملی حفاظت و ثبت منابع ژنتیکی دامی، 
حول موضوعات ثبت ملی نژادهای بومی، حفاظت و بهره برداری از ذخایر ژنتیکی و بهبود 

معیارهای حیاتی و استراتژی های حفاظت تنوع ژنتیکی است.
زکی  زاده به بهره  گیری از فناوری  های نوین در این برنامه اشاره کرد و گفت: استفاده از 

نشانگرهای مولکولی، بارکدگذاری DNA و هوش مصنوعی برای تحلیل منحنی  های رشد دام 
از جمله راهبردهای جدید ما در سالجاری است که به  طور ویژه پروفایل  سازی مولکولی سه 
نژاد در خطر انقراض و شناسایی ژن  های مرتبط با ورم پستان در گاو های شیری در دستور 

کار قرار دارد.وی درباره نحوه همکاری های استانی برای اجرای این برنامه اظهارداشت: برای 
ثبت نژاد دامهایی که در چندین استان پراکندگی دارند، پروژه های ملی تعریف شده تا 
اجرای این پروژه ها با مشارکت همکاران استانی انجام شود، همچنین درخصوص همکاری 
با معاونت های امور دام استان ها و مرکز اصلاح نژاد و بهبود تولیدات دامی کشور مشروط 

به تامین اعتبار موضوعات کاربردی مختلفی تعریف شده و قابل اجرا است.

 تدوين شناسنامه ملی نژادهای بومی تا سال 140۶
عضو هیات علمی موسسه تحقیقات علوم دامی کشور، انتشار دستور العمل  های فنی 
و کاتالوگ  های ذخایر ژنتیکی را از دیگر اقدامات ترویجی این برنامه برشمرد و تصریح 
کرد: تدوین شناسنامه  های ملی برای نژادهای بومی تا سال ۱۴۰۶ و برگزاری کارگاه های 

آموزشی برای بهره  برداران گامی مهم برای نهادینه  سازی این طرح  است.
زکی  زاده با بیان اینکه حفاظت از تنوع ژنتیکی دامی، تنها با مشارکت فعال دامداران 
و تامین اعتبارات هدفمند محقق می شود افزود: این برنامه علاوه بر حفظ تنوع ژنتیکی 
و تامین امنیت غذایی می تواند باعث افزایش تولید و درآمد دامداران شــود و صادرات 

محصولات دامی را نیز متحول کند.

اجرای برنامه ملی حفاظت ژنتيکی 10 نژاد دام و طيور درخطر انقراض

زنجيره ناقص تأمين و توزيع روغن خوراکی



www.marzeghtesad.ir

5
شنبـــه 21تیر    ماه 1404  شمــاره 715 

 تجاوز به تولیدکنندگان انرژی نقض
 قوانین بین الملل و تهدید ثبات جهانی

  ليلا  جليلوند    -  صنعت انرژی و به ويژه نفت، در جهان به هم پيوسته و در حال توسعه امروز، برای ايفای نقش خود در ارتقای 
رفاه ملی، منطقه ای و جهانی، نيازمند صلح و ثبات است.

آنچه برای ما 
اهميت بيشتری 

دارد، وضعيت 
خاورميانه است.

انرژی 

  با افزايش دما قطعی های اضطراری برق 
اجتناب ناپذير است

معاون هماهنگی توزیع توانیر با اشاره به افزایش 
بی سابقه دمای هوا در هفته های اخیر، پیش بینی 
کرد در روزهای آینده افزایش دما و گرما به اوج خود 
می رسد که می تواند منجر به افزایش مصرف برق شود.

 به نقل از توانیر، محسن ذبیحی در همین خصوص 
از تمام شــرکت های توزیع خواســت تا ۳۶ برنامه 
مدیریت مصرف را با دقت اجرا کرده و از قطعی های 

غیرضروری جلوگیری کنند.
وی تاکید کرد: هرگونه کم کاری شــرکت های 
توزیع و ناظران عالی در اجرای برنامه های مدیریت 
مصرف می تواند محدودیت بیشتری برای مشترکان 
ایجاد کند.معاون هماهنگی توزیع توانیر با پیش بینی 
افزایش دمای هوا در هفته آینده، از مشترکان خواست 
تا برنامه های خاموشی چرخشی در ساعات اوج بار را 

جدی بگیرند.
وی همچنین از مشترکان صنعتی و کشاورزی 
خواســت تا تعهدات کاهش مصرف را رعایت کنند 
کــه در غیر این صــورت، قطعی هــای اضطراری 

اجتناب ناپذیر است.
ذبیحی با بیان اینکه آمارها نشان می دهد برخی 
استان ها )سیستان و بلوچستان، یزد، کرمان( افزایش 
مصرف غیرمنطقی داشــته و شرکتهای توزیع برق 
تهران، اصفهان و خوزســتان بهترین عملکرد را در 
مدیریت مصرف داشــته اند، تصریــح کرد: هر یک 
مگاوات کم کاری در اجرای برنامه های مدیریت مصرف 
صنایع به معنای تحمیل ۷ تا ۸ مگاوات خاموشی به 

مشترکین خانگی است.

 ۸4 درصدی مطالبات صنعت برق در 
سه ماه نخست سال وصول شد

معــاون هماهنگی توزیع شــرکت توانیر از 
وصــول ۸۴ درصدی مطالبات صنعت برق طی 

سه ماه نخست امسال خبر داد.
 به نقل از توانیر، محسن ذبیحی با اعلام این 
خبر افزود: این رقم در بخش خانگی ۸۵ درصد، 
در بخش عمومی ۷۷ درصد، در بخش کشاورزی 
۶۲ درصد و در بخــش صنعت ۶۶ درصد بوده 
است.وی با اشاره به چالش های پیش رو، از جمله 
تأخیر در قرائت کنتورها و مشکلات شبکه بانکی 
تأکید کرد: »شــرکتهای توزیع باید با استفاده 
از تمام ابزارهــای قانونی و با رعایت ملاحظات 
اجتماعی، پیگیری وصول مطالبات صنعت برق 

را در اولویت کاری خود قرار دهند.
ذبیحــی همچنین از تشــکیل کمیته ویژه 
وصــول مطالبات خبر داد و گفت: »این کمیته 
با هدف تســریع در وصول مطالبات و بررســی 
مشــکلات شرکت های توزیع تشکیل شده و به 

صورت مستمر فعالیت خواهد کرد.

 رشد 2 درصدی مصرف برق در بهار 
امسال

معاون هماهنگی توزیع شرکت تولید، انتقال 
وتوزیــع نیروی برق ایــران )توانیر( اعلام کرد: 
مصرف برق در ســه ماه نخســت امسال به ۵۱ 
هزار و ۵۰۰ گیگاوات ساعت رسیده که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته ۲ درصد رشد داشته 
است. محسن ذبیحی با بیان اینکه در مدت یاد 
شــده در بخش خانگی شاهد رشد ۴ درصدی 
مصرف بوده ایــم، در حالی که بخش عمومی با 
کاهش ۶.۹ درصدی مواجه شــده است، ادامه 
داد: این کاهش بیشتر ناشی از تغییر ساعت کار 

ادارات و افزایش دورکاری ها بوده است.
معاون هماهنگی توزیع توانیر خاطرنشــان 
کرد:بخش کشاورزی با توجه به وضعیت بارندگی 
و شــرایط دمایی کشور با رشد ۴.۵ درصدی و 
بخش صنعت با کاهش یک درصدی مصرف برق 
روبه رو شــده اند.وی با تاکید بر اینکه مدیریت 
مصرف در بخش صنعت نیازمند توجه ویژه است، 
چرا که این بخش سهم قابل توجهی از مصرف 
انرژی را به خود اختصاص داده است؛ از صدور 
پیامک هشدار و اخطار قطع برق برای دو گروه از 
مشترکان پرمصرف از ابتدای خرداد امسال خبر 
داد.معاون هماهنگی توزیع توانیر قرائت هر ۱۵ 
روز یکبار مشترکان پر مصرف همچنین صدور 
پیامک هشدار برای مشترکان بالای ۲ برابر الگو و 
اخطار قطع برق برای مشترکان بالای ۴ برابر الگو 
را از برنامه های بخش توزیع برق کشور برشمرد 
که از ابتدای خرداد گذشــته به مرحله اجرا در 
آمده اســت.ذبیحی مقابله با برق های غیرمجاز 
را در دســتور کار ناظران مناطق دانســت و در 
عین حال از شرکتهای توزیع نیرو خواست تا با 
استفاده از داده کاوی و به طور هدفمند، نسبت 
به پیگیری برقهای غیرمجاز و دستکاری لوازم 

اندازه گیری اقدام کنند.

 تلاش صنعت بــرق برای تامين برق 
پايدار در زمان اوج مصرف

مدیرعامل شرکت تولید، انتقال وتوزیع نیروی 
بــرق ایران)توانیر( از تــلاش صنعت برق برای 
تامیــن پایدار برق در زمان اوج مصرف و برنامه 

ریزی برای کاهش تقاضای مصرف خبرداد.
مصطفــی رجبی مشــهدی ، حفظ پایداری 
شــبکه برق کشــور را بســیار مهم دانست و 
خاطرنشــان کرد: پایداری شــبکه برق کمک 
خواهــد کرد برق مطمئن و پایــدار برای همه 
فراهم شود.وی با اشاره به پهناوری شبکه برق 
کشور گفت: بیش از یک میلیون کیلومتر شبکه 
توزیع، انتقال و فوق توزیع در سراسر کشور در 
مدار اســت که نگهداری آن در همه شرایط از 

اهمیت بالایی برخودار است.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با اعلام اینکه حدود ۹۵ تا ۹۸ درصد جمعیت ایران از نعمت گاز بهره مند هستند، گفت: در فصل گرما بخش قابل توجهی از گاز کشور صرف تأمین 
سوخت نیروگاه ها می شود. به نقل از شرکت ملی گاز ایران، سعید توکلی سه شنبه )۱۷ تیر( در برنامه زنده رادیو اقتصاد با تسلیت ایام شهادت امام حسین )ع( و یارانش، همچنین گرامیداشت 
یاد شهدای جنگ ۱۲ روزه، به تشریح اقدام های این شرکت برای حفظ پایداری شبکه گاز در طول حملات اخیر رژیم صهیونیستی به کشورمان پرداخت و اظهار کرد: حدود ۷۳ درصد از 
سبد انرژی کشور از گاز طبیعی تأمین و در فصل گرما نیز بخش قابل توجهی از گاز کشور صرف تأمین نیاز نیروگاه ها می شود.وی ادامه داد: در جریان جنگ ۱۲ روزه، زیرساخت های گازی 
کشور هدف حملات متعددی قرار گرفت که ازجمله آنها می توان به پالایشگاه فاز ۱۴ پارس جنوبی در عسلویه، پالایشگاه فجرجم، خطوط لوله صادراتی و برخی تأسیسات درون شهری 
اشاره کرد.مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با تأکید بر آمادگی کامل این مجموعه در مواجهه با شرایط اضطراری، یادآور شد: از همان ثانیه های نخست، اقدام های فوری و هدفمندی در 
سراسر شبکه صورت گرفت تا کوچک ترین اختلالی در تأمین گاز مصرف کنندگان، به ویژه در شهرهای بزرگ، به وجود نیاید. بر اساس گزارش های ثبت شده در ستاد بحران و مراکز ۱۹۴ 

سراسر کشور، بیش از ۶ هزار عملیات سنگین انجام شد که شامل تغییر آرایش شیرآلات )ولوها(، تثبیت شبکه، کنترل و سردسازی و اطفای حریق بود. 

مصرف عمده گاز 
در فصل گرما در 
نيروگاه ها است

به نقل از وزارت نفت، محسن پاک نژاد در پیامی ویدئویی به آئین افتتاحیه نهمین سمینار بین المللی اوپک با بیان اینکه متأسفانه 
به دلیل شرایط نامطلوب کنونی، امکان حضور فیزیکی در جمع شما را نداشتم و ناگزیر از این طریق با شما سخن می گویم، تأکید 
کرد: این سمینار مهم که با شعار »ترسیم مسیرها با همدیگر: آینده انرژی جهانی« برگزار می شود، در پی پرداختن به چالش های 

جدی است که مسیر جهانی به سوی آینده ای امن در حوزه انرژی را تهدید می کند.
وی ادامه داد: آنچه برای ما اهمیت بیشتری دارد، وضعیت خاورمیانه است؛ منطقه ای که مهد دیرپای انرژی جهان به شمار می رود 

و اکنون با تهدیدهای فوری ناشی از جنگ طلبی آشکار و عریان رژیم صهیونیستی و آمریکا روبه رو شده است.
وزیر نفت افزود: با توجه به زمان محدود این نشست و با عنایت به اینکه حضار گرانقدر از ابعاد انسانی و مادی خسارات وارده 
به خوبی آگاه هستند، وارد جزئیات منطق خیانت بار، اهداف و روند تهاجم نظامی ۱۲ روزه رژیم صهیونیستی نمی شوم. در این تجاوز 

ســخنگوی صنعت آب کشور گفت: با 
توجه به کم بارشــی که در سال جاری در 
۵۰ شــهر و ۲۴ استان وجود دارد؛ تهران 
و مشهد در صدر شــهرهایی هستند که 

بیشترین تنش آبی را دارند.
عیسی بزرگ زاده سخنگوی صنعت آب 
کشور با اشاره به کم بارشی در سال جاری 
گفت: در ســال جاری در ۵۰ شهر و ۲۴ 
استان تنش آبی وجود دارد که برای رفع آن 
۱۶۹ پروژه در حال اجرا با قدرت در حال 
پیشروی اســت.وی ادامه داد: اصلی ترین 
اقدام ما برای مدیریت تنش آبی خواهش 

از شــهروندان برای کاهش مصرف، مدیریت مصرف و مدیریت تقاضای آب اســت؛ در گام بعد سعی می کنیم پروژه های بلندمدت 
که در دســتور کار قرار دارند، تســریع شوند و به اهداف برسانیم.بزرگ زاده خاطر نشان کرد: ایجاد انعطاف پذیری در شبکه های 
درون شــهری نظیر ایجاد رینگ، ایجاد مخازن شــهری و یا اتصالات بیشتر بین منابع مختلف به گونه ای که تبادل آب بین منابع 
آبی مختلف فراهم شــود از جمله اقدامات در حال انجام اســت؛ اعم از منابع آب ســطحی در تهران و اتصال منابع آب سطحی از 

شرق به غرب و حتی منابع آب زیرزمینی در جنوب تهران؛ آب حاصل از دریا باید امکان انعطاف پذیری بیشتری داشته باشد.
وی ادامه داد: در آخرین گام به سراغ اضافه برداشت از آب زیر زمینی خواهیم رفت که متأسفانه باید تلاش کنیم که با مدیریت 

مصرف و مدیریت تقاضا این اتفاق نیفتد.
ســخنگوی صنعت آب با اشــاره به اینکه چند شهر و استان دارای بیشترین چالش تنش آبی هستند از جمله تهران )آبی که 
شامل بخش هایی از استان قزوین، البرز، تهران و شهرهای اطراف می شود(، خاطرنشان کرد: پس از تهران، مشهد، اصفهان، اراک، 
ساوه، بندرعباس، تبریز و بانه شهرهایی هستند که در صدر مشکل قرار دارند که برای بهبود وضعیت این شهرها باید تدابیر عاجل 

داشته باشیم زیرا در برخی از شهرها به ویژه تهران بسیار سخت است و راهی جز مدیریت مصرف وجود ندارد.
بزرگ زاده در خاتمه یادآور شد: مجموع مخازن آب موجود در سدها ۲۵ میلیارد متر مکعب است که ۲۵ درصد نسبت به سال 
گذشته کاهش حجم وجود دارد البته باید در نظر داشت که ورودی سدها ۴۲ درصد کاهش داشته که با مدیریت انجام شده مخازن 
سدها نسبت به سال گذشته ۲۵ درصد کاهش داشته است زیرا رهاسازی ها مدیریت شده و درصد پرشدگی سدها ۴۹ درصد است.

 مدیرعامــل شــرکت تولیــد، انتقال و 
توزیع نیروی برق ایران )توانیر( از تخصیص 
نقدینگــی مورد نیــاز بــرای نیروگاه های 

غیردولتی در روزهای آینده خبر داد.
مصطفی رجبی مشــهدی در نشســت 
مشــترک بــا هیــات مدیره ســندیکای 
شــرکت های تولیدکننده برق، با تأکید بر 
نقش کلیــدی نیروگاه هــای خصوصی در 
پایداری شبکه، خاطرنشان کرد: در روزهای 
آینده نقدینگی لازم برای پوشش هزینه های 
بهره برداری نیروگاه ها اختصاص خواهد یافت.

وی ادامه داد: تلاش می شود از محل وصول مطالبات از مشترکان و تخصیص اوراق خزانه اسلامی، منابع مالی مورد نیاز را تأمین کنیم.
مدیرعامل توانیربا اشــاره به شــرایط دشوار مالی صنعت برق افزود: در وصول مطالبات با مشکلات جدی مواجه ایم و همین مسئله 

مانعی جدی برای پرداخت به موقع هزینه های بخش تولید شده است.
رجبی مشــهدی خواستار مشارکت فعال ســندیکا در پیگیری تخصیص اوراق خزانه به نیروگاه ها شد و گفت: برای عبور از مشکل 

نقدینگی نیازمند راهکارهای مشترک و هماهنگی مستمر بین توانیر و سندیکا هستیم.
وی با اشــاره به تاب آوری شــبکه برق در برابر حملات اخیر دشمن صهیونیســتی، ادامه داد: در جریان جنگ ۱۲ روزه، شبکه برق 
کشور با همت مجموعه صنعت برق کاملًا پایدار باقی ماند که این موضوع، نشانه ظرفیت بالای صنعت و تعهد نیروگاه های کشور، به ویژه 

نیروگاه های بخش خصوصی است.
مدیرعامل توانیر افزود: امروز صنعت برق کشــور باوجود مشــکل کمبود منابع مالی و نقدینگی تلاش می کند با ظرفیتهای موجود 

مشکلات مالی بخشهای مختلف صنعت برق را برطرف کند.
رجبی مشهدی در عین حال بر لزوم تدوین راهکارهای عملیاتی برای حل مساله نقدینگی در صنعت برق با مشارکت سندیکا و سایر 
بازیگران کلیدی این صنعت تاکید کرد و گفت: ما تلاش می کنیم از مســیرهای مختلف به ویژه وصول مطالبات توانیر از مشــترکین، 
تا اندازه ای از گستردگی مشکل نقدینگی در صنعت بکاهیم و امیدواریم که با همکاری سایر بخشها از جمله سندیکا این روند سرعت 

بیشتری به خود بگیرد.
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بیش از ۵ هزار مجروح و حدود )بیش از( یک هزار شهید شدند که در میان آنها تعداد زیادی از زنان و کودکان 
بی گناه، همچنین استادان دانشگاه در حوزه انرژی و خانواده هایشان حضور دارند.

 نقض آشکار حقوق بين الملل در تجاوز وحشيانه رژيم صهيونيستی به ايران
پاک نژاد گفت: این تجاوز نظامی وحشیانه علیه تمامیت ارضی جمهوری اسلامی ایران که یکی از تأمین کنندگان 
اصلی و دیرپای انرژی جهان است، نقض آشکار حقوق بین الملل و منشور ملل متحد محسوب می شود، آن هم در 

شرایطی که مذاکرات دیپلماتیک درباره برنامه صلح آمیز هسته ای ایران در جریان بود.
وی تصریح کرد: در ادامه و با تمرکز بر موضوع سمینار، اجازه دهید توجه شما را به اصلی بنیادین جلب کنم که 
در قلب صنعت انرژی و به ویژه نفت، در جهان به هم پیوسته کنونی ما قرار دارد. این صنعت حیاتی و در حال رشد 
برای ایفای نقش خود در جهت ارتقای رفاه در سطوح ملی، منطقه ای و جهانی، همچنین برای پیشبرد همکاری و 

توسعه در جهانی که به سرعت در حال تغییر و پیچیده تر شدن است، نیازمند صلح و ثبات است.
وزیر نفت ادامه داد: تاریخ به ما آموخته است که تأمین ایمن و پایدار انرژی که سازمان ما طی حدود ۶۵ سال و 
بیانیه همکاری )موسوم به اوپک پلاس( از زمان شکل گیری در پایان سال ۲۰۱۶، بر آن تأکید داشته، بر پایه صلح 

و روابط دوستانه و همکاری بین کشورها استوار است.

 اخلال در بازارهای بين المللی انرژی با ايجاد بی ثباتی
پاک نژاد تأکید کرد: هرگونه وضعیت بی ثبات، فارغ از علت آن، چه تجاوز و چه جنگ که به اخلال در جریان روان 
عرضه نفت و گاز به بازارهای بین المللی منجر شود، سبب افزایش نااطمینانی برای تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 

انرژی شده و اقتصادهای ملی را با درجات مختلف، با دشواری های اقتصادی روبه رو می سازد.
وی با اشاره به اینکه با نگاهی به تصویر کلی و چالش هایی جدی که ما، اعضای اوپک، همچنین کشورهای 
اوپک پلاس، در مسیر آینده با آن مواجه هستیم، بر این باورم که همه باید موضعی اصولی علیه توسل به جنگ و 
استفاده از آن به عنوان ابزاری برای دستیابی به اهداف سیاسی اتخاذ کنیم، گفت: این رویه به نفع هیچ کس نخواهد بود.

وزیر نفت با تأکید بر اینکه ما قویاً معتقدیم پایبندی مستمر و حمایت مؤثر و عملی ما از اصول وحدت، ثبات و 
احترام به حقوق حاکمیتی کشورها، همان گونه که در »اساسنامه اوپک« و »بیانیه همکاری« تصریح شده، بنیان های 
اصلی برای حرکت در مسیر امن به سوی آینده انرژی محسوب می شود، افزود: نیازمند آن هستیم که یکدیگر را چه 

در این سمینار و چه در تمام تعاملات دیگر، به سوی یادآوری چنین اصولی سوق دهیم.

 پايبندی ايران به آرمان ها و اهداف اوپک
پاک نژاد تأکید کرد: جمهوری اسلامی ایران به عنوان یکی از اعضای مؤسس اوپک در سال ۱۹۶۰، به آرمان ها و 
اهداف مشترک این سازمان کاملاً متعهد باقی مانده و از این فرصت سمینار برای گفت وگو استقبال می کند. کشور 
ما سرزمین فرهنگ و تمدن، سرزمینی آکنده از دوستی و خواهان ایجاد پل هایی از تعامل با سایر نقاط جهان است.

وی با اشاره به اینکه امیدوارم آنچه طی دو روز آینده در این سمینار حاصل می شود، شفافیت بیشتر و واقع گرایی 
در خصوص آینده انرژی ما باشــد، گفت: در این مســیر نیاز به ســرمایه گذاری بیشتر در تمام انواع انرژی، لزوم 
بهره گیری از تمام فناوری ها برای ارتقای بهره وری و کاهش انتشار گازهای گلخانه ای و ضرورت درک واقعیت های 
انرژی در کشورهای مختلف جهان و پذیرش این حقیقت که مسیرهای متعددی برای تأمین آینده انرژی وجود 

دارد، باید مورد توجه باشد.
وزیر نفت افزود: برگزاری این سمینار در این مقطع حساس می تواند پیامی پرقدرت در دفاع از اصول متعالی 
حاکمیت، ثبات و صلح ارسال کند و در جهت ارتقای منافع مشترک ما در منطقه و در سراسر جهان گام بردارد.

پاک نژاد با بیان اینکه از تمام کسانی که در برگزاری این سمینار با رویکردی جهانی نقش داشته اند، صمیمانه 
تشکر می کنم، بیان کرد: دبیرخانه اوپک کار بسیار ارزنده ای انجام داده است. اطمینان دارم که همگی از شنیدن 

سخنان اندیشمندان و سخنرانان عالی رتبه بهره مند خواهیم شد.

وزیر نیرو با تاکید بر اینکه روش های فناور برای بهره مندی از آب هزینه بر هستند، 
گفت: اقتصاد آب و به تبع آن قیمت آب باید مورد بازنگری قرار گیرد، در غیر این صورت 

فناوری نیز حاصل نمی شود.
به گزارش از وزارت نیرو)پاون(، عباس علی آبادی در جلسه بررسی طرح های اولویت دار 
بخش آب کشور که با حضور معاون وزیر نیرو، سخنگوی صنعت آب، روسای حوضه های 
آبریز و ســایر معاونان و مدیران صنعت آب و آبفا برگزار شد، بر لزوم بهره گیری ملی از 
فرصت ایجاد شده برای وفاق و همدلی تاکید کرد و گفت: به نظر می رسد در این دوره، 

باید بیش از گذشته به سمت تقویت وفاق ملی حرکت کنیم.
وی با اشــاره به اهمیت آسیب شناســی جنگ اخیر، بر ضرورت طراحی »بسته های 
اقدامات« توسط کارگروه های ویژه تأکید کرد و گفت: باید دفترچه ها و بسته هایی تهیه 
شود که به محض بروز بحران، مرجع اقدام فوری قرار گیرد. این بسته ها باید شامل اقدامات 
فرهنگی، اطلاع رســانی، و گفت وگو با مردم همراه با کلیدواژه ها و پیام های مشخص از 

قبل طراحی شده باشد.

 ضرورت آمادگی برای شرايط خاص
وی با اشاره به لزوم آماده سازی ساختار کشور برای شرایط بحرانی اظهار داشت: ما 
باید بتوانیم در شــرایط بحرانی مانند جنگ یا حوادث غیرمترقبه، شبکه های کشور را 
از حالــت متمرکز به حالت »جزیــره ای« )Island Mode( تبدیل کنیم و برای پایداری 
طولانی مدت آماده شویم. در همین راستا، بسته های عملیاتی برای شرایط بحرانی باید 

از هم اکنون آماده شود.

 ضرورت قطع وابستگی به فناوری های خارجی در صنعت آب

وزیر نیرو ادامه داد: باید نسبت به وابستگی فناوری های کلیدی به خارج هوشیار باشیم. 
در حوزه آب نیز باید فناوری های گلوگاهی شناسایی و بومی سازی شود.

وی خطــاب به معاونان فنی و مدیران تخصصی وزارت نیرو گفت: در زمینه بازیابی 
رطوبت، شیرین سازی و روش های فناورانه تأمین آب باید راه حل های مشخص ارائه کنید. 
ما باید نقشــه داشته باشیم، به ویژه در محدوده ۱۰۰ کیلومتری حاشیه خلیج فارس و 
دریای خزر برای مردم طرح هایی تهیه شود تا بتوان آب شیرین شده را به بالادست رساند. 

بدون این زیرساخت ها، نمی توان برداشت های جدید از منابع موجود داشت.
علی آبــادی تاکید کرد: اقتصاد آب و به تبــع آن قیمت آب باید مورد بازنگری قرار 
گیرد، در غیر این صورت فناوری نیز حاصل نمی شود؛ روش های فناور هزینه بر هستند، 

از این رو باید اصلاح اقتصادی صورت گیرد.

 همه طرح ها بايد بازگشت سرمايه داشته باشند
علی آبــادی با انتقــاد از هزینه های اضافی در پروژه های بــزرگ تاکید کرد: باید به 
ســمت اجرای طرح ها به صورت اقتصادی برویم به عبارت دیگر باید طرح های صنعت 
 آب و بــرق بــه صــورت اقتصادی به مرحله اجرا برســند؛ از این پــس نباید پروژه ای

 را غیرانتفاعی ببینیم.
 همه طرح ها باید انتفاعی باشند و همه کسانی که از آن منتفع می شوند باید بهای آن 
را پرداخت کنند.علی آبادی بر اهمیت پیشبرد اقدامات تحولی در صنعت آب به منظور 
افزایش بهره وری آب تاکید کرد و گفت: باید آب حاصل شــده از طرح  ها و پروژه های 
صنعت آب کشور به قیمت مناسب با تاکید بر معیار بهره وری در اختیار مصرف کننده 

اعم از کشاورزی و صنعت قرار گیرد.

 ضرورت توسعه فناوری های نوين آب و بازچرخانی
وزیر نیرو با بیان اینکه شیرین سازی و تولید آب، موضوع مهم دیگری است که در 
کشــور مطرح است، اظهار کرد: اجرای تصفیه خانه موضوع جاافتاده ای در کشور است، 
به عبارت دیگر بازچرخانی آب مورد توجه قرار گیرد به این معنا که از آب باید چندبار 
استفاده شــود؛ باید به سمت فناوری های نوظهور پیش برویم تا امکان استفاده مجدد 
از آب را در همه مصارف مجاز فراهم کند؛ به شــکلی نباشــد که آب فقط برای مصرف 

خاص بازچرخانی شود.
وی در ادامه ایجاد انگیزه برای نیروی انسانی شرکت های زیرمجموعه صنعت آب و 
برق را بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: در کنار پیشبرد دیگر اقدامات باید نگرانی فعالان 
صنعت آب و برق در خصوص آینده شغلی آنها به خوبی شنیده شود و به آن ها انگیزه 

لازم جهت خدمت رسانی به ویژه در زمان بحران داده شود.

 اقتصاد آب و قيمت آن بايد بازنگری شود

 گشايش دريچه ای نو به انرژی پاک؛ راه اندازی نيروگاه خورشيدی 50 کيلوواتی در ايلام
 نیروگاه خورشیدی ۵۰ کیلوواتی انبار نفت شهرستان دره شهر ایلام با هدف کاهش مصرف سوخت های فسیلی و توسعه رویکردهای زیست محیطی، امروز با حضور جمعی از مسئولان استانی و شهرستانی به بهره برداری رسید.

 مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ایلام روز چهارشــنبه در آیین افتاح این نیروگاه خورشــیدی اظهار کرد: در راســتای اجرای مصوبه هیئت محترم وزیران مبنی بر تأمین ۲۰ درصدی برق مصرفی ادارات دولتی از انرژی های تجدیدپذیر و با 
توجه به ناترازی انرژی، پروژه احداث نیروگاه برق خورشیدی در انبار نفت دره  شهر راه اندازی شد.
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ایران زمین 

هوای پاک بودجه می خواهد و زمان
  عرشيا حسن پور  -  مشهدی ها در 110 روز گذشته تنها ۷ روز هوای پاک تنفس کردند

ارتقاء همکاری 
مخابرات منطقه 
گلستان با شهرداری 
گرگان 

این روزها پای میهمان ناخوانده گرد و غبار به نصف ایران باز شده و برای چندمین روز پیاپی 
هوای شهرهای تهران، کرج، قزوین، مشهد، اصفهان، اهواز، همدان، تبریز و... را غبارآلود کرده 
اســت. حالا با رخنه ذرات گرد و غبار و نرمه های خاک بیابان و کویر به جان شــهرها، نفس ها 
به شــماره افتاده و جان و روان مردم نشــانه رفته است. در این میان، پایتخت نشینان روزهای 
پرچالش تری را پشت سر می گذارند. هفته هاست که تهران در محاصره آلودگی هوا قرار گرفته 
و نفســش به شماره افتاده است. شــدت آلودگی هوا در برخی مناطق به عدد بی سابقه ۵۰۰ 
رسیده و با مختل کردن زندگی روزمره مردم، روند مراجعه بیماران با مشکلات تنفسی به مراکز 
درمانی را افزایش داده است. رئیس مرکز ملی پیش بینی وضع هوای سازمان هواشناسی، فعال 
شدن کانون های آلودگی در اطراف تهران و شهر های دیگر را در تشدید آلودگی های اخیر مؤثر 
دانسته و در گفت وگو با »ایران «تأکید می  کند که تداوم خشکسالی ها، لایه سطحی خاک مراتع، 
کشتزارها و زمین های اطراف شهرها به ویژه تهران را دچار خشکیدگی کرده و به کانون  گرد و 
خاک تبدیل کرده است؛ در نتیجه، موج گرد و غبار شهرها را درنوردیده و کیفیت هوا و زندگی 

مردم از جمله پایتخت نشینان را تقلیل داده است.
»صادق ضیائیان« رئیس مرکز ملی پیش بینی وضع هوای سازمان هواشناسی درباره چرایی 
وقوع پدیده افزایش گرد و غبار در سطح کشور از جمله پایتخت به »ایران« می  گوید: »در پی 
وقوع خشکسالی شدید، میزان بارندگی ها در سطح کشور تا حدود ۴۰ درصد کاهش یافته است؛ 
البته باید تأکید کرد که این میزان در بخش های مختلف کشور متغیر بوده و حتی در برخی از 
استان ها بیش از این میران به ثبت رسیده است؛ به طور مثال در استان تهران میزان بارندگی ها 

طی یکسال گذشته ۴۸ درصد کاهش پیدا کرده است.«

 دليل گرد و غبار تهران چيست؟
رئیس مرکز ملی پیش بینی وضع هوای ســازمان هواشناسی به »ایران« می  گوید: »تداوم 
خشکسالی ها و کاهش بارندگی ها در اقلیم خشک و نیمه خشک کشور، بستر خشکیدگی زمین ها 
و تبدیل آنها به منابع تولید گرد و خاک را فراهم کرده و با وزش بادهای شدید، شدت گرد و خاک 

بنای تاریخی شهربانی تنکابن که به عنوان یکی از نخستین نمادهای شهری مدرن 
این منطقه شناخته می شود، قرار است با تغییر کاربری به موزه، نقش جدیدی در جذب 
گردشگر و تقویت هویت فرهنگی این شهر ایفا کند. کارشناسان معتقدند این اقدام در 
صورت تعریف یک عملکرد پایدار می تواند یک قطعه از پازل اقتصاد گردشگر تنکابن را 
تکمیل کند. موزه ها در تمام شهرهای گردشگرپذیر داخلی و خارجی به ویژه در ایران 
که فعال ترین حوزه، مربوط به گردشــگری فرهنگی است، جزو جاذبه های پرمخاطب 
برای مسافران و گردشگران به حساب می آیند. یعنی می توان گفت که موزه ها پای ثابت، 
تاثیرگذار و قابل توجه برای بالا بردن نرخ اقامت و ماندگاری مسافر به حساب می آیند. 
فضایی همچون موزه  به دلیل این که در ذهن مخاطب کنجکاوی  برای دانستنِ هویت و 
ریشه های یک منطقه را ایجاد می کند به طور معمول با استقبال خوبی مواجه می شود.

تجربه موفق این جاذبه مهم هم در همسایگی تنکابن شهرستان رامسر قابل مشاهده 
است. پردیس موزه ای این شهر از جاذبه های اصلی گردشگری اش محسوب می شود و 
استقبال خوب از این ظرفیت موزه ای باعث شده که در سال های گذشته فضاهای موزه ای 
مجموعه افزایش قابل توجهی داشته باشد.موقعیتی که نشان می دهد، ظرفیت راه اندازی  
موزه های جدید در منطقه با توجه به افزایش گردشگران وجود دارد. فقط کافیست 
که این ظرفیت از حالت بالقوه به بالفعل تبدیل شود تا به این شکل، پازل گردشگری 
شهری تنکابن را به سمت تکمیل شدن پیش ببرد.از سوی دیگر جای خالی موزه در 
تنکابن و زمزمه های ایجاد این فضای فرهنگی و تاریخی درحالی از سوی مسئولان به 
درستی مطرح شده است که تنکابنی ها در چند سال اخیر تلاش های زیادی برای رشد 
و توسعه جاذبه سازی گردشگری انجام داده اند. از احداث پیاده راه ساحلی و پل طبیعت 
تا رویدادسازی های متنوع که حال و هوای گردشگری این شهر تاریخی و گردشکرپذیر 
را متحول کرده و روحِ تازه ای در آن دمیده است. در کنار این تغییرات، می توان گفت؛ 
برای شهری با هویت فرهنگی، قدمت تاریخی و اجتماعی تنکابن که رخدادهای تاریخی 
قابل توجهی را از سرگذرانده و شخصیت های تاریخی شاخصی به خود دیده؛ راه اندازه 
یک موزه برای معرفی پیشــینه این شهر نه تنها موجب تقویت روحیه اجتماعی این 
منطقه می شود، بلکحه در جاذبه سازی  جدید برای جذب مخاطب تجربه گرای امروز 

هم نقش پررنگی دارد.

 موزه تنکابن در انتظار تامين بودجه
در همین راستا، رئیس میراث فرهنگی شهرستان تنکابن در گفت وگو با خبرنگار 

ایرنا درباره ضرورت تأســیس موزه در این شهر و اقدامات انجام شده گفت: در بازدید 
اخیر مدیرکل میراث فرهنگی و صنایع دســتی از تنکابن، به همراه شهردار پیشنهاد 
دادیم ساختمان شهربانی تنکابن که در ۲ مهر ۱۳۵۳ با شماره ثبت ۱۵۲۲ در فهرست 
آثار ملی ایران ثبت شــده، از ســوی این نهاد به وزارتخانه معرفی، تا اعتبار لازم برای 
تبدیل آن به موزه تأمین شود.داریوش رحیم مشایی با اشاره به حمایت نماینده مجلس 
از این طرح افزود: در صورت تأمین اعتبار، ساختمان و زمین شهربانی تملک شده و 
این نهاد به مکانی دیگر منتقل می شود تا این بنای تاریخی به یک قطب فرهنگی در 
تنکابن تبدیل شــود.وی با بیان اینکه انتقال نیروی انتظامی از این بنای تاریخی به 
حاشیه شهر اقدامی مناسبی است، توضیح داد: این تغییر، فضایی فرهنگی و تاریخی 
در مرکز شهر ایجاد می کند که برای توسعه گردشگری و تقویت هویت تاریخی تنکابن 

بسیار ارزشمند خواهد بود.

 موزه ها، گنج های توسعه اقتصاد گردشگری پايدار
تلاش برای راه اندازی موزه ها به ویژه در شهرهای گردشگرپذیر در حالی انجام می شود 
که امروزه این فضاها دیگر تنها محافظان صرفِ آثار تاریخی نیستند، بلکه به کانون های 
پویای اقتصادی هم تبدیل شده اند. یعنی با برنامه ریزی هوشمندانه و ارائه تجربه های 
منحصربه فرد به بازدیدکنندگان، می توان از این ظرفیت های ارزشمند، درآمدزایی پایدار 
ایجاد کرد.به بیانی دیگر در دنیای رقابتی امروز، موزه های موفق جهانی با نوآوری و ارائه 
خدمات متنوع، الگوهای جدیدی را تعریف کرده اند. به طوریکه می توان با توسعه کمی 
و کیفی موزه ها در شــهرهای مختلف، گام های بلندی در جذب گردشگران داخلی و 

خارجی بردارند.در همین ارتباط یک کارشناس معماری و مرمت بناهای تاریخی که 
سابقه فعالیت در این بخش و راه اندازی موزه  دارد، پیرامون تاسیس موزه در تنکابن و 
اهمیت تاریخی و فرهنگی ساختمان شهربانی این شهر گفت: تنکابن زمانی به مقام 
شهری رسید که سه بنای شاخص پل چشمه کیله، ساختمان شهرداری و ساختمان 
شــهربانی در آن احداث شــد. یعنی این بناها بودند که هویت شهری و مدرن شهر 
تنکابن را شکل داده اند، بنابراین حفظ آنها از ارزش فرهنگی بالایی برخوردار است و 
ارزش آفرینی به همراه دارد.  خشایار معتمدی با اشاره به اینکه کاربری فعلی با توجه به 
نیازهای اداری سیستم جدید قضایی و انتظامی تهدیدی برای این بنای تاریخی است، 
اظهار داشت: کاربری اداری و خشن فعلی، بقای این بنای تاریخی را به خطر انداخته 
است به همین دلیل تبدیل آن به موزه می تواند راه حل مناسبی برای پایداری آن باشد، 
اما این اقدام و تحقق این هدف مشروط به تعریف عملکرد پایدار برای موزه است. صرف 
تبدیل یک بنای تاریخی به موزه با چند اثر تاریخی شاخص، پویایی و ماندگاری آن را 
تضمین نمی شود.این کارشناس با تاکید به اهمیت تعریف عملکرد مناسب برای موزه، 
خودکفایی و اهمیت درآمدزایی آن توضیح داد: موزه موفق باید از نظر اقتصادی خودکفا 
باشد و صرفاً به درآمد بلیط فروشی یا حمایت نهادها متولی متکی نباشد. درآمدزایی 

پایدار شرط اصلی حفظ این اثر تاریخی است.

 تعريف عملکرد تضمين موفقيت موزه تنکابن
او در ادامه با بیان اینکه تبدیل موفق این بنا به موزه فارغ از مطالعات باستان شناسی 
منطقــه و تامین آثار تاریخی باارزش، مســتلزم تهیه طــرح توجیهی و طرح مرمتی 
جامع متناسب با کالبد بنا است، توضیح داد: حذف کاربری های سنگین و جایگزینی 
کاربری های نرم و کنترل شــده مانند فضاهای موزه ای در رامسر، به پایداری این بناها 
کمک می کند.معتمدی باغ فردوس تهران از نمونه های موفق تبدیل بنای تاریخی به 
موزه موفق توصیف کرد و توضیح داد: فارغ از اهمیت ضوابط میراث فرهنگی در احیای 
بناهای تاریخی، تهیه طرح جامع مرمتی و تائید آن در شورای فنی استان و وزارتخانه؛ 
تعیین عملکرد مناسب با توجه به ساختار بنا و موقعیت آن نیز باید از سوی مشاوران 
تخصصی این بخش انجام شــود. در نمونه های موفق از این فضاها در دو طبقه یا دو 
بخــش به عنوان ترکیبی از موزه_کتاب، موزه_کافه، موزه_گالری موقت، محلی برای 
نشست ها و نمایشگاه های هنری، آرشیو اسناد و نمایشگاه گردانی یا جشنواره اقوام با 

اثار تاریخی عملکرد تعریف شده است. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: بهره برداری فاز نخست نیروگاه خورشیدی »آفتاب 
شرق« به عنوان بزرگ ترین پروژه خورشیدی کشور، نمادی از اراده ملی برای گذار به سمت 

انرژی های پاک و کاهش وابستگی به سوخت های فسیلی است.
سیدمحمد اتابک در آیین افتتاح فاز نخست نیروگاه خورشیدی ۱۲۰ مگاواتی »آفتاب 
شــرق« که به صورت ویدیو کنفرانس با حضور رییس جمهور برگزار شد، اظهار داشت: 
بومی سازی ۴۰ درصدی تجهیزات این نیروگاه، گواهی بر توانمندی فنی و مهندسی کشور 
در حوزه انرژی های تجدیدپذیر اســت که می تواند زمینه ساز کاهش هزینه ها و افزایش 

رقابت پذیری در پروژه های مشابه باشد.
وی با تاکید بر اهمیت اســتراتژیک پروژه نیروگاه خورشیدی »آفتاب شرق«، گفت: 
افتتاح این نیروگاه گام مهمی در جهت تحقق اهداف توسعه پایدار، امنیت انرژی، کاهش 

آلایندگی های زیست محیطی و ایجاد زیرساخت های لازم برای آینده ای سبز است.
وزیر صمت افزود: نیروگاه آفتاب شرق با ظرفیت نهایی ۶۰۰ مگاوات، یکی از بزرگ ترین 
طرح های انرژی تجدیدپذیر کشور محسوب می شود که در فاز نهایی، در زمینی به وسعت 

بیش از ۱۲۰۰ هکتار احداث خواهد شد.
وی، این پروژه را نمونه ای برجســته از هماهنگی صنعت با محیط زیســت دانست و 
تصریح کرد: ســرمایه گذاری بیش از ۶۰ میلیون یورویی در فاز اول این نیروگاه از سوی 
گروه فولاد مبارکه، نه تنها نشان دهنده رویکرد آینده نگر صنایع بزرگ کشور است، بلکه 
اثبات می کند که بخش خصوصی می تواند نقش تعیین کننده ای در توسعه زیرساخت های 

انرژی پاک ایفا کند.
اتابک افزود: مشارکت گسترده شرکت های دانش بنیان، مهندسان مشاور و پیمانکاران 
داخلی در اجرای این طرح، علاوه بر کاهش اتکا به فناوری های خارجی، زمینه  اشــتغال 

پایدار در حوزه انرژی های نو را فراهم کرده است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به ابعاد اقتصادی و اجتماعی این پروژه، عنوان 
کرد: نیروگاه آفتاب شرق علاوه بر تامین بخشی از نیاز رو به  رشد انرژی کشور، به ویژه در 
حوزه صنعت، منجر به اشتغال زایی مستقیم و غیر مستقیم در منطقه شده و محرک توسعه 

زیرساختی، اقتصادی و حتی گردشگری در استان محل اجرا خواهد بود.
وی افزود: این پروژه، نه فقط یک نیروگاه برق بلکه نماد امید برای نســل های آینده 
اســت، نســلی که به دنبال زندگی در محیطی ســالم تر، با هوایی پاک تر و منابع انرژی 

پایدارتر خواهد بود.
اتابک تصریح کرد: در سالی که از سوی مقام معظم رهبری به عنوان »سال سرمایه گذاری 

برای تولید« نام گذاری شده، بهره برداری از چنین طرحی بر حرکت نظام در مسیر تحقق 
شعار سال گواهی می کند.

وزیر صمت در پایان با قدردانی از تلاش های مهندسان، کارگران، مدیران و پیمانکاران 
پــروژه گفت: اجرای موفق این طرح عظیــم بدون هم افزایی و تعامل نهادهای مختلف 
و مشــارکت کامل بخش خصوصی ممکن نبود. گروه فولاد مبارکه، شــرکت های فنی 
مهندسی، پیمانکاران اجرایی و نهادهای نظارتی، هرکدام به درستی نقش خود را در این 

پروژه ملی ایفا کردند.
پروژه نیروگاه خورشیدی آفتاب شرق در زمینی به مساحت ۱۲۰۰ هکتار و با ظرفیت 

نهایی ۶۰۰ مگاوات در پنج زون ۱۲۰ مگاواتی در حال اجرا است.
نصب، راه اندازی و سنکرون ۱۱ تجهیز MVTS تنها ۱۵ روز پس از ورود به سایت، نصب 
۶۰ مگاوات استراکچر و پنل طی ۲ ماه پس از ورود تجهیزات به سایت، رکورد عملیات 
پایل کوبی با نصب ۶۹۳ عدد پایل در یک روز، رکورد عملیات نصب میز به تعداد ۶۳ عدد 
معادل ۳.۴ مگاوات در یک روز و رکورد عملیات نصب پنل به تعداد ۳۸۷۶ عدد معادل 
۲.۷ مگاوات در یک روز، از جمله رکوردهای احداث ۱۲۰ مگاوات نخســت این نیروگاه 

خورشیدی محسوب می شود.
طرح ساخت نیروگاه خورشیدی آفتاب شرق، از سال ۱۴۰۲ توسط گروه فولاد مبارکه 
به منظور تامین بخشی از برق مصرفی خود و کاهش فشار بر شبکه سراسری، در دستور 

کار قرار گرفت.
این پروژه در منطقه ای با تابش بالا و مناسب خورشیدی طراحی و با هدف بهره گیری از 
توان داخلی در طراحی، ساخت و راه اندازی شد. در افق نهایی، با بهره برداری کامل از تمامی 
فازها، آفتاب شرق به یکی از بزرگ ترین نیروگاه های خورشیدی خاورمیانه تبدیل خواهد شد.

  استمرارتلاش های شهرداری هشتگرد 
درشهرک ينگی امام

ساوجبلاغ - محمد رنجبرکهن:مهندس فیروز 
زارع و مهندس امین دهقان از اعضای شــورای 
اسلامی شهرهشتگرد از مراحل اجرائی عملیات 
عمرانی شهرک ینگی امام بازدید بعمل آوردند، 

در ایــن بازدید که معاونت خدمات شــهری 
شهرداری هشتگرد و مهندس عباس امین رنجبر 
سرپرســت ناحیه ینگی امام نیز حضور داشتند، 
ضمن تقدیر و تشــکر از راننــدگان و کارگران 
زحمتکشی که در حال انجام امور محوله بودند 
، برنامه ریزی و جانمایی جهت اجرای تونل نوری 

در این شهرک نیز صورت پذیرفت .
مهندس محســن فیروز  زارع عضو شــورای 
اسلامی شهرهشــتگرد در این بازدید ، خدمات 
ارائه شده در زمینه های مختلف عمرانی و خدمات 
شهری در شهرک ینگی امام را موجب تغییر چهره 

این شهرک و رضایتمندی شهروندان دانست .
وی گفت در ســال پنجم فعالیت شــورای 
ششم نیز همانند سالیان قبل در تنظیم بودجه ، 
ردیف های مناسبی برای عمران و آبادانی شهرک 
ینگی امام در نظر گرفته شــده  که امیدواریم با 
تلاش های شــهردار محترم ، معاونین و پرسنل 
شــهرداری این پروژه ها طبق زمانبندی صورت 
گرفته اجرا و گامی دیگر در راستای آبادانی این 

منطقه کمتر توسعه یافته برداریم .
مهندس امیــن دهقان دیگرعضو شــورای 
اســلامی شهرهشتگرد نیز طی سخنانی حضور 
مستمر اعضای شورا در محلات مختلف شهر و 
تلاش مهندس رئیسی شهردار محترم هشتگرد 
در این خصوص را نشانگر دغدغه مندی مدیریت 
شهری هشتگرد برای خدمات رسانی به شهروندان 

دانست.
وی مجدداً از تلاش مجموعه شهرداری برای 
تحویل و بهره برداری از کاروانســرای صفوی در 
این شــهرک ســخن گفت که مقدمــات آن از 
نوروز امسال شروع شده که انتظار می رود تا این 
مجموعه فرهنگی  هرچه زودتر جهت تعمیر، احیا 
و بهره برداری به شهرداری هشتگرد تحویل گردد .

امین دهقان راه اندازی ساختمان ستادی در 
این شــهرک را یکــی از اقدامات مثبت و خوب 
طی سالیان اخیر دانست که شهروندان می توانند 
با مراجعه به مسئولین مستقردر آن ساختمان ، 
نسبت به پیگیری درخواست ها و مشکلات خود 
اقدام نمایند. شــایان ذکر است ؛ در این بازدید 
جانمایی برای اجرای تونل نوری در این شهرک 
مورد بررسی قرار گرفت که پس از طی تشریفات 
قانونی توسط حوزه معاونت خدمات شهری اجرا 
خواهد شــد. همچنین یادآور می شود ؛ جمع 
آوری نخاله ها ، آسفالت معابر ، نظافت و رفت و 
روب ، شستشو و تنظیف محوطه امامزادگان در 
ایام محرم از جمله اقدامات صورت گرفته در این 

شهرک در هفته های اخیر بوده است.

  نشست مشترک نماينده گنبدکاووس 
و رئيس دانشگاه علوم پزشکی گلستان با 
محوريت ارتقای زيرساخت های بهداشتی 

 و درمانی  
مومنی گلستان :به گزارش #وبدا_گلستان؛در 
نشستی با هدف بررسی و رفع چالش های حوزه 
بهداشت و درمان شهرستان گنبدکاووس،  مهندس 
عبدالحکیم آق ارکاکلی، نماینده مردم شریف این 
شهرســتان در مجلس شورای اسلامی، با دکتر 
محسن ابراهیمی، رئیس دانشگاه  علوم پزشکی 
گلستان و جمعی از مشاورین، معاونین و مدیران 

این دانشگاه دیدار و گفتگو کرد. 
مهندس آق ارکاکلی در این دیدار ضمن تأکید 
بر اهمیت حیاتی حوزه سلامت و لزوم توجه ویژه به 
آن، به تشریح دقیق مشکلات و  کمبودهای موجود 
در این بخش در سطح شهرستان پرداخت. وی با 
اشاره به انتظارات و مطالبات به حق مردم، خواستار 
پیگیری جدی و  اقدام عاجل دانشگاه علوم پزشکی 
برای رفع این موانــع و ارتقای کیفیت خدمات 
درمانی شد. از جمله محورهای مورد تأکید نماینده 
 گنبدکاووس، لزوم توسعه فضاهای بیمارستانی، 
تأمین تجهیزات پزشکی مدرن و رفع کمبود نیروی 

انسانی متخصص در مراکز درمانی بود. 
در ادامه این نشست، دکتر محسن ابراهیمی، 
رئیس دانشگاه علوم پزشــکی گلستان، ضمن 
خوشــامدگویی و قدردانــی از نــگاه دقیــق و 
 پیگیری های نماینده مردم گنبدکاووس، گزارشی 
از اقدامات صــورت گرفته و برنامه های آتی این 
دانشــگاه برای بهبود وضعیت بهداشت و  درمان 
در شهرستان ارائه داد. وی با اشاره به چالش ها و 
محدودیت ها، بر عزم جدی دانشگاه برای توزیع 
عادلانه منابع و امکانات و حرکت  در مســیر رفع 

مشکلات تأکید کرد. 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی گلستان همچنین 
بر اهمیت تداوم همکاری و تعامل سازنده میان 
مجموعه دانشــگاه، نمایندگان مجلس و  سایر 
مسئولین شهرستانی برای شناسایی دقیق نیازها 
و تســریع در روند اجرای پروژه های بهداشتی و 

درمانی تأکید ورزید. 

تنکابن در انتظار موزه  

بمنظور گسترش همکاری های شهری و توسعه پروژه های فناورانه، مدیر مخابرات منطقه گلستان با شهردار گرگان دیدار کرد. 
به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان، دکتر غلامعلی شهمرادی در جلسه ای با مهندس مجید طاهری، شهردار گرگان، دیدار و گفتگو کرد. 

این نشست با هدف بررسی راهکارهای تسهیل و توسعه همکاری های دوجانبه در زمینه پروژه های کلان شهری بر پایه زیر ساختهای مخابراتی برگزار شد.  
موضوعات اصلی جلسه شامل انعقاد تفاهم نامه های مختلف همکاری، اخذ مجوزهای حفاری مورد نیاز برای توسعه زیرساخت های مخابراتی، و مشارکت در پروژه های شهر هوشمند، 
فیبر نوری و نصب دوربین های نظارتی سطح شهر بود. مدیر مخابرات منطقه گلستان در این جلسه با تاکید بر اهمیت به روزرسانی و توسعه شبکه های مخابراتی، اظهار داشت که همکاری 

نزدیک با شهرداری گرگان می تواند زمینه ساز تسریع در اجرای پروژه های فناورانه و خدماتی شود که کیفیت زندگی شهروندان را بهبود می بخشد. 
از سوی دیگر، مهندس مجید طاهری نیز بر لزوم تقویت ارتباطات و همکاری های مشترک بین دستگاه های دولتی و بخش خصوصی تأکید کرد و اظهار داشت که پروژه های شهر 

هوشمند و ارتقای زیرساخت های فناوری اطلاعات، اولویت مهم مدیریت شهری است که به کمک همکاری های موثر می تواند به سرعت محقق شود. 

نيروگاه خورشيدی آفتاب شرق، نماد اراده ملی در توسعه انرژی های پاک است

در مناطق شهری را افزایش داده است. خشکسالی های اخیر، لایه سطحی خاک مراتع، 
کشتزارها و زمین های اطراف شهرها به ویژه تهران را دچار خشکیدگی کرده و به کانون  
گرد و خاک تبدیل کرده است. در نتیجه، بخش های زیادی از کشور از تهران گرفته تا 
قم، سمنان، استان مرکزی و...   به کانون گرد و غبار تبدیل شده و با وزش باد، گرد و 
غبارها از زمین بلند شده و روانه شهرها می  شود. هم اکنون، این شرایط در اغلب نقاط 
کشور به جز شمال غرب و نیمه شمالی، وجود داشته و از تهران تا اصفهان، کرمان، 

هرمزگان، سیستان و بلوچستان و خراسان جنوبی را درگیر کرده است.«
طبق گفته رئیس مرکز ملی پیش بینی وضع هوای ســازمان هواشناسی، »هفته 
جاری شاهد فعالیت سامانه های ناپایدار و تغییر توده های هوا در بخش هایی از شمال، 
شمال غرب و جنوب شرق کشور بودیم. در نتیجه هوا در برخی نقاط کشور خنک تر 
شده و با افزایش سرعت وزش باد بویژه در بعدازظهر و اوایل شب، گرد و غبار را پدیدار 

و روانه شهرها کرده است.«
»صادق ضیائیان« می  افزاید: »در حال حاضر، گرد و غبار فعلی در تهران تا پایان 
هفته جاری تداوم داشته و غلظت آن در ساعات بعدازظهر و شب افزایش پیدا می  کند. 
لذا با توجه به وقوع پدیده افزایش گرد و غبار پیش بینی می  شود که تا آخر تابستان 
به کرات شاهد وقوع پدیده گرد و غبار در سطح کشور و افزایش یک تا دو درجه ای 

دما نسبت به میانگین بلندمدت باشیم.«
طبق گفته رئیس مرکز ملی پیش بینی وضع هوای سازمان هواشناسی، »هم اکنون 
پدیده گرد و غبار کل کشور را درگیر کرده و به دلیل گستردگی آن در کوتاه مدت 
نمی توان اقدام خاصی برای رفع آن انجام داد. با این حال، خودمراقبتی های جامعه و 
خودداری از قرارگیری در معرض گرد و غبار را نباید نادیده گرفت؛ چرا که فعلاً هیچ 

راهکاری برای عبور از آلودگی هوا فعلی وجود ندارد.«

 فرسايش خاک و تغيير اقليم
در همین حال، »احد وظیفه« رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی 
نیز به »ایران« می  گوید: »پدیده گرد و غبار اغلب در فصول گرم ســال رخ داده و با 
عبور امواج هواشناسی فعال یا وزش بادهای شدید از کانون های تولید عمده گرد و 
غبار در خارج از مرزها شکل گرفته و رهسپار کشور می  شود.« وی منشأ اصلی گرد 
و غبار در کشور را عمدتاً نواحی خاصی از شرق سوریه و شمال غرب عراق دانسته و 
تأکید می  کند: »سطوح خشک شده دریاچه ها و تالاب های خشکیده پس از قرارگیری 
در معرض نور خورشید سبک تر شده و با افزایش سرعت باد، ذرات سبک خاک را از 
زمین جدا کرده و به سمت ارتفاعات بالای جو هدایت می  کند. پس از آن جریان های 

غربی، گرد و خاک ها را حمل کرده و وارد کشور می  کند.«
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی می  افزاید: »ما همیشه و هر 
روز، این موج فعال را در کشور نداریم. چرا که وزش باد در اغلب اوقات در حال سکون 
قرار داشته و قابل توجه نیست؛ تنها با گذر امواج پرقدرت هواشناسی، پدیده گرد و 
خاک فعال شده و هوای شهرها را آلوده می  کند. در زمستان تقریباً هر روز یا هفته ای 
یکبار یک موج هواشناسی پدیدار می  شود؛ اما در تابستان کمتر شاهد تشکیل این 
امواج هستیم. در تابستان محیط خشک بوده و علفزارهای خشکیده مقاومتی در برابر 
جریان هوا نداشته و زمین را در جریان فرسایش قرار می  دهد. بخصوص دریاچه هایی 
که حالا خشک شده و خاک بستر آنها به صورت نقطه ای در معرض فرسایش قرار 
گرفته و با وزش باد به راحتی خیزش می  کند. لذا کافی اســت ســرعت باد به ۱۰ تا 
۱۵ کیلومتر رسیده و با گذر از کانون های در معرض فرسایش، گرد و خاک در سطح 

کشور منتشر کند.«
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۷
سپاهان امسال در ظاهر ترسناک نیست

  عرفان حميدی  -  سپاهانی ها برای فصل پيش با رفتن پاتريس کارترون خيلی راحت کنار آمدند و قبل از اينکه حاشيه ای برای تيم شان 
ايجاد شود، محرم نويدکيا را روی نيمکت تيم شان نشاندند.

   دست خالی زارع برای فصل جديد
 فصل جدید برای باشــگاه ملوان در شرایطی 
کاملاً متفاوت نسبت به فصل گذشته آغاز می شود. 
این تیم که سال گذشته توانسته بود عملکرد قابل 
توجهی در لیگ برتر از خود نشان دهد و راهی فینال 
حذفی شــود، حالا با چالشی بزرگ روبه رو است؛ 
جدایی چند بازیکن کلیدی که می تواند ساختار تیم 
را دستخوش تغییرات کند. جدایی قطعی بازیکنان 
باتجربه ای همچون حبیب فرعباسی، سامان فلاح، 
امید نورافکن، محمد عمری، سامان تورانیان، قائم 
اســلامی خواه و رضا غندی پور، به علاوه احتمال 
جدایی رضا جعفری و چند بازیکن دیگر، شکل و 
ترکیب تیم ملوان را به کلی تغییر خواهد داد. این 
موضوع نگرانی هایی را برای هواداران و کادر فنی به 
وجود آورده است، چرا که بدون جذب جایگزین های 
مناسب، احتمالاً تیم وارد دوران آزمون و خطا خواهد 
شد. شهر انزلی چشم انتظار تحرکات باشگاه در نقل 
و انتقالات است و امید می رود با شروع تمرینات، 
باشگاه ملوان مذاکرات جدی تری با بازیکنان جدید 
انجام دهد تا تیم بتواند با ترکیبی متوازن تر و آماده تر 
وارد فصل جدید شود. این اتفاق برای طرفداران و 
کادر فنی ملوان حیاتی است، زیرا موفقیت در فصل 
جدید نیازمند توازن بین تجربه و جوانی اســت و 
بدون جذب بازیکنان کلیدی، مســیر دشواری در 

انتظار تیم خواهد بود.

 ســرمربی برزيلی مدنظر استقلال به 
عنوان سرمربی جديد ويتوريا انتخاب شد.

 ویتوریا پس از جدایی تیاگو کارپینی، رسماً فابیو 
کاریله را به عنوان سرمربی جدید خود معرفی کرد.

کاریله مربی باتجربه ۵۱ ســاله، قرار است روز 
پنجشــنبه به سالوادور برســد و اولین بازی خود 
را روز شنبه مقابل اینترناسیونال در سیزدهمین 
هفته از مســابقات لیگ برزیل روی نیمکت تیم 

جدیدش تجربه کند. 
کاریله با ســابقه مربیگری در باشگاه هایی در 
برزیل، ژاپن و عربستان، تجربه زیادی دارد. رزومه 
چشمگیر او شامل رساندن کورینتیانس به عنوان 
قهرمانی برزیل در ســال ۲۰۱۷ و کسب قهرمانی 

سری B با سانتوس در سال ۲۰۲۴ است. 
استقلال تهران پیش از عقد قرارداد با ساپسنتو 
قصد داشت با کاریله برای حضور در ایران توافق کند.

 بازيکن ســابق استقلال در ليگ يک 
سرمربی شد

کیانوش رحمتی، بازیکن سابق استقلال هدایت 
تیم شهرداری نوشهر در لیگ آزادگان را بر عهده 

گرفت.
 کیانوش رحمتی، پیشکسوت فوتبال و بازیکن 
سابق اســتقلال به عنوان ســرمربی جدید تیم 

شهرداری نوشهر انتخاب شد.
رحمتی در ســال های گذشــته در کادرفنی 
تیم های مختلفی حضور داشته و سابقه مربیگری در 
نساجی مازندران، سایپا و استقلال را در کارنامه دارد.

شهرداری نوشهر فصل گذشته با هدایت رضا 
ربیعی با ۴۶ امتیاز در جایگاه هشتم جدول لیگ 

آزادگان قرار گرفت.

 ساديو مانه در النصر ماندنی شد
باشگاه النصر قصد فروش سادیو مانه را ندارد و 
این مهاجم سنگالی فصل بعد هم با پیراهن النصر 

به میدان خواهد رفت.
 سادیو مانه در تابستان سال ۲۰۲۳ با جدایی از 

بایرن مونیخ پیراهن النصر عربستان را برتن کند.
مانه در فصل نخست حضورش در النصر نمایش 
ناامید کننده ای داشت به طوریکه تا آستانه جدایی 

از تیم و حضور در لیگ ترکیه پیش رفت.
اما این مهاجم سنگالی در فصل دوم حضور در 
النصر عملکرد بسیار خوبی داشت و بهترین بازیکن 

تیم بعد از کریستیانو رونالدو بود.
گمانه زنی ها درباره جدایی مانه از النصر زیاد 
بود اما رسانه های عربستانی تاکید کردند که باشگاه 

النصر این بازیکن را نخواهد فروخت.
طبق اعلام سایت اسپورت عربستان سادیو مانه 
یک ســال دیگر با النصر قرارداد دارد و به همین 
خاطر باشگاه قصد فروش این بازیکن را ندارد و  او 

به حضورش در النصر  ادامه خواهد داد.
باشــگاه النصر با ژرژ ژسوس برای جایگزینی 
پیولی به توافق نهایی رسیده است و قرار است که 
این سرمربی پرتغالی هدایت النصر را برعهده بگیرد.

 مذاکره باشگاه استقلال با دروازه بان 
خارجی؛ جدايی حسينی قطعی شده است؟

باشگاه استقلال در حال مذاکره با یک دروازه 
خارجی برای حضور در این تیم است.

با وجود این که باشگاه استقلال با امید فرعباسی 
دروازه بان فصل گذشته ملوان قرارداد امضا و از وی 
رونمایی کرد، اما مذاکره با یک دروازه بان خارجی 

دیگر در دستور کار مدیران این باشگاه قرار دارد.
بــا تایید ســخنگوی باشــگاه اســتقلال نام 
 یــک دروازه بان خارجی در فهرســت ســاپینتو 
قرار دارد و مســئولان باشــگاه در حال مذاکره با 

وی هستند.
این در حالی است که به گفته سخنگوی باشگاه 
مذاکرات با سیدحسین حسینی کاپیتان آبی پوشان 
مثبت نبوده و طرفین به توافق نرسیده اند. با این 
شرایط باید دید حسینی از استقلال جدا خواهد 
شد یا مثل فصول گذشته این کش و قوس برای 
بالا بردن قیمت قرارداد است و او همچنان در این 

تیم خواهد ماند.

پشيمانی اينتری ها از 
خريد طارمی

شهرزاد مظفر در اولین نشست خبری  بعد از بازگشت به نیمکت تیم ملی فوتسال 
زنان، از فرصت محدود برای برگزاری اردوهای تیم ملی، بحران در تولید بازیکن، میانگین 
سنی بالای تیم ملی و تدارک برای جام جهانی صحبت کرد. او همچنین در پاسخ به 
انتقادها مبنی بر عدم جوانگرایی، مقصر را لیگ کم رمق فوتسال می داند و تأکید دارد 

تیم ملی جای مصرف است نه تولید.  
او درباره شــروع اردوهای تیم ملی و بازیکنان دعوت شــده گفت: »از زمانی که 
مســئولیتم در تیم ملی را شروع کردم این اولین اردوی ما است. دو روز اول این اردو 
۳۱ نفر از بازیکنانی که تا الان شانس حضور در تیم ملی را نداشته یا در تیم ملی بوده 
و در لیست نهایی جایی نداشته اند را دعوت کرده ایم. این اسامی با رصد و ارزیابی زیادی 
توسط همکاران من که پارسال در لیگ فعال بوده اند، دعوت شده اند و امیدوارم کسی 
را از قلم نینداخته باشیم. نفرات منتخب این اردو به نفراتی که در جام ملت های آسیا 

حضور داشته اند، ملحق شده و بعد از آن اردوهای اصلی شروع می شود.«
مظفر دلیل عدم کشف چهره های تازه در فوتسال زنان را کم رمقی لیگ برتر می داند: 
»من تقریباً ۷ سالی از تیم ملی دور بودم. شاید مهم ترین نکته این بوده که کمی در 
تولید بازیکن مشکل داشته ایم که این موضوع به لیگ ما برمی گردد و به مربیان تیم 
ملی مربوط نیســت. این موضوع جای بحث زیــادی دارد اما در واقع لیگ ما در این 

سال ها اصلًا پویا نبوده است.«
سرمربی تیم ملی فوتسال در واکنش به میانگین سنی بالای تیم ملی گفت: »من 
کاملًا متوجه این دغدغه هستم که همه دوست دارند چهره های جدیدی در تیم ملی 
ببینند اما فراموش نکنید که قرار نیست تیم ملی تولیدکننده بوده و باید مصرف کننده 
باشد. این موضوع فقط هم متعلق به اینجا نیست و عرف همه جای دنیا همین است. 

جوانگرایی یک مسأله زیربنایی است و اینطوری نیست که یک شبه انجام شود. شرط 
این موضوع این است که من بازیکن جوان باکیفیت داشته باشم. اگر داشتم و دعوت 
نکردم انتقادات را با جان و دل می پذیرم. اما لازمه این موضوع در وهله اول، کشف و 
تربیت بازیکن است. با این حال من هم موافق هستم که میانگین تیم ملی بالا است و 

فکر می کنم بعد از جام جهانی بهترین فرصت برای پوست اندازی است.«
مظفر از برگزاری دو بازی دوستانه با روس ها خبر می دهد: »هنوز مشخص نیست 
اما در حال بررسی چند کشور هستیم. برگزاری دو بازی با روسیه به تاریخ ۲۴ و ۲۶ 
مهر یا در ایران یا در روسیه قطعی شده است. دوست داریم بعد از بازی های کشورهای 
اسلامی تا شروع جام جهانی که تقریباً ۱۰ روزی فرصت داریم اردویی تدارک ببینیم 

که تیم ملی چند بازی دوستانه هم در آن مقطع داشته باشد.«
او در واکنش به صحبت های جنجالی سلیمانی سرمربی سابق تیم ملی که گفته 

بود مظفر با لابی سرمربی تیم ملی شده است، گفت: »جا دارد که از کادر قبلی بابت 
زحماتی که برای این تیم کشیده اند تشکر کنم. من واقعاً حتی دلم نمی خواهد در این باره 
صحبت کرده و این کلمه ای که گفتید را تکرار کنم)باخنده(. من با تیم ملی کویت از 
صفر شروع کرده و ۶ سال در این کشور کار کردم تا تیم را به جایگاهی برسانم که به 
جام ملت های آسیا اعزام شود. من باید خیلی بی فکر می بودم که بعد از ۶ سال زحمت 
آن تیم را رها کرده و بدون نتیجه برمی گشتم. بنابراین این موضوع صحت ندارد. من 
با تمام وجودم دوست داشتم پروسه ارتقای تیم ملی کویت را تا مسابقات آسیایی به 
نتیجه برســانم اما به خاطر تغییر و تحولاتی که در فدراسیون این کشور افتاد از تیم 

ملی کویت جدا شدم.«
درحالی که بســیاری از کارشناســان عملکرد تیم ملی در جام ملت های آسیا را 
نامطلوب می دانند، او ترجیح می دهد در این باره سکوت کند: »نمی توانم درباره تساوی 
تیم ملی مقابل ویتنام صحبتی کنم چرا که ممکن است این استراتژی یا سیاست تیم 
ملی در آن مقطع بوده باشد. بنابراین در این باره قضاوت نمی کنم اما در مورد عملکرد 
تیم ملی اجازه بدهید نظری ندهم)باخنده(. به هرحال از اینکه تیم ملی سهمیه اولین 
دوره جام جهانی را گرفته و باید خوشحال باشیم؛ اگر این اتفاق نمی افتاد تیم ملی ما 
حداقل ۱۰ سالی عقب می افتاد. خوشحالم که این سهمیه گرفته شده و اجازه بدهید 

نگاه ما روبه جلو باشد.«
مظفر در واکنش به شــائبه ها مبنی بر عقد قرارداد با باشــگاه اســتقلال گفت: 
»من قراردادی با اســتقلال نبســته بودم. یک جلســه با مدیران باشــگاه داشتم و 
 صحبت هایــی در ایــن زمینه کردیم اما بعد پیشــنهاد تیم ملی مطرح شــد و من

 تصمیم گرفتم به اینجا بیایم.«

  درستکار: يزدانی در وزن ۹۷ کشتی می گيرد؛ معصومی غيبت کند حذفش می شود
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد از تغییر وزن حسن یزدانی و حضور در وزن ۹۷ کیلوگرم بعد از مسابقات جهانی خبر داد و گفت: اگر امیررضا معصومی در تمرینات غیبت کند از تیم ملی حذف خواهد شد.

 پژمان درستکار درباره آخرین شرایط تیم ملی کشتی آزاد برای حضور در مسابقات جهانی گفت: تیم ما رفته رفته تکمیل می شود. تاکنون ملی پوشان ما در هشت وزن مشخص شده اند. در اوزان ۷۰ و ۷۹ کیلوگرم نیز نفرات منتخب به مسابقات رنکینگ مجارستان 
خواهند رفت تا در ادامه چرخه انتخابی تیم ملی، ملی پوشان این دو وزن نیز مشخص شوند. برنامه ریزی ما به گونه ای بوده که در هر اردو هدف خاصی را دنبال کنیم. ان شاالله در آستانه مسابقات جهانی همه بچه های ما به آن سطح آمادگی مد نظر می رسند.

وی در پاسخ به این سوال که آیا کشتی گیری مصدومیت دارد یا خیر، گفت: کشتی گرفتن در مسابقات قهرمانی جهان واقعاً سخت است؛ دو تیم آمریکا و روسیه در طی سال های گذشته از ما بالاتر بودند. نبرد تیمی با این دو تیم سخت است و روسیه هم خیلی خوب 
خودش را احیا کرده است. ضمن اینکه تیم ژاپن و تیم گرجستان و آذربایجان به لحاظ تیمی قدرتمند هستند. تک ستاره ها در تیم هایی مثل بحرین، هند، مجارستان، اسلواکی برای ما خطرناک هستند اما تیم ما خوب و یک دست است و بیشتر به توانایی خودمان فکر 
می کنیم و در راستای آن تلاش می کنیم تا رقبا را پشت سر بگذاریم. امیدوارم روند تمرینات به خوبی پیش برود. ضرب خوردگی جدی نداریم و فقط امیرعلی آذرپیرا و محمد نخودی جراحی سنگین داشتند. البته امیرعلی رسید و مسابقه هم داد، نخودی هم به تمرینات 

ما ملحق شده و امیدوارم آسیب دیدگی جدی به وجود نیاید.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد در مورد دو وزن ۷۰ و ۷۹ کیلوگرم که نتوانستند انتظارات را برآورده کنند، گفت: بابت این دو وزن نگرانی ندارم چون برنامه ریزی های فدراسیون و کادر فنی در سال های گذشته به گونه ای بوده که دستمان پر است. در وزن ۷۹ کیلوگرم 

محمد نخودی با توجه به مدال جهانی مسابقات آلبانی و آسیب دیدگی که داشت باید یک فرصت به او می دادیم. هر وقت به آمادگی برسد وارد چرخه می شود. در وزن ۷۰ کیلوگرم نیز گزینه های خوبی داریم که در حال رقابت هستند.
درستکار در مورد وضعیت حسن یزدانی عنوان کرد: خوشبختانه حسن یزدانی با من و دبیر مرتب در تماس است و پیگیر روند او هستیم. حسن بدون حاشیه تمرینات خود را پیگیری می کند و از یکی دو ماه آینده روی تشک می آید. با توجه به شرایط وزنی و دو بار 

جراحی کتف اصلًا به صلاح نیست وزن کم کند و به همین خاطر او به احتمال زیاد بعد از مسابقات جهانی در وزن ۹۷ کیلوگرم کشتی خواهد گرفت.

شش سال زحمت در کويت را برای لابی رها نکردم

یک رسانه ایتالیایی خبر داد که در صورت فروش مهدی طارمی، سران باشگاه اینتر دیگر سراغ خرید مهاجمی مانند او نخواهند رفت.
به نقل از اسکای اسپورت ایتالیا؛ گزارش ها حاکی از آن است که مهدی طارمی مهاجم ایرانی تیم فوتبال اینتر، پس از تنها یک فصل حضور در این تیم، به خروج از جمع 

نراتزوری نزدیک شده است. با این حال، سران اینتر قصد ندارند جانشینی مستقیم برای او در پست مهاجم نوک جذب کنند.
کادر فنی جدید اینتر به ســرمربیگری کریســتین چیوو تصمیم گرفته اند که طارمی در برنامه های آینده تیم جایی نداشــته باشد. به همین دلیل، باشگاه در حال مذاکره با 

تیم هایی است تا زمینه انتقال این مهاجم سابق پورتو را فراهم کند و جدایی او از جمع نایب قهرمان سری آ، بسیار قریب الوقوع به نظر می رسد.
طارمی به عنوان مهاجمی ســنتی و کلاســیک شناخته می شــود، اما اینتر برنامه ای برای جذب مهاجمی با همین سبک ندارد. در عوض مسئولان فنی باشگاه به ویژه جوزپه 
ماروتا در تلاش هســتند تا یک هافبک هجومی با توانایی بازی در پســت های مختلف خط حمله جذب کنند.با توجه به تغییرات تاکتیکی چیوو که تیم را از ۲-۵-۳ ســنتی 

اینزاگی به ۱-۲-۴-۳ تغییر داده، نیاز به بازیکنی چند پسته در خط جلو بیش از پیش احساس می شود.

 زردپوشان اصفهانی در شرایطی که قرار است بازی های لیگ برتر در ۲۷ 
مردادماه شروع شود، تقریباً به آنچه که نیاز داشتند، رسیده اند و بازیکنان مدنظر 
این تیم جذب شده اند، اما با نگاهی به وضعیت سال گذشته سپاهان در چنین 

روزهایی، به نظر می رسد سپاهان امسال خیلی ترسناک نیست و البته محرم 
نویدکیا نشان داده که با این وضعیت هم می تواند نتایج خوبی کسب کند.

 سپاهان فصل گذشته پیام نیازمند را درون دروازه خودش داشت که یکی 

از بهترین های لیگ برتر بود، خط دفاع زردپوشان اصفهانی از بازیکنانی چون حزباوی، دانشگر، یزدانی، 
گودرزی، یوســفی، هنانوف و حردانی تشکیل شده بود. در خط هافبک بازیکنان خوبی مثل محمد 
کریمی، استیون انزونزی و برایان دابو حضور داشتند.  محبی و لیموچی دو وینگر اصلی سپاهان بودند 
که گاهی یوســفی نیز به آنها کمک می کرد. تیم مورایس و بعد از او کارترون در خط حمله هم از 
بازیکنانی مثل کاوه رضایی و ابوبکر کامارا، رضا اسدی و جواد آقایی پور استفاده می کردند که عملکرد 
آنها در فصل گذشته بسیار خوب بود اما در نهایت به آنچه که انتظار هواداران سپاهان بود، ختم نشد. 
به طور کلی ترکیب سپاهان در فصل گذشته متشکل از پیام نیازمند، محمد دانشگر، سیاوش یزدانی 
)محمد امین حزباوی(، حسین گودرزی، وحدت هنانوف )صالح حردانی(، محمد کریمی )برایان دابو(، 
استیون انزونزی، محمد مهدی محبی، آریا یوسفی )مهدی لیموچی(، ابوبکر کامارا و کاوه رضایی )رضا 
اسدی( بود که هر چند این ترکیب سپاهان را به قهرمانی نرساند، اما این تیم را در رده دوم جدول 
حفظ کرد. این نتیجه شــبیه عملکرد محرم نویدکیا در فصل های گذشته روی نیمکت سپاهان بود. 
حالا دوباره محرم روی نیمکت سپاهان و تقریباً از حالا مشخص است که این سرمربی با چه ظرفیتی 

پا به میدان مسابقات خواهد گذشت.
به طور حتم از نویدکیا و تیمش برای فصل آینده انتظار زیادی وجود دارد و بعد از سال ها ناکامی 
این بار هواداران از محرم و تیمش قهرمانی می خواهند. اما به نظر می رسد سپاهان برای فصل آینده، 
ترسناک تر از فصل گذشته نیست، بلکه محرم با احتیاط بیشتری وارد بازی ها می شود. درون دروازه 
سپاهان به جای نیازمند، به احتمال زیاد محمدرضا اخباری خواهد ایستاد که طی سال های گذشته 
عملکرد بهتری از نیازمند نداشته است.  محمد دانشگر، امین حزباوی، محمد امینی، محمد اکبری، 
وحدت هنانوف، آریا یوســفی، اســماعیل فلامرزی، میلاد زکی پور، حسین گودرزی و امین نورافکن 
در خط دفاع ســپاهان حضور دارند که به نظر می رســد دفاع سپاهان نسبت به فصل گذشته قوی تر 
نشــده اســت.  انزونزی، محمدرضا بردبار، عارف حاجی عیدی، محمد کریمی، آرش رضاوند، عباس 
حبیبی، محمدمهدی محبی، محمدعســگری، علی کمالی، علی اصغر اعرابی، محمدمهدی لطفی و 
آریا شفیع دوست، خط بعدی سپاهان را تشکیل می دهند و در این خط هم سپاهان چندان ارتقایی 
نداشته است. فعلًا سپاهان محرم در خط حمله بازیکنانی مثل جواد آقایی پور، مجید علیاری و کاوه 
رضایی را دارد که به نظر می رســد، نه تنها این تیم حداقل به یک مهاجم تمام عیار نیاز دارد، بلکه 
این تیم برای فصل آینده رقابت ها، نیاز مبرم به یک طراح خوب وســط زمین دارد که محرم هنوز 
نتوانسته بازیکنی را جذب کند. با این اوصاف کاملًا مشخص است که سپاهان هنوز با تیمی که برابر 
حریفان ترسناک باشد، فاصله زیادی دارد و حتی به سطح فصل گذشته هم نرسیده و نیازمند تقویت 
در روزهای آینده است. نویدکیا قطعاً بهتر از هر کسی به این موضوع واقف است، اما اگر حمایتی که 
از مربیان خارجی صورت می گرفت، از این سرمربی وجود نداشته باشد، به نظر می رسد سپاهان باز 

هم از رسیدن به هدف اصلی باز خواهد ماند.

 یاســین ســلمانی به عنوان کاپیتان 
تیــم ملی امیــد و یکی از اســتعدادهای 
مهم فوتبال ایران به پرســپولیس آمد اما 
ســقوطی باورنکردنی در دو سال گذشته 
داشــت. سلمانی با وجود شروع فوق العاده 
امیدوارکننده با لباس شــماره ۸۰ سرخ با 
یک مصدومیت سنگین مواجه شد و ماه ها 
دور از میدان ماند تا فصل نخست حضورش 
در پرسپولیس را با یک اتفاق تلخ تمام کند.

با شروع فصل تازه به نظر می رسید او با 
انگیزه و با اشتیاق فراوان باز خواهد گشت 
و دوباره خودنمایی می کند اما نه در دوره 

گاریدو و نه در دوره کارتال هیچ فروغی نداشت و حتی وقتی در ترکیب اصلی مورد استفاده قرار می گرفت عملًا چیزی برای ارئه 
نداشت و از آن بازیکن امیدوارکننده سال های قبل فاصله ای نجومی گرفته بود.

 در پی این نمایش های ضعیف وقتی صحبت از لیست مازاد می شد یا به بازیکنانی که از جمع سرخ ها جدا خواهند شد، اشاره 
می کردند نام یاســین جزو اولین نفراتی بود که شــنیده می شد. با وجود این یک اتفاق عجیب افتاد و کارتال که در هشت هفته 

پایانی فصل کاملًا از او دست شسته بود نام این بازیکن را در لیست خداحافظی قرار نداد.
با وجود این اتفاق باز هم صحبت از انتقال سلمانی به تیمی دیگر مطرح بود و بعید به نظر می رسید او در پرسپولیس ماندنی 
شــود. حتی وقتی خبر جدایی کارتال قطعی شــد هم گفته می شد یاسین سلمانی به تیم قبلی اش سپاهان باز می گردد تا دوباره 
شاگرد محرم نویدکیا شود. از تراکتور و فولاد هم به عنوان دیگر تیم های خواهنش نام برده می شد اما دیروز اتفاق جالبی افتاد و 

این بازیکن قراردادش با پرسپولیس را به مدت دو فصل دیگر تمدید کرد و همراه تیم به ترکیه رفت.
 به نظر می رسد سلمانی با تغییری که در رأس کادر فنی صورت گرفته مجاب شده که در پرسپولیس بماند و خودش را ثابت 
کند. او در زمان گاریدو و کارتال شرایط خوبی نداشت تا جایی که به نظر می رسید در ۲۴ سالگی فوتبالش را باید تمام شده تصور 

کرد اما حالا به نظر می رسد با انگیزه های تازه ای می خواهد در پرسپولیس خودنمایی کند.
بدون شک مهم ترین دلیل تمدید قرارداد سلمانی حضور وحید هاشمیان در رأس کادر فنی سرخ هاست و اینکه با این تغییر، 
او احســاس می کند شــاید درهای جدیدی به رویش باز شود و دوباره تبدیل به بازیکن مهمی در تیم شده و هواداران هم رویش 

حساب کنند.
واقعیت اینکه بخش عمده ای از افت فصل قبل سلمانی تقصیر خودش بود و به نظر می رسید آنطور که باید دل به کار نمی دهد 
اما واقعیت اینکه این بازیکن بدشانس هم بود چرا که خیلی کم در پست خودش به بازی گرفته شد و حتی در مقطعی که کارتال 

آمد در نقش وینگر به میدان می رفت که طبیعتاً کارایی لازم را نداشت.

 در روزهایــی کــه تب وتــاب بــازار 
فوتبال، همچون  تابستانی  نقل وانتقالات 
آتشی زیر خاکستر، هر لحظه شعله ورتر 
می شــود، باشگاه پرســپولیس با نهایی 
کردن قرارداد پیــام نیازمند، گامی بلند 
و استراتژیک در راستای تقویت ساختار 
تیمی خــود برداشــت. ایــن انتقال را 
می توان بدون اغــراق، یکی از مهم ترین 
و منطقی ترین خریدهــای ممکن برای 
سرخ پوشان پایتخت در این فصل دانست. 
دروازه بــان ملی پــوش و خوش اســتیل 
فوتبال ایران، پــس از هفته ها مذاکره و 
گمانه زنی های رســانه ای، ســرانجام به اردوی سرخ ها پیوست تا خیال هواداران را از جانشــینی مطمئن برای علیرضا بیرانوند 
آسوده سازد. پیام نیازمند، نامی آشنا برای اهالی فوتبال، در سال های اخیر همواره به عنوان یکی از باثبات ترین و قابل اتکاترین 
دروازه بان های لیگ برتر شناخته شده است. عملکرد درخشان او در ترکیب سپاهان، تجربه حضور در لیگ پرتغال و همچنین 
حضور مستمر در اردوهای تیم ملی، گواهی بر این مدعاست. او به لحاظ فنی، از ویژگی های برجسته ای برخوردار است که او را 
از سایر دروازه بان های داخلی متمایز می کند. واکنش های سریع و به موقع، تسلط و مدیریت هوشمندانه بر محوطه جریمه، بازی 
خوب و مطمئن با پا و از همه مهم تر، روحیه جنگندگی و اعتمادبه نفس بالا، از جمله خصوصیات بارز این دروازه بان ملی پوش 
است. با نگاهی منصفانه به جمع دروازه بان های ایرانی، کمتر رقیبی را می توان یافت که در این مؤلفه ها با او به رقابت بپردازد.

 اما فراتر از توانمندی های فنی قابل توجه، آنچه این انتقال را ارزشــمندتر و حیاتی تر می ســازد، ویژگی های شــخصیتی و 
اخلاقی مثال زدنی پیام نیازمند اســت. در فوتبال پرتنش و پرحاشــیه ایران که گاهی بی ثباتی و رفتارهای غیرحرفه ای برخی 
بازیکنان به ضرر تیم های بزرگ تمام می شود، داشتن یک دروازه بان با شخصیت، آرام، منظم، متعهد و حرفه ای، نعمتی کمیاب 
و ارزشمند محسوب می شود. نیازمند یکی از معدود بازیکنان لیگ ایران است که در تمام این سال ها حتی یک بار هم درگیر 
حاشیه ای نشده و همواره با آرامش، فروتنی و تمرکز بالا، نقش خود را در زمین و خارج از آن به بهترین نحو ایفا کرده است. 
این ویژگی، در کنار توانایی های فنی، او را به یک الگوی رفتاری برای ســایر بازیکنان جوان تبدیل کرده اســت. پرسپولیس که 
حالا در آستانه آغاز یک فصل پرتلاطم و پرفشار دیگر قرار دارد، بیش از هر چیز به بازیکنانی با ثبات رفتاری و شخصیت قوی 
نیاز دارد؛ بازیکنانی که بتوانند در شرایط سخت و بحرانی، تیم را رهبری کرده و به سایر بازیکنان انگیزه و اعتمادبه نفس تزریق 
کنند. و پیام نیازمند دقیقاً همان عنصر انسانی است که حضورش در تیم می تواند باعث آرامش، ثبات و حتی رشد ذهنی سایر 
بازیکنان شــود. این ویژگی ها در مصاحبه روز رونمایی اش و پســت معارفه خود مشهود بود و نشان می دهد پرسپولیس بعد از 

مدت ها به یک دروازه بان تمام عیار دست پیدا کرده که از نظر اخلاقی و فنی در حد شماره یک ارتش سرخ است.

انگيزه بزرگ برای بازگشت به ريل شماره يک پرسپوليس به پيام می آيد
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   مرتضی اکبری    -»تو می مونی و من و يه چاقوی دسته سفيد زنجون « مرد اين را وقتی می گويد که همه زنانی که در واگن بانوان قطار صادقيه به 
کرج نشسته اند، چشم های شان گرد شده و بعضی ها حتی می خواهند ترسی که به جان شان افتاده را پنهان کنند. 
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ترياک و کرم شير 
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سنگ مرداب و 
عرق کافور هم 
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  اظهار تنفر شنون نسبت به ترامپ
مایکل شنون با ســخنانی کوتاه و در ۷ کلمه  
که به ســرعت در فضای مجازی پخش شد، از به 
رسمیت شناختن ترامپ به عنوان رئیس جمهوری 
خــودداری کرد و گفت که او یک احمق تمام عیار 
اســت. این بازیگر برنده جایزه اسکار، در سخنانی 
کوتــاه گفــت: »او یک احمق اســت. یک احمق 
تمام عیار. رئیس جمهوری من نیست. من هرگز او 
را رئیس جمهوری آمریکا نمی نامم. من هرگز چنین 
چیزی نمی گویم. تاکنون ۲.۲ میلیون کاربر ایکس 
این پست پربازدید را مشاهده کرده اند و منتقدان 
ترامپ با تمجید از این بازیگر برای اظهاراتش وی 
را ســتوده اند و حتی شــنون را یک گنجینه ملی 

خوانده اند.«

 حضور سارا بهرامی در سريال »کوری«
سارا بهرامی دارای سیمرغ بلورین و سه نامزدی 
بهترین بازیگر در جشــنواره فیلم فجر قرار است 
نقشی متفاوت را در »کوری« ایفا کند. پیش از این 
مریلا زارعی و امیر جعفری به عنوان دیگر بازیگران 
نقش های اصلی ســریال »کوری« معرفی شــده 
بودند. »کوری« به کارگردانی ســجاد پهلوان زاده، 
تهیه کنندگی کاظم دانشــی و نویســندگی امیر 
ابیلی برای پخش از فیلم نت در حال فیلمبرداری 
است. بزودی دیگر بازیگران این سریال که سوژه ای 
اجتماعی دارد، معرفی می شوند. در خلاصه داستان 

این سریال آمده است: »و عدالت برای همه...!«

 »چشم هايش« جلوی دوربين فرمان آرا
فیلمبرداری فیلم »چشم هایش« به کارگردانی 
بهمن فرمان آرا بر اساس رمان بزرگ علوی آغاز شد. 
با پیوستن بهناز جعفری، علی شادمان، پانته آ پناهی ها 
و ژاکلین آواره به عنوان بازیگر به پروژه »چشم هایش«، 
تیم بازیگران این اثر تکمیل شدند. پیش تر نیز مهدی 
پاکدل، لاله مرزبان، علی مصفا، صابر ابر و شــمس 
لنگرودی به عنوان بازیگر به این پروژه پیوسته بودند. 
مجوز این فیلمنامه که شــادمهر راستین و بهمن 
فرمان آرا به طور مشترک نویسندگی آن را برعهده 

دارند، در هفتادمین سالگرد چاپ این اثر صادر شد.

 فراخوان مسابقه شعر »به نام ايران«
مسابقه شعر »به نام ایران« حول محور جنگ، 
فداکاری، همدلی و... برگزار می شود. فراخوان مسابقه 
شــعر »به نام ایران« با موضوعات شعر وطن، شعر 
حماسه، شعر جنگ، شعر همبستگی، شعر فداکاری 
و همدلی، شــعر مرز و شعر خاک منتشر شد.در 
این مســابقه که توسط خانه کتاب و ادبیات ایران 
برگزار می شود شرکت کنندگان می توانند شعرهای 
خود را به زبان معیار یا محاوره در تمام قالب های 
شعر فارســی ارسال کنند.هر شرکت کننده مجاز 
https:// است حداکثر ســه اثر را از طریق نشانی
survey.porsline.ir/s/vHeFMvo بــه دبیرخانــه 
مسابقه ارســال کند. آثار برگزیده در قالب کتاب 
چاپ خواهد شــد و به افراد منتخب، جایزه ویژه 
۲۰۰ میلیون ریالی اهدا می شــود.علاقه مندان به 
شرکت در این مسابقه می توانند آثار خود را تا ۳۰ 
تیر ماه ۱۴۰۴ ارسال کنند. برای کسب اطلاعات 
بیشتر شــماره ۰۲۱۹۱۰۰۶۳۶۳ داخلی ۸۰۲ در 

دسترس قرار دارد.

 مردی که يک عشق داشت
مهدی آذریزدی بالاترین لذت را در خواندن کتاب 
یافته بود و به گفته خودش »جنون کتاب« داشت. 
این موضوع از چشم دیگران هم پنهان نمانده بود. 
محمدعلی اسلامی ندوشــن در این باره گفته بود: 
»من کسی که این قدر عاشــقانه با کتاب و کاغذ 
برخورد کند ندیده ام. وی با پشــتکاری عجیب و با 
بی ادعایی فقط یک معشوق در زندگی داشته است 
و آن کتاب اســت.« مهدی آذر خرمشاهی معروف 
به مهدی آذریزدی هیچ گاه به مدرســه نرفت اما 
در طول زندگی اش بیش از ۳۰ جلد کتاب منتشر 
کرد که از میان این آثار به غیر از مجموعه  معروف 
هشــت جلدی اش »قصه های خوب برای بچه های 
خوب«، می توان به مجموعه  ده جلدی »قصه های تازه 
از کتاب های کهن«، »بچه  خوب«، »قند و عسل«، 
»خاله گوهر«، »گربه  تنبل«، »گربه  ناقلا«، »دستور 
طباخی و خانه داری« )که به عربی نیز ترجمه شده 
است(، »خودآموز عکاسی«، »خودآموز شطرنج«، 
»لبخند«، »قصه های ساده«، »یاد عاشورا«، »چهل 
حدیث«، »قصه هــای پیامبران«، تصحیح مثنوی 
معنوی مولوی، »عاشق کتاب« و »بخاری کاغذی« 
اشاره کرد که اکثر این آثار بارها تجدید چاپ شده اند. 
آذریزدی متولد سال ۱۳۰۰ بود و ۱۸ تیرماه ۱۳۸۸، 
در ۸۸ ســالگی دنیای قصه ها را ترک کرد و چهار 
سال بعد  یعنی ۱۳۹۲ شورای عالی انقلاب فرهنگی 
بنا بر پیشنهاد شــورای فرهنگ عمومی، سال روز 
 درگذشت او را »روز ملی ادبیات کودک و نوجوان«
  نامیــد و  ایــن روز در تقویــم رســمی کشــور

 ثبت شد.مهدی آذریزدی هیچ گاه مدرسه نرفت. در 
۵۴ سالگی وقتی برای اولین بار یک کلاس درس 
دیده بود، نتوانسته بود جلو گریه اش را بگیرد. الفبا 
را از پدر یاد می گیرد که موافق رفتن او به مدرسه 
نبود. پای منبر بزرگ می شــود و  در کتابفروشی 
مشغول به کار می شود، می بیند که دنیا از خرمشاه 

هم بزرگتر است.

مرد چاقوهای به قول خودش دسته زنجانش را از دل ساک پوسیده سیاهی بیرون 
می کشد. ساکی که چاک چاک است از تیغ چاقو. کنار چاقوهای دسته زنجان قمه و 
چاقوهای ریز هم هست. چاقوهایی که مرد فروشنده با صدای بلند می گوید: »خیلی 
خوب کار را در می آورد.« چشمان مرد به دهان زن هاست. حرفی بیرون می آید که 
ساکش را باز کند یا نه؟ هیچ کس حرفی نمی زند، حتی پلک هم نمی زنند. فضا 
رعب انگیز است. مرد از سر تا ته واگن راه می رود. چاقوهایش را دستش گرفته و 
قدم می زند. فضا ترسناک تر هم می شود. اما قطار به ایستگاه بعدی که می رسد، 
مرد ساک چاک چاک شده از زخم چاقو را روی دوشش می اندازد و از واگن بانوان 
قطاری که به سمت غرب می رود، پیاده می شود. همه یک نفس راحت می کشند.

این همه ماجرا نیست. زنی با کوهی از لباس های رنگی از پله ها پایین می آید 
و یک چمدان بزرگ فرودگاهی صورتی رنگ را دنبال خودش می کشد. اولین 
آوار  را  لباس ها  کوه  نمی کند.  اطراف  به  توجهی  اصلًا  زن  است،  صندلی خالی 
می کند روی صندلی و دست و پای زنی که کنار صندلی خالی نشسته. بوی مواد 
شوینده و اتوی بخار در واگن بانوان می پیچد. دختری خسته که مقنعه اش را روی 
صورتش کشیده تا چرت بزند، سیاهی مقنعه را بالا می کشد و با اخم می گوید: »اه 
چه بوی بدی میاد. باز این اومد.« زن بی اعتنا دانه دانه لباس ها را تبلیغ می کند. 
لباس هایش همه خارجی است. این را با صدای بلندتر می گوید. همه مارک است 
و شبیه اش را فقط تن هنرپیشه ها و ملکه ها می بینی. بلافاصله یک شومیز سفید 
یقه تور ایستاده از چمدان بزرگ بیرون می کشد و نشانش می دهد. با صدای بلند 
می گوید: »همین شومیز لنگه اش را پیدا نمی کنی. اگر بخری فقط یکی تو داری 
و یکی هم ملکه فنلاند.« یکی از خانم ها که با دقت به تبلیغ زن فروشنده گوش 
می دهد از بغل دستی اش می پرسد: »مگه فنلاند ملکه داره؟« جواب بغل دستی اش 
این است: »سرچ کن تو گوگل.« زن گوگل را باز می کند و می نویسد، ملکه فنلاند. 
بعد با صدای بلند می گوید: »دروغ میگه بابا. قبلًا داشته الان دیگه نداره. تبلیغه 

دیگه. یه کشوری رو میگه تو نقشه جهان هم پیدا نمیشه.« خانم فروشنده حواسش 
فقط به لباس های رنگی است که روی هم انبار می کند. زن کناری پشت کوهی 
از لباس ها گم شده، شالش را جلوی صورتش گرفته و با صدای بلند می گوید: 
»یک لحظه آرامش نداریم از دست شما. خانم این لباس ها را بردار خفه شدم.« 
زن فروشنده لباس ملکه فنلاند و بقیه پیراهن و شومیزهای رنگارنگ را جمع 
می کند توی چمدانش می چپاند. سؤال زنی که می پرسد این لباس ها دست دوم 
است صورتش را سرخ می کند، برافروخته برمی گردد: »تاناکورا با اینا فرق داره. 
نمی دونی بدون. اینا استوکه. لباس های مارکدار خارجی. بری بازار صد تا از این 
مغازه ها می بینی...« راست می گوید، حتی در بعضی از ایستگاه های مترو هم چند 
مغازه لباس فروشی کنار هم ردیف شده و شومیزهای سفید دست دوم را ۱۹۸ هزار 
تومان می فروشد. از ایستگاه تجریش تا کهریزک. همهمه می شود. یکی از خانم ها 
با صدای بلند می گوید: »انگار نه انگار توی قطار هستیم. بازار متحرک است. کاش 
دو تا چیز درست و حسابی می فروختند. یکی چاقوی دسته زنجان می فروشد و 
یکی لباس دست دوم. بوی لباس ها تابلوست که تاناکوراست بعد می گوید لباس 

ملکه فنلانده. قطار مترو شده قطار تونل وحشت...«
جمله زن تمام نشده سر و کله فروشنده دیگری پیدا می شود. او تبلیغش را با 
یک جمله سؤالی آغاز می کند. آیا از بوی عرق خسته شده اید؟ آیا بوی پا آزارتان 
می دهد؟ دختر جوانی از ته واگن فریاد می زند نه. لذت می بریم. بعد چند نفری با 
صدای بلند می خندند. زن وقعی نمی نهد. این را دختر دانشجویی که با دوستش 
مشغول حل کردن مسأله ریاضی است، می گوید. زن سنگ مرداب دارد. سنگ 
مردابش اما پودر است. در جواب مشتری که می پرسد پس چرا این سنگ پودر 
است، می گوید: »پودرش می کنن تا راحت تر استفاده بشه. اینو می ریزی تو کفش 
دیگه پا بو نمی گیره. برای عرق بدن هم هست. خیلی هم بهداشتیه. علامت استاندارد 
هم داره.« ولی قوطی که دست زن است، هیچ نوشته ای ندارد، چه برسد به علامت 

استاندارد. این همه بار زن فروشنده نیست، عرق کافور هم می فروشد. یکی می پرسد کافور چی 
هست که عرق داشته باشد. زن با هیجان توضیح می دهد، یک گیاه جادویی است. برای آرامش 

اعصاب، تسکین درد عضلات و...
یکی از خانم ها که با دقت به حرف های زن فروشنده گوش می دهد، با صدای بلند می گوید: 
»دیگر امنیت جانی نداریم. تا دیروز می گفتند لوازم آرایش مترویی و صابون تریاک و کرم شیر 

الاغ نخرید، حالا سنگ مرداب و عرق کافور هم اضافه شده.«
حرف های زن هنوز تمام نشده، آن طرف تر یک زن می خواهد گوش همه را سوراخ کند. 
خودش این را می گوید. ادعایش این است که با نوک انگشتش گوش سوراخ می کند. یکی از 
خانم ها به دوستش می گوید: »نوک انگشتش حتماً دریل داره. مگه میشه گوشو با نوک انگشت 
سوراخ کنی. حتماً سوزن لای انگشتاش پنهون کرده.« راست می گوید زن لای انگشتهایش 
یک چیزی مثل میخ کوچک دارد و در دست دیگرش یک اسپری الکل تا مثلًا به قول خودش 
کاملًا بهداشتی و بدون درد و خونریزی با مبلغ بسیار کم گوش سوراخ کند. دور می زند و به 
همه نگاه می کند. زن بسته تخفیفی هم دارد، می گوید: »گوش داوطلب اول را رایگان سوراخ 
می کنم و یک عدد گوشواره هم هدیه می دهم. اگر درد داشت دو تا گوشواره می دهم.« یکی 

زیرلب می گوید، این قدر کار خطرناک است که دنبال داوطلب می گردد.

 آيا کسی حواسش هست؟
هم در ایستگاه مبدأ و هم در ایستگاه مقصد قطعاً مأموران پلیس مترو را می بینید. این 
را سرهنگ کرمی راد فرمانده یگان انتظامی مترو می گوید. او درباره رصد فروشنده های مترو 
به »ایران« می گوید: »یگان فیزیکی ایستگاه های مترو همیشه حواس شان هست و به محض 
مشاهده موضوع مشکوک خیلی سریع وارد عمل می شوند.« اما تعداد زیادی از این فروشنده ها 
که ممکن است باعث وحشت مسافرها شوند و حتی در مواردی مثلًا با فروش سنگ مرداب 
و سوراخ کردن گوش سلامت خریدارها را به خطر بیندازند، دور از چشم پلیس در ایستگاه 
بعدی از واگن پیاده می شوند و کسی هم به آنها مشکوک نمی شود. فرمانده یگان انتظامی مترو 
دراین باره می گوید: »اگر با این موارد مواجه شدید، خبر بدهید. پلیس خیلی زود به موضوع 
ورود می کند. می توانید با گوشی از این افراد عکس هم بگیرید.« اما چطور باید به پلیس خبر 
بدهیم؟ سرهنگ کرمی راد می گوید: »تعداد این افراد خیلی کم است و بیشتر زمانی که مترو 
خلوت است و مسافر زیاد نیست وارد واگن ها می شوند. به محض اینکه این فروشنده ها را دیدید، 
می توانید با ۱۱۰ تماس بگیرید و اعلام کنید در چه واگنی هستید. در ایستگاه بعدی مأمور 
مستقر به موضوع رسیدگی می کند. اگر مسافر همیشگی مترو هستید، برای اطمینان بیشتر 
می توانید قبل از سوار شدن به قطار شماره تلفن رئیس ایستگاه مبدأ و مقصد را بگیرید و اگر 
در مسیر مشکلی پیدا کردید به او زنگ بزنید. ایشان سریع به پلیس مترو خبر می دهد و بعد 

مأموران انتظامی کارشان را شروع می کنند.«

 نه سنگ مرداب بخريد نه عرق کافور
پاسخ سرپرست فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل سازمان غذا و دارو هم با هشدار همراه 
است. برای این که سنگ مرداب نه  تنها فاقد مجوز است، بلکه به دلیل وجود سرب می تواند 
آسیب های جدی به سلامت وارد کند. پودر سنگ خیلی سریع توسط منافذ پوست جذب می شود 
و می تواند مشکلات زیادی درست کند. دکتر شهرام شعیبی به» ایران «می گوید: »سنگ مرداب 
یا همان مردار سنگ که گاهی به عنوان ماده ای برای کاهش بوی عرق توسط برخی افراد توصیه 
می شود، حاوی ترکیبات سرب است و مصرف آن از نظر علمی و بهداشتی به هیچ وجه تأیید 
نمی شود. این ماده معمولاً به صورت فله ای و از طریق فروشندگان دوره گرد یا دست فروش ها عرضه 
می شود و بدون مجوز است. به همین دلیل سلامت مردم را به خطر می اندازد و می تواند باعث 

جذب پوستی سرب، مسمومیت مزمن، آسیب به کبد و کلیه و حتی اختلالات عصبی شود.«
 دکتر شعیبی با بیان این که سازمان غذا و دارو هیچ گونه مجوزی برای تولید یا توزیع سنگ 
مرداب صادر نکرده، می گوید: »متأسفانه برخی باورهای غلط سنتی، مردم را به مصرف این گونه 
مواد فاقد ایمنی و سلامت ترغیب می کند، در حالی که چنین اقلامی ممکن است پیامدهای 
غیرقابل جبرانی به دنبال داشته باشند.« او همچنین درباره استفاده عرقیجات گیاهی بی نام ونشانی 
که با تبلیغات آنچنانی توسط دستفروش های مترو فروخته می شود، توضیح می دهد: »قبل از 
خرید این محصولات حتماً به نشان سیب سلامت و برچسب اصالت و رهگیری آن توجه کنید. 
به هیچ وجه فرآورده های بدون بسته بندی و فاقد اطلاعات تولیدکننده و بی نام و نشان نخرید.«
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  عکس نوشت

 کارتون

  

اردوی تيم ملی 
فوتسال زنان

  

بدون شرح

وزارت بهداشت 
در حال تدوين 
برنامه ای جامع 
برای غربالگری 

سرطان های 
شايع است تا 
آن را بر بستر 

برنامه پزشکی 
خانواده عملياتی 

کند، محققان 
معتقدند 40 

درصد سرطان ها 
با غربالگری قابل 

پيشگيری هستند.

 
اینفوگرافیک 

مراســم یادبود مهشید مشــیری، فرهنگ نویس، 
نویسنده و مترجمی که به تازگی از دنیا رفت، برگزار 
می شود.هشتصد و شصت و چهارمین شب از شب های 

بخارا به یادبود مهشید مشیری اختصاص یافته که از  
ساعت ۱۸ روز  پنجشــنبه، نوزدهم تیرماه ۱۴۰۴ با 
سخنرانی بهاءالدین خرمشــاهی، مهنوش مشیری، 
بهروز محمودی بختیاری، مهــدی فیروزان، گلاویژ 
شیخ الاسلامی، اسعد اردلان و علی دهباشی در تالار 

خلیج فارس فرهنگسرای نیاوران برگزار می شود.

در معرفی مجله بخارا از این فرهنگ نویس آمده 
است: مهشید مشیری )۲۹ اسفند ۱۳۳۰ در تهران 
ـ ۳۰ خــرداد ۱۴۰۴ در پاریــس(  با دیپلم طبیعی 
در تهران فارغ التحصیل شد. همزمان با تحصیل در 
رشــتۀ مدیریت، به یادگیری ادبیات فارسی و زبان 

انگلیسی پرداخت.

یاد مهشید مشیری پس از 
درگذشتش

 صفحات مجازی پر شده از اظهارنظرها و تحلیل هایی در قالب های ویدئو و نوشتار، 
که خوانش های خود را از فیلم به مثابه نقد فرض می گیرند و گاه به پای دفاع از نقد 

خود )چه مثبت، چه منفی( با دیگران به مجادله هم می پردازند.
 برخی هم اگر متن و نقدی درباره فیلم بخوانند که با آن موافق نیستند دست به 

بلاک می شوند؛ حتی اگر صاحب صفحه، منتقد حرفه ای و شناخته شده باشد.
در واقع نه فقط با حجم بالای نقدها که گاه با هجمه بالای افراد به نظر یکدیگر روبه رو 
هستیم که خود را منتقد می دانند! خود منتقد پندارانی که چه فیلم را پسندیده اند و 
چه نپسندیده اند، به دفاع افراطی از دیدگاه خود پرداخته و آنچنان فیلم را آنچنان تر 
می کنند! گویی »منتقد فیلم« بودن به شغل دوم همه تبدیل شده است؛ چنان که حالا 

باید از قول حافظ گفت: »نقدها را بود آیا که عیاری گیرند؟«
 واقعیت این است که چند سالی است بویژه با بسط فناوری های ارتباطی و توسعه 
اینترنت و شبکه های اجتماعی با پدیده ای به اسم »منتقدان فیلم مجازی« مواجه 

هستیم که گمان می کنند نگارش و روایت احساس شان به یک فیلم و خوشامد یا 
بدآمد از یک فیلم نامش »نقد« است! در واقع شاهد یک تشتت آرا درباره مفهوم نقد 
و نقادی هستیم که موجب شده »نقد حرفه ای« از شأنیت خود تهی شده و از اعتبارش 
کاسته شود. ما امروز نه فقط با سینمای مبتذل که با نقد مبتذل هم مواجه هستیم. 

نقدهای پیش پاافتاده و دم دستی که اظهارنظر شخصی را به نام نقد تعریف می کند.
 بدیهی است که هر فردی می تواند صاحب دیدگاه شخصی درباره آثار هنری از جمله 
فیلم های سینمایی باشد. اساساً این خوانش مخاطب است که اثر هنری را قوام و دوام 
می بخشد اما مشکل از آنجایی شروع می شود که »نظر« را با »نقد« اشتباه بگیریم. »نظر« 
یک داوری شخصی درباره یک رخداد یا اثر است اما »نقد« یک ارزیابی زیبایی شناختی 
و روشمند درباره اثر است که مبتنی بر متدهایی هنری صورت می گیرد. روش و رویکرد 
دارد و بر اساس نگرش و نگارش هویتمندی بنا می شود. در آکادمیک ترین شکل خود، 
نقد فیلم مبتنی بر نظریه های فیلم یا تئوری های زیبایی شناختی نوشته می شود یا در 

خوانش های بینارشته ای با ارجاع به تئوری های علوم انسانی.
 اظهارنظرهای مجازی اما بیشتر احساسات خام و پردازش نشده و فاقد پشتوانه های 
نظری و زیبایی شناسی است که منطق دراماتیک ندارد و اغلب ناشی از بدفهمی مفاهیم 

سینمایی است. از جمله این بدفهمی ها، افراط در روایت های نمادین است.
نقدهای نمادپردازانه خاستگاه روانکاوانه دارد. با رشد علم روانکاوی به حیطه نقد 
هنری وارد شده اما گاه آن قدر راه افراط پیموده که می گویند روزی فروید گفته بود: 
»گاهی سیگار فقط یک سیگار است« تا بر این نکته تأکید کرده باشد که همیشه و 
همه جا هر ابژه ای نماد ابژه دیگر نیست. جالب اینکه این نمادپردازی های افراطی از 
سوی دو قطب مخالف و موافق فیلم علیه هم استفاده می شود و هر طیفی می خواهد 
نمادهایی را از فیلم بیرون بکشد که در تضاد با نمادپردازی های طیف مقابل باشد. 
نمادهایی که بیشتر خوانش ذهنی مخاطب است، نه مقصود مؤلف. نه فقط سینما، 

که نقد سینما هم نیازمند بازنگری است تا عیار آن در غبار بدفهمی ها روشن شود.

وقتی همه منتقد فیلم می شوند


